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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 26ης Αυγούστου 2011 

Ώρα έναρξης:  6.55 μ.μ. 

Έκτακτη συνεδρίαση 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αιρόμενη στο ύψος των περιστάσεων, παρέμεινε σε λειτουργία και διαρκή 
ετοιμότητα καθ’ όλη τη διάρκεια του καλοκαιριού, τόσο για να συζητήσει και να ψηφίσει νομοθεσίες για 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης όσο και για να συζητήσει τα προβλήματα που προέκυψαν από τη φονική 
έκρηξη στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης”.  Οι κοινοβουλευτικές επιτροπές συνήλθαν επανειλημμένα 
για συζήτηση των προβλημάτων που είχαν σχέση με την έκρηξη στο Μαρί και την προκύψασα ενεργειακή 
κρίση και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού πραγματοποίησε μεγάλο αριθμό 
συνεδριών, για να συζητήσει νομοθετικού χαρακτήρα μέτρα για την αντιμετώπιση της δυσμενούς οικονομικής 
συγκυρίας. 

 Σήμερα, όπως δεσμευθήκαμε ενώπιον του λαού, η Βουλή συνέρχεται σε ολομέλεια, για να τοποθετηθεί 
σε κυβερνητικά νομοσχέδια και σε προτάσεις νόμου που αφορούν την οικονομία.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να πληροφορήσω το σώμα ότι η 
Επιτροπή Επιλογής σε συνεδρία της την 21η Ιουλίου 2011 αποφάσισε τα ακόλουθα: 

 Τη συγκρότηση Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Παρακολούθηση της Πορείας των 
Ερευνών για τα Τραγικά Γεγονότα της 11ης Ιουλίου 2011 με την ακόλουθη σύνθεση: 

Μέλη της επιτροπής: 

Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος  

Νίκος Αναστασιάδης ΔΗ.ΣΥ. 

Άντρος Κυπριανού Α.Κ.Ε.Λ. 

Μάριος Καρογιάν ΔΗ.ΚΟ. 

Γιώργος Βαρνάβα Κ.Σ. ΕΔΕΚ 

Δημήτρης Συλλούρης ΕΥΡΩ.ΚΟ. 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Αναπληρωματικά μέλη: 



 

2 

 

 

Αβέρωφ Νεοφύτου ΔΗ.ΣΥ. 

Νίκος Κατσουρίδης Α.Κ.Ε.Λ. 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου ΔΗ.ΚΟ. 

 Η επιτροπή θα ασχολείται αποκλειστικά με την παρακολούθηση των ερευνητικών διαδικασιών για την 
κατανομή ευθυνών σχετικά με τη φονική έκρηξη της 11ης Ιουλίου στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης”.  

 Ως όροι εντολής της λειτουργίας της επιτροπής καθορίζονται οι πιο κάτω: 

1. Η επιτροπή θα λειτουργεί στα πλαίσια των συνταγματικών αρμοδιοτήτων της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για άσκηση κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

2. Συνέρχεται τακτικά, ύστερα από πρόσκληση του προέδρου της, καθ’ όλη τη διάρκεια της εξέλιξης των 
ερευνητικών διαδικασιών και πληροφορείται αρμοδίως για την πορεία των ερευνών, για τους ρυθμούς 
διεξαγωγής τους και για τον προβλεπόμενο χρόνο ολοκλήρωσής τους. 

3. Η επιτροπή μπορεί για τους σκοπούς της παραγράφου (2) των όρων εντολής να προσκαλεί για 
ενημέρωση το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

4. Η επιτροπή θα παρακολουθεί τις ερευνητικές διαδικασίες με γνώμονα την ομόφωνη βούληση των μελών 
της Βουλής των Αντιπροσώπων για ανεξάρτητη, αντικειμενική και αδιάβλητη διερεύνηση των ευθυνών 
για την τραγωδία της 11ης Ιουλίου, τον καταλογισμό τους και την παραπομπή παντός ενεχομένου 
ενώπιον των αρμόδιων δικαστηρίων.  Η επιτροπή θα παρακολουθεί επίσης την εξέλιξη των ερευνητικών 
διαδικασιών, από τις οποίες θα προκύψουν και θα καταλογιστούν πολιτικές ευθύνες.  

5. Η λειτουργία της επιτροπής τερματίζεται με την ολοκλήρωση των ερευνητικών διαδικασιών και την 
έκδοση και τη μελέτη των σχετικών πορισμάτων. 

 Εάν δεν υπάρχει ένσταση, η σύνθεση και οι όροι εντολής της ad hoc κοινοβουλευτικής επιτροπής 
εγκρίνονται. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση, συνεπώς εγκρίνονται η σύνθεση και οι όροι της ad hoc 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όπως γνωρίζετε, η σημερινή έκτακτη συνεδρίαση γίνεται για να συζητηθούν σειρά νομοθετικών μέτρων 
που κατατίθενται για την οικονομική εξυγίανση.  Όλα τα νομοθετήματα που θα κατατεθούν σήμερα σχετίζονται 
άμεσα ή έμμεσα με την εξυγίανση της οικονομίας και θα πρέπει να εξεταστούν κατά προτεραιότητα από τις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Ωστόσο, για κάποια από αυτά υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν 
επείγοντα και να συζητηθούν σήμερα. 

 Τα νομοσχέδια αυτά τιτλοφορούνται:  1.  «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011», 2.  «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 3.  «Ο 
περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 4.  «Ο περί 
Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011», 
5.  «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας 
και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2011» και 6.  «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2011».  Αν δεν υπάρχει οιαδήποτε ένσταση, παραπέμπονται στην  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με την παράκληση να επιληφθεί άμεσα των θεμάτων και να επανέλθει στην 
ολομέλεια για τη συνέχιση της σημερινής συνεδρίας. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρχε και ως πρόταση νόμου η διαφοροποίηση του τρόπου πληρωμής του ΦΠΑ για 
την πρώτη κατοικία για τα νεαρά ζευγάρια, που εκ παραδρομής και λόγω του φόρτου δεν έχει κατατεθεί, αλλά 
είναι έτοιμη και είναι υπόψη όλων των κοινοβουλευτικών ομάδων και παρακαλούμε όπως θεωρηθεί 
κατατεθείσα και κηρυχθεί επίσης επείγουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν δεν υπάρχει ένσταση, θεωρείται κατατεθείσα και παραπέμπεται μαζί με τα υπόλοιπα νομοθετήματα 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

 Υπάρχει ένσταση να κηρυχθούν τα αναφερθέντα νομοθετήματα επείγοντα; 
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 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπονται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, την οποία και καλώ να αποσυρθεί σε συνεδρία, 
για να εξετάσει τα υπό αναφορά σχέδια νόμου. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα του Κεφαλαίου Δευτέρου κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.150-2011).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 3) του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.157-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικός)    (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.160-2011). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών Ύδατος 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.045-2011). 

Αβέρωφ Νεοφύτου εκ 
μέρους του 
Δημοκρατικού 
Συναγερμού και Νικόλα 
Παπαδόπουλο και 
Άγγελο Βότση εκ μέρους 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.047-2011). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε, είναι, εκτός του ότι θα πρέπει να συνεδριάσει η επιτροπή Οικονομικών 
για μία τελευταία φορά, απλά και μόνο για να βεβαιωθούμε ότι έχουμε όλοι τα σωστά έγγραφα στα χέρια μας, 
να δοθεί χρόνος στις υπηρεσίες της Βουλής να ετοιμάσουν όλα τα σχετικά νομοσχέδια με τις σχετικές 
τροπολογίες, γιατί βλέπω ότι κάποια δεν είναι έτοιμα ακόμη.  Έτσι θα ήταν καλύτερα ίσως να διακοπεί η 
συνεδρία της ολομέλειας για λίγα λεπτά, έτσι ώστε να δοθεί ευκαιρία να ετοιμαστούν όλα τα νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η πρόθεσή μου είναι ακριβώς να σας πληροφορήσω ότι θα υπάρξει διάλειμμα δεκαπέντε λεπτών, για να 
δώσουμε τη δυνατότητα στις υπηρεσίες της Βουλής να προετοιμαστούν. 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν είμαστε στο Κεφάλαιο Δεύτερο για την κατάθεση, στις προτάσεις νόμου η δεύτερη, 
«Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
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Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», έχω την εντύπωση ότι είναι στην επιτροπή Εμπορίου που 
πρέπει να παραπεμφθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και πού παραπέμπεται; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή Εμπορίου, ενώ παραπέμφθηκε στην επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας.   

 Διάλειμμα δεκαπέντε λεπτών. 

(Ώρα διακοπής:  7.05 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  8.20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επαναρχίζουμε τις εργασίες της Βουλής.  Επειδή τα νομοσχέδια έχουν κοινό αντικείμενο, όπως έχουμε 
ήδη προειπεί, την εξυγίανση της οικονομίας, και έχουν εξεταστεί παράλληλα από την επιτροπή, υπάρχει 
εισήγηση η συζήτηση να διεξαχθεί από κοινού, διότι πρόκειται περί δέσμης οικονομικών μέτρων, και να 
κατανεμηθεί για το σκοπό αυτό χρόνος δέκα λεπτών εις έκαστο κόμμα.  Εάν δεν υπάρχει ένσταση σε αυτή τη 
διαδικαστική εισήγηση, προχωρούμε. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού συνήλθε σε συνεδρία, έχει 
ετοιμάσει κοινή έκθεση για τα νομοθετήματα που έχουν κηρυχθεί  επείγοντα και τα οποία τιτλοφορούνται: 1.  
«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 2.  «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 3.  «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 4.  «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011», 5.  «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς 
Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου 
Τομέα Νόμος του 2011», 6.  «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011» και 7.  «Ο περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Εάν δεν υπάρχει 
ένσταση, η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού να θεωρηθεί 
αναγνωσθείσα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Δεν υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια και 
την πρόταση νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Χάρης Γεωργιάδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σταύρος Ευαγόρου  Ιωνάς Νικολάου 

 Γιάννος Λαμάρης Δημήτρης Συλλούρης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια και την 
πρόταση νόμου που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, τα οποία κατατέθηκαν στη σημερινή 
συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντα, αυθημερόν. 

 Σημειώνεται ότι η συζήτηση γύρω από τα νομοσχέδια από την επιτροπή άρχισε πριν από την τυπική 
κατάθεση των νομοσχεδίων στο σώμα.  Υπενθυμίζεται ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων, στη συνεδρίασή της 
στις 15 Ιουλίου 2011, αποφάσισε να παρατείνει την παρούσα έκτακτη σύνοδό της και κατά τη διάρκεια της 
θερινής περιόδου, ώστε να καταστεί δυνατή η μελέτη δέσμης έκτακτων οικονομικών μέτρων προς 
αντιμετώπιση της παρούσας δημοσιονομικής και οικονομικής κρίσης, τα οποία η κυβέρνηση ήταν ενδεχόμενο 
να καταθέσει στη Βουλή κατά τη διάρκεια της θερινής περιόδου. 

 Για την εκ των προτέρων μελέτη των νομοσχεδίων, πραγματοποιήθηκαν έξι συνεδρίες στις 10, 22, 23, 
24, 25 και 26 Αυγούστου 2011.   

 Στο στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών κ. 
Κίκης Καζαμίας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο διευθυντής του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΠΑΣΥΔΥ, 
ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕΔ, εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων (CIPA), της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Ελεγκτών Εναέριας Κυκλοφορίας (ΠΑΣΕΕΚ), της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Εκτάκτων 
Δημοσίων Υπαλλήλων, του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Μικρών 
Επιχειρήσεων, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής.   

 Στη συνεδρίαση της επιτροπής στις 10 Αυγούστου του 2011, ο αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε τη 
Βουλή για την πρόθεση της κυβέρνησης να καταθέσει σε πρώτο στάδιο ενώπιον του σώματος δέσμη μέτρων 
οικονομικής εξυγίανσης αποτελούμενη από επτά (7) νομοσχέδια, των οποίων η ετοιμασία επρόκειτο να 
ολοκληρωθεί την επόμενη ημέρα, με σκοπό να εγκριθούν από το Υπουργικό Συμβούλιο, ενώ αναφέρθηκε 
επίσης σε περαιτέρω μέτρα που προγραμματίζεται να ληφθούν σε επόμενα στάδια για την εξυγίανση των 
οικονομικών και την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης.   

 Ειδικότερα, καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής τις αποφάσεις της κυβέρνησης σε σχέση με την 
προώθηση και κατάθεση στη Βουλή έκτακτου πακέτου οικονομικών μέτρων υπό μορφή νομοσχεδίων, ο 
Υπουργός Οικονομικών δήλωσε τα ακόλουθα: 

 Υπήρξε ενδιάμεση συμφωνία αναφορικά με πακέτο μέτρων, μέρος του οποίου έτυχε διαπραγμάτευσης 
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις με κατάληξη στις 9 Αυγούστου 2011.  
Στο συγκεκριμένο πακέτο μέτρων περιλήφθηκαν μέτρα, των οποίων η προώθηση απαιτεί την κατάθεση 
νομοσχεδίων, και τα οποία, όπως ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε στο τότε στάδιο, ευθύς ως ολοκληρώνονταν, θα 
κατατίθεντο στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ενώ μερικά πρόκειται να ενσωματωθούν στον προϋπολογισμό του 
2012, ο οποίος θα κατατεθεί στη Βουλή εντός του Οκτωβρίου 2011. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός, αναλύοντας το περιεχόμενο του εν λόγω πακέτου 
μέτρων, δήλωσε ότι προωθούνται τα ακόλουθα: 

1. Εισαγωγή δεσμευτικού τριετούς μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου, με στόχο τη δραστική 
μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος κοντά στο 0% του ΑΕΠ το 2013.  Σχετικές πρόνοιες θα γίνουν 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012.   

2. Μείωση του ύψους του δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2011 στο 4%-4,5% του ΑΕΠ, στο 2%-2,5% 
το 2012 και στο 0% το 2013.   

3. Ενδυνάμωση του προϋπολογισμού ανάπτυξης για το 2012 σε σχέση με τις αντίστοιχες δαπάνες για το 
2011. 

4. Προώθηση βάσει ειλημμένης απόφασης της κατάργησης των επαγγελματικών συνταξιοδοτικών σχεδίων 
του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα και της ένταξης των νεοεισερχομένων στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

5. Μείωση των κλιμάκων εισδοχής των νεοεισερχομένων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά 10% σε 
σύγκριση με τις σημερινές κλίμακες εισδοχής.   

6. Αύξηση του ποσοστού συνεισφοράς στο Ταμείο για Χήρες και Ορφανά από 0,75% για ορισμένους 
υπαλλήλους και από 1,75% για υψηλόμισθους υπαλλήλους στο 2% για όλους τους υπαλλήλους.   

7. Για τους νεοεισερχομένους στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, προώθηση δημιουργίας επιπλέον 
Ταμείου Προνοίας και η ρύθμιση της εισφοράς των δύο πλευρών, δηλαδή εργοδότη και 
εργοδοτουμένων, σε μεταγενέστερο στάδιο.   
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8. Αύξηση της φορολογίας επί του τόκου των καταθέσεων σε χρηματοπιστωτικά ιδρύματα από 10% σε 
15%, με εξαιρέσεις ή μειώσεις για ορισμένες κατηγορίες καταθετών όπως είναι οι συνταξιούχοι.   

9. Διαφοροποίηση της φορολογίας της λογιζόμενης διανομής κερδών για εταιρείες από 15% σε 17% και 
άμεση εφαρμογή του εν λόγω μέτρου, αντί με περιθώριο δύο ετών που ισχύει σήμερα.   

10. Αύξηση του συντελεστή φόρου εισοδήματος για εισοδήματα άνω των €60.000 στο  35%.  Για 
εισοδήματα από €36.000 μέχρι €60.000 θα παραμείνει ο ισχύων φορολογικός συντελεστής του 30% και, 
εφόσον τα εισοδήματα αυτά υπερβαίνουν τις €60.000 θα φορολογούνται με επιπλέον συντελεστή ύψους 
35%. 

11. Αύξηση του κανονικού συντελεστή φόρου προστιθέμενης αξίας από 15% σε 17% και εξαίρεση των 
επιπτώσεων από τον υπολογισμό της εν λόγω αύξησης από το δείκτη αυτόματης τιμαριθμικής 
αναπροσαρμογής για το μισθολόγιο στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα.   

12. Επιβολή έκτακτης εισφοράς ύψους 3% επί των ακαθάριστων απολαβών κάθε εργαζόμενου και 
συνταξιούχου προσώπου στον ευρύτερο δημόσιο τομέα για τρία χρόνια ή για όσο καιρό κριθεί σκόπιμο.  
Οι εισπράξεις θα κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας, εκτός της εισφοράς των υπαλλήλων 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, η οποία θα κατατίθεται στο ταμείο της Αρχής.  

13. Επιβολή ετήσιου τέλους εγγραφής στο Μητρώο του Εφόρου Εταιρειών για όλες ανεξαίρετα τις εταιρείες, 
ύψους €350.   

14. Αναθεώρηση των συντελεστών φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας για περίοδο τριών ετών, ώστε να 
δοθεί χρόνος επανεκτίμησης της ακίνητης ιδιοκτησίας σε τρέχουσες τιμές (σε σύγκριση με τιμές του 
1980). 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε την επιτροπή ότι προωθείται επίσης 
μια σειρά άλλων μέτρων, ως ακολούθως: 

1. Κατάργηση ημικρατικών οργανισμών, που κρίνεται ότι έχουν ολοκληρώσει τον κύκλο τους. 

2. Αποκρατικοποίηση του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου. 

3. Κατάργηση των κενών θέσεων στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα με πιθανές εξαιρέσεις οι οποίες 
δε θα υπερβαίνουν το 10% του συνόλου των κενών θέσεων. 

4. Επέκταση της παγοποίησης των διαδικασιών πλήρωσης κενών θέσεων. 

5. Μείωση του αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα με την υιοθέτηση της 
πολιτικής “μία πρόσληψη ανά τέσσερις αφυπηρετήσεις”. 

6. Προώθηση και εφαρμογή του θεσμού της εναλλαξιμότητας με ανάλογη διαφοροποίηση των σχεδίων 
υπηρεσίας για όλους τους νεοεισερχομένους. 

7. Περαιτέρω μείωση των υπερωριών κατά 5% για το 2011 και κατά 20% για το 2012 σε σύγκριση με το 
2011 και θεσμοθέτηση στα σχέδια υπηρεσίας συγκεκριμένων θέσεων του θεσμού της βάρδιας.   

8. Συνέχιση του διαλόγου για κατάργηση της αναπροσαρμογής του ύψους των συντάξεων στην περίπτωση 
καταβολής γενικών αυξήσεων στους μισθούς των δημόσιων υπαλλήλων.   

9. Δέσμευση για στόχευση όλων των κοινωνικών παροχών και επιδομάτων με στόχο την επίτευξη 
εξοικονομήσεων της τάξης περίπου των €200 εκατομ. ετησίως.   

10. Εκσυγχρονισμός του συστήματος δημόσιων βοηθημάτων και κατάργηση έκτακτων βοηθημάτων που 
παραχωρήθηκαν το 2007 με αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και εκσυγχρονισμός του όλου 
συστήματος μέχρι τέλους του 2011.   

 Τα έξι (6) από τα επτά (7) νομοσχέδια απεστάλησαν στη συνέχεια στη Βουλή στις 13 Αυγούστου 2011, 
ενώ το έβδομο νομοσχέδιο απεστάλη στις 22 Αυγούστου 2011.  Τα νομοσχέδια αυτά, χωρίς να έχουν τυπικά 
κατατεθεί ενώπιον του σώματος, σύμφωνα και με τη συνεννόηση που προηγήθηκε στη συνεδρίαση της 
επιτροπής στις 20 Αυγούστου 2011, διανεμήθηκαν στα μέλη, με σκοπό να αρχίσει η μελέτη τους, ώστε, όταν 
αυτή ολοκληρωθεί, τα νομοσχέδια να προωθηθούν για κατάθεση στην ολομέλεια και, εφόσον κριθεί σκόπιμο, 
να κηρυχθούν ως επείγουσας φύσεως και να συζητηθούν αυθημερόν. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου που αναφέρεται στο επισυνημμένο παράρτημα είναι η αύξηση του 
φορολογικού συντελεστή για φυσικά πρόσωπα από 30% σε 35% για φορολογητέο εισόδημα πάνω από 
€60.000.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, από την εφαρμογή του 
πιο πάνω μέτρου αναμένεται να προκύψουν για τη Δημοκρατία επιπρόσθετα έσοδα ύψους €5 εκατομ. ετησίως. 
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου που αναφέρεται στο επισυνημμένο παράρτημα είναι η μεταρρύθμιση 
της φορολογίας της ακίνητης ιδιοκτησίας με τη μείωση του αφορολόγητου ποσού, την αύξηση των 
φορολογικών συντελεστών και των κλιμάκων των αξιών των ακινήτων.  Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, με 
βάση τις εκτιμήσεις του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για τη διενέργεια μιας νέας γενικής 
εκτίμησης της αξίας των ακινήτων στις περιοχές της Δημοκρατίας που βρίσκονται υπό τον έλεγχο της 
κυβέρνησης σε σημερινές αξίες θα απαιτηθούν τουλάχιστον άλλα πέντε χρόνια.  Το γεγονός ότι σήμερα οι 
φορολογικοί συντελεστές επιβάλλονται με βάση τις τιμές των ακινήτων του 1980 αποτελεί παραδοξότητα και 
αναχρονισμό και οδηγεί σε τεράστιες απώλειες εσόδων του κράτους, καθώς και σε ανισότητες μεταξύ 
ιδιοκτητών ακινήτων. 

 Συναφώς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, λόγω της άμεσης ανάγκης για ενίσχυση των εσόδων του 
κράτους θεωρείται αναγκαία και επείγουσα η εξεύρεση μιας προσωρινής λύσης μέχρι την ολοκλήρωση της 
νέας γενικής εκτίμησης, ώστε να καταστεί εφικτή η αύξηση των ετήσιων κρατικών εσόδων από τη φορολόγηση 
της ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Ειδικότερα, η μέχρι σήμερα κατάσταση αναφορικά με τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας έχει τα 
ακόλουθα κύρια χαρακτηριστικά: 

1. Τα νομικά πρόσωπα και τα φυσικά πρόσωπα υπόκεινται στις ίδιες ακριβώς επιβαρύνσεις.  Δεν υπάρχει 
διαφοροποίηση μεταξύ των νομικών και των φυσικών προσώπων καθόσον αφορά τη φορολόγηση της 
ακίνητης ιδιοκτησίας. 

2. Ιδιοκτησίες με αξία μέχρι €170.860 σε τιμές 1980 δεν καταβάλλουν φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας (98,74% 
των ιδιοκτησιών). 

3. Ιδιοκτησίες με αξία κατά το 1980 από €170.861 έως €427.150 καταβάλλουν ως φόρο ακίνητης 
ιδιοκτησίας ποσοστό 2,5‰ (0,92% των ιδιοκτησιών). 

4. Ιδιοκτησίες με αξία κατά το 1980 από €427.151 έως €854.300 καταβάλλουν ως φόρο ακίνητης 
ιδιοκτησίας ποσοστό 3,5‰ (0,20% των ιδιοκτησιών). 

5. Ιδιοκτησίες με αξία κατά το 1980 μεγαλύτερη των €854.301 καταβάλλουν ως φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας 
ποσοστό 4,0‰ (0,14% των ιδιοκτησιών). 

 Με το εν λόγω νομοσχέδιο προνοείται η διαφοροποίηση των πιο πάνω φορολογικών κλιμάκων ως 
ακολούθως: 

α. Για κάθε ευρώ μέχρι €120.000  0‰ 

β. Για κάθε ευρώ από €120.001 μέχρι €170.000  4,0‰ 

γ. Για κάθε ευρώ από €170.001 μέχρι €300.000  5,0‰ 

δ. Για κάθε ευρώ από €300.001 μέχρι €500.000  6,0‰ 

ε. Για κάθε ευρώ από €500.001 μέχρι €800.000  7,0‰ 

στ. Για κάθε ευρώ από €800.001 και άνω  8,0‰ 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα ίδια στοιχεία, από την εφαρμογή της μεταρρύθμισης του ισχύοντος 
συστήματος φορολόγησης ακίνητης ιδιοκτησίας εκτιμάται ότι θα εισπράττεται στα δημόσια ταμεία ετησίως ποσό 
που ανέρχεται περίπου στα €24,2 εκατομ. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου που αναφέρεται στο επισυνημμένο παράρτημα είναι η αύξηση του 
συντελεστή της έκτακτης αμυντικής εισφοράς επί του εισοδήματος από τόκους από 10% σε 15% και των 
μερισμάτων από 15% σε 17% σε σχέση με εισοδήματα από τόκους και μερίσματα που κτώνται ή προκύπτουν 
ή λογίζονται ότι κτώνται ή προκύπτουν από την ημερομηνία δημοσίευσης του προτεινόμενου νόμου και μετά. 

 Σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, από την εφαρμογή των πιο πάνω 
μέτρων αναμένεται να προκύψουν επιπρόσθετα έσοδα ύψους €65 εκατομ. ετησίως.   

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου που αναφέρεται στο επισυνημμένο παράρτημα, όπως αρχικά εστάλη 
για κατάθεση στη Βουλή, είναι η μη ένταξη των νεοεισερχόμενων υπαλλήλων στα συστήματα επαγγελματικής 
συνταξιοδότησης του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, οι οποίοι πλέον θα εντάσσονται και θα 
συνεισφέρουν, όπως όλοι οι άλλοι εργαζόμενοι του ιδιωτικού τομέα, στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Σκοπείται επίσης η αύξηση των περιοδικών εισφορών των υπαλλήλων για σκοπούς μεταβίβασης της σύνταξης 
στη χήρα/χήρο και τέκνα σε περίπτωση θανάτου του υπαλλήλου από 0,75% και 1,75% σε 2%. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, η υιοθέτηση των μέτρων αυτών θα συμβάλει ουσιαστικά στην 
εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, αφού τα επαγγελματικά σχέδια συντάξεων με το μεγάλο συνεπαγόμενο 
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κόστος θα καταργούνται σταδιακά με την αποχώρηση των υφιστάμενων υπαλλήλων από την υπηρεσία του 
δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα. 

 Με την ένταξη των νεοεισερχόμενων υπαλλήλων στα συστήματα επαγγελματικής συνταξιοδότησης των 
προαναφερθέντων οργανισμών το χάσμα μεταξύ των όρων εργοδότησης των υπαλλήλων του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα με εκείνων του ιδιωτικού τομέα αναμένεται να σμικρυνθεί, εξαλείφοντας πρόσθετα 
την υπερασφάλιση των πρώτων.   

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω ρυθμίσεις διαμορφώθηκαν μετά από συναντήσεις και διαβουλεύσεις της 
κυβέρνησης με τα πολιτικά κόμματα και τους κοινωνικούς εταίρους (ΚΕΒΕ, ΟΕΒ, ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΠΑΣΥΔΥ). 

 Στη συνέχεια, με νεότερη επιστολή του Υπουργού Οικονομικών στις 26 Αυγούστου 2011, το νομοσχέδιο 
αυτό αντικαταστάθηκε με αναθεωρημένο, το οποίο προβλέπει επιπλέον των πιο πάνω ρυθμίσεων αποκοπές 
από τις μηνιαίες απολαβές κάθε υπαλλήλου ποσού που αντιστοιχεί σε ποσοστό ίσο με 2,5% επί του μισθού 
του υπαλλήλου για σκοπούς διασφάλισης της βιωσιμότητας των συνταξιοδοτικών επαγγελματικών σχεδίων. 

 Σκοπός του πέμπτου νομοσχεδίου που αναφέρεται στο επισυνημμένο παράρτημα, όπως αρχικά 
απεστάλη για κατάθεση στη Βουλή, είναι η νομοθετική ρύθμιση της αποκοπής υπό μορφή έκτακτης εισφοράς 
ποσοστού ύψους 3% επί των ακαθάριστων απολαβών των αξιωματούχων του κράτους, των υπαλλήλων του 
δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα, των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης και των σχολικών εφοριών, 
καθώς και επί των συντάξεων των συνταξιούχων του δημόσιου, του ευρύτερου δημόσιου τομέα, των αρχών 
τοπικής αυτοδιοίκησης και των σχολικών εφοριών για περίοδο τριών ετών. 

 Σε σχέση με την υπό αναφορά εισφορά στις απολαβές περιλαμβάνονται: 

1. οι μισθοί (βασικός μισθός πλέον γενικές και τιμαριθμικές αυξήσεις), 

2. επιδόματα για αποζημίωση προσωπικού που απασχολείται υπερωριακά ή με σύστημα βάρδιας ή με 
σύστημα αναμονής και κλήσεων κτλ., ήτοι επιδόματα τα οποία φορολογούνται, 

3. τα κατ’ αποκοπή επιδόματα φιλοξενίας και παραστάσεως που καταβάλλονται στους αξιωματούχους και 
στους υπαλλήλους που κατέχουν ανώτερες θέσεις με κλίμακες Α15(i) ή υψηλότερες.   

 Δεν περιλαμβάνονται τα επιδόματα που παραχωρούνται για αποζημίωση εξόδων στα οποία 
υποβάλλεται το προσωπικό κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, όπως είναι μεταξύ άλλων τα επιδόματα 
οδοιπορικών, τηλεφώνου, συντήρησης εξωτερικού και ενοικίου. 

 Η προτεινόμενη αποκοπή των ακαθάριστων απολαβών και συντάξεων αφορά το σύνολο των 
εργοδοτουμένων που απασχολούνται σε μόνιμη, έκτακτη, ωρομίσθια βάση και των συνταξιούχων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, η συνολική συνεισφορά από την εφαρμογή της προτεινόμενης 
ρύθμισης αναμένεται να επιφέρει έσοδα ύψους €90 εκατομ. ετησίως. 

 Στη συνέχεια, με νεότερη επιστολή του Υπουργού Οικονομικών με ημερομηνία 26 Αυγούστου 2011, το 
νομοσχέδιο αυτό αντικαταστάθηκε με αναθεωρημένο, το οποίο προβλέπει ότι η πιο πάνω προσωρινή 
αποκοπή θα γίνει κλιμακωτά ξεκινώντας με ποσοστό 1,5% μέχρι και 3,5%. 

 Σκοπός του έκτου νομοσχεδίου που αναφέρεται στο επισυνημμένο παράρτημα είναι η τροποποίηση του 
περί Εταιρειών Νόμου με την εισαγωγή σε αυτόν διατάξεων για την καταβολή από όλες τις εγγεγραμμένες 
εταιρείες, ετήσιου τέλους, ύψους €350 πληρωτέου μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2011 για το έτος 2011, και μέχρι 
τις 30 Ιουνίου κάθε έτους που ακολουθεί.   

 Περαιτέρω, με την προτεινόμενη τροποποίηση καθορίζεται ότι, σε περίπτωση που εταιρείες ανήκουν σε 
συγκρότημα εταιρειών, το σύνολο των καταβλητέων από όλες μαζί τις εταιρείες δε δύναται να υπερβαίνει το 
ποσό των €20.000.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση μη καταβολής του εν λόγω τέλους εντός των πιο πάνω αναφερόμενων 
χρονοδιαγραμμάτων, προνοείται η διαγραφή της εταιρείας, για την επανεγγραφή της οποίας η εταιρεία θα 
υποχρεούται να καταβάλλει τέλος €500.   

 Στις συνεδρίες της επιτροπής που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 23 Αυγούστου 2011 κλήθηκαν από 
την επιτροπή, για να εκφράσουν τις απόψεις τους για τα συγκεκριμένα νομοθετικά μέτρα, εκτός από τους 
εκπροσώπους των αρμόδιων υπηρεσιών, εκπρόσωποι οργανώσεων και ενδιαφερόμενων συνόλων.  Η 
επιτροπή, αποδίδοντας ιδιαίτερη βαρύτητα στον κοινωνικό διάλογο, κάλεσε στις συνεδρίες της όχι μόνο τις 
βασικές συνδικαλιστικές οργανώσεις με τις οποίες διαβουλεύεται η εκτελεστική εξουσία, αλλά και έναν 
ευρύτερο κύκλο οργανωμένων συνόλων, έτσι ώστε να έχει πληρέστερη εικόνα για τις θέσεις της κοινωνίας των 
πολιτών.  Οι απόψεις των εν λόγω οργανώσεων, όπως εκφράστηκαν ενώπιον της επιτροπής, έχουν 
περιληφθεί στα στενογραφημένα πρακτικά των συνεδριάσεών της και είναι καταχωρισμένα στο Αρχείο της 
Βουλής και στη διάθεση όλων των μελών του σώματος, όπως και τα γραπτά υπομνήματα που μεγάλος 
αριθμός των οργανώσεων αυτών είχε καταθέσει ενώπιον της επιτροπής.  
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 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης της επιτροπής εκφράστηκε η άποψη από πλευράς ορισμένων 
μελών της ότι τα προτεινόμενα με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια μέτρα αποκλίνουν και είναι λιγότερο επαρκή, 
για να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα της οικονομίας σε σύγκριση με τη δέσμη μέτρων που είχε αρχικά 
συμφωνηθεί στη σύσκεψη της 22ας Ιουλίου 2011 υπό τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας με όλους τους αρχηγούς 
κομμάτων, κατά την οποία υπήρξε συμφωνία όλων των πλευρών επί συγκεκριμένης δέσμης μέτρων.   

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός, απαντώντας σε ερωτήσεις μελών της επιτροπής σε 
σχέση με τη μη προώθηση της συμφωνίας, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2011, του Προέδρου της Δημοκρατίας με 
όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα, απάντησε ότι, σύμφωνα με την ενημέρωση που είχε εκ μέρους του Προέδρου 
της Δημοκρατίας, στην εν λόγω σύσκεψη είχε επιτευχθεί συμφωνία για τη λήψη ορισμένων μέτρων, από τα 
οποία μερικά περιλαμβάνονται σε όσα ο ίδιος πιο πάνω ανέλυσε, ενώ για τα υπόλοιπα, πρόνοιες των οποίων 
επηρεάζουν τη σχέση της κυβέρνησης ως εργοδότη με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ως εργοδοτουμένων, 
θεωρήθηκε ότι αυτά αποτελούσαν πλαίσιο για διάλογο με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις προς επίτευξη 
συμφωνίας.  Ο ίδιος υπουργός πρόσθεσε ότι, όπως διαφαίνεται, τα μέτρα που τα κοινοβουλευτικά κόμματα 
θεωρούν ως συμφωνία με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και η κυβερνητική 
πλευρά τα θεωρούν ως σημείο προς διαπραγμάτευση για λήψη αποφάσεων.  Συνεπώς, ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας δεν αποδέχεται τη θέση περί αθετήσεως συμφωνίας.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, ο Υπουργός Οικονομικών δεσμεύτηκε ότι θα υπέβαλλε το ταχύτερο 
στην επιτροπή υπό μορφή νομοσχεδίων τα μέτρα των οποίων η προώθηση απαιτεί τη νομοθετική κάλυψη, 
ώστε να εδίδετο χρόνος στα μέλη της επιτροπής να τα μελετήσουν.   

 Κατά συνέπεια, η πλειοψηφία της επιτροπής, θεωρώντας ότι θα πρέπει η υπό συζήτηση δέσμη μέτρων 
να βελτιωθεί και εμπλουτιστεί κατά τρόπο που να συγκρατούνται ή και να περιορίζονται περαιτέρω οι δαπάνες 
του δημοσίου, αλλά και να ενισχύεται ο τομέας της ανάπτυξης, έκρινε σκόπιμο να καλέσει εκ νέου τον Υπουργό 
Οικονομικών ενώπιόν της, τόσο για να αναλύσει το πακέτο μέτρων που απέστειλε στη Βουλή όσο και για να 
την ενημερώσει σε σχέση με τα πρόσθετα μέτρα που ενδέχεται να κατατεθούν προς ενίσχυση του πρώτου 
πακέτου μέτρων, δίδοντας και σχετικές χρονικές δεσμεύσεις σχετικά με την κατάθεσή τους.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών στη συνεδρίαση της επιτροπής στις 24 Ιουλίου 2011 αναφέρθηκε σε 
περίγραμμα περαιτέρω μέτρων που η κυβέρνηση δεσμεύεται να προωθήσει, χωρίς ωστόσο να αναφερθεί σε 
λεπτομέρειες επ’ αυτού, με την επιφύλαξη να επανέλθει, όταν θα έχει ολοκληρωθεί ο κοινωνικός διάλογος που 
διεξάγει με τους κοινωνικούς εταίρους, τον οποίο, όπως ο ίδιος ο υπουργός δήλωσε, σέβεται και δε θεωρεί 
σκόπιμο να αποκαλύψει το περιεχόμενό του πριν αυτός ολοκληρωθεί. 

 Στην εν λόγω συνεδρίαση, ειδικότερα σε σχέση με τα επιπρόσθετα μέτρα, ο  αρμόδιος υπουργός 
δήλωσε ότι σ’ αυτά θα περιλαμβάνονται τα ακόλουθα:  

1. Μέτρα που αφορούν όρους υπηρεσίας υπηρετούντων και νεοεισερχόμενων υπαλλήλων (μείωση 
κλιμάκων εισδοχής νεοεισερχομένων, κατάργηση κενών θέσεων, μείωση υπερωριών κ.ά.) θα 
ρυθμιστούν μέσω του κρατικού προϋπολογισμού του 2012. 

2. Η κατάργηση της αναπροσαρμογής των συντάξεων στη βάση της παραχώρησης γενικών αυξήσεων 
υιοθετείται από την κυβέρνηση και θα αποτελέσει αντικείμενο συλλογικής σύμβασης. 

3. Δικαιότερη εφαρμογή της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής στη βάση επίτευξης συμφωνίας 
πριν από το τέλος του 2011.   

4. Στόχευση παραχωρούμενων κοινωνικών παροχών και μείωσή τους κατά €200 εκατομ. σε σύγκριση με 
τις αντίστοιχες δαπάνες του 2011, με απώτερο στόχο τη μείωση των συνολικών δημόσιων δαπανών 
κατά €360 εκατομ. 

5. Ενίσχυση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους και μείωση της φοροδιαφυγής με τη 
θεσμοθέτηση νομοθετικά της υποχρέωσης έκδοσης απόδειξης από όλους όσοι εισπράττουν, όπως και 
της υποχρέωσης αυτών που πληρώνουν να ζητούν απόδειξη.   

6. Τροποποίηση της νομοθεσίας για την προστασία προσωπικών δεδομένων, ώστε να δοθεί η ευχέρεια 
στις υπηρεσίες του κράτους να ανταλλάσσουν πληροφορίες χωρίς οποιοδήποτε κώλυμα σε σχέση με 
την επίκληση της προστασίας προσωπικών δεδομένων.   

 Συναφώς, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι για σκοπούς προώθησης των πιο πάνω μέτρων έχει 
αρχίσει και συνεχίζεται κοινωνικός διάλογος με θετική προσέγγιση εκ μέρους της συνδικαλιστικής πλευράς και 
με απώτερο στόχο η Δημοκρατία να στείλει προς τα έξω ένα δυνατότερο μήνυμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στη συνεδρία της ημερομηνίας 24 
Ιουλίου 2011, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα δήλωσε ο Υπουργός Οικονομικών ενώπιόν της, έκρινε σκόπιμο να 
εισηγηθεί στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων τον καθορισμό συνεδρίασης της ολομέλειας του 
σώματος στις 26 Αυγούστου 2011, με αποκλειστικό σκοπό τη συζήτηση των οικονομικών μέτρων.  Η επιτροπή 
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κατέληξε στη θέση αυτή με την προσδοκία ότι στο διάστημα αυτό ενδεχομένως να ολοκληρώνονταν κάποιες 
από τις διαβουλεύσεις της κυβέρνησης με τους κοινωνικούς εταίρους, ώστε αφενός η ίδια η κυβέρνηση να είναι 
σε θέση να υποβάλει πρόσθετα μέτρα στα όσα ήδη έχει καταθέσει ενώπιον της Βουλής και αφετέρου να 
καταστεί δυνατό από διάφορες πλευρές της επιτροπής να υποβάλουν εισηγήσεις για πρόσθετες ρυθμίσεις, είτε 
με προτάσεις νόμου είτε με τροπολογίες.  Στόχος της επιτροπής ήταν στο σύντομο αυτό χρονικό διάστημα και 
χωρίς να επηρεάζεται η έγκαιρη προώθηση των μέτρων να βελτιωθεί η αρχική δέσμη μέτρων, είτε από την 
πλευρά της κυβέρνησης είτε και από την πλευρά της Βουλής, έτσι ώστε να αποφευχθεί οποιαδήποτε αρνητική 
αξιολόγηση της οικονομίας της χώρας από τους οικονομικούς οίκους του εξωτερικού, με την προώθηση για 
ψήφιση μιας βελτιωμένης δέσμης μέτρων, η οποία να αγγίζει πιο αποτελεσματικά τα διαρθρωτικά προβλήματα 
της οικονομίας και να περιορίζει σημαντικά τις δημόσιες δαπάνες. 

 Στο πνεύμα ακριβώς της βελτίωσης του πρώτου πακέτου μέτρων που περιλαμβάνεται στο παράρτημα 
υπήρξε προβληματισμός και έγιναν εισηγήσεις από διάφορες πλευρές της επιτροπής για ενδεχόμενες 
τροπολογίες ή και κατάθεση προτάσεων νόμου, για να εμπλουτιστούν τα υπό συζήτηση νομοθετικά μέτρα με 
πιο δραστικές πρόνοιες. 

 Στα πλαίσια αυτά έγινε εισήγηση για τις πιο κάτω ρυθμίσεις: 

1. Καθιέρωση υποχρέωσης στους δημόσιους υπαλλήλους και τους υπαλλήλους του ευρύτερου δημόσιου 
τομέα για καταβολή εισφοράς σε μόνιμη βάση για σκοπούς καταβολής της σύνταξής τους. 

2. Νομοθετική ρύθμιση για μείωση των κλιμάκων εισδοχής των νεοεισερχομένων. 

3. Νομοθετική ρύθμιση για απαγόρευση αναπροσαρμογής των συντάξεων των κρατικών υπαλλήλων, ως 
αποτέλεσμα των γενικών αυξήσεων των γενικών μισθών. 

4. Υπολογισμός της σύνταξης των δημόσιων υπαλλήλων στη βάση του μέσου όρου των απολαβών τους 
των τελευταίων τριάντα μηνών. 

5. Φορολόγηση του εφάπαξ ή/και φιλοδωρήματος των κρατικών υπαλλήλων και αξιωματούχων. 

 Παράλληλα, υποβλήθηκαν εισηγήσεις για νομοθετικές ρυθμίσεις που ενισχύουν τον τομέα της 
ανάπτυξης, όπως μεταξύ άλλων:  

α. Μείωση των μεταβιβαστικών τελών ή/και κατάργησή τους εκεί όπου καταβάλλεται ΦΠΑ, 

β. βελτίωση της νομοθεσίας που αφορά το μειωμένο συντελεστή του ΦΠΑ για πρώτη κατοικία. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των νομοσχεδίων μεταξύ των μελών της επιτροπής υπήρξε επίσης 
προβληματισμός σε σχέση με τα ακόλουθα ενδεχόμενα: 

1. Να διατηρηθεί η προτεινόμενη από την κυβέρνηση έκτακτη εισφορά, αλλά να κλιμακωθεί, ώστε αυτή να 
καθίσταται δικαιότερη. 

2. Να τροποποιηθεί το νομοσχέδιο που αφορά τον περί Εταιρειών Νόμο, έτσι ώστε οι συνέπειες σε 
περίπτωση μη έγκαιρης καταβολής του προβλεπόμενου τέλους να μην είναι τόσο επαχθείς για τις 
εταιρείες, αλλά και να μην επηρεάζουν την ασφάλεια των συναλλαγών. 

3. Να διαφοροποιηθούν οι προτεινόμενες με τον περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμο κλίμακες 
ή/και φορολογικοί συντελεστές ή/και το αφορολόγητο ποσό, για να καταστούν δικαιότερα.   

4. Στο προτεινόμενο νομοσχέδιο περί Φορολογίας του Εισοδήματος να γίνει ειδική ρύθμιση, ώστε να 
τύχουν ευνοϊκότερης μεταχείρισης, κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις, πρόσωπα που εργοδοτούνται 
στη Δημοκρατία και τα οποία ήταν κάτοικοι εξωτερικού. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι σε αρκετές από τις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 
Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, από τον οποίο ζητήθηκε η άποψη για νομοθετικά ερωτήματα που 
αφορούν τόσο τα νομοσχέδια όσο και τις εισηγήσεις που έγιναν από πλευράς μελών της επιτροπής για 
ενδεχόμενες τροποποιήσεις ή προτάσεις νόμου σε σχέση με το γενικότερο θέμα της οικονομικής και 
δημοσιονομικής εξυγίανσης. 

 Απαντώντας σε ερωτήσεις των μελών της επιτροπής, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, 
αναφερόμενος στο θέμα της ένταξης των νεοεισερχόμενων δημόσιων υπαλλήλων σε ένα νέο είδος σύνταξης 
με την υπαγωγή τους στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δήλωσε ότι χωρίς αμφιβολία η ρύθμιση αυτή είναι 
καθόλα συνταγματική, αφού δεν επηρεάζεται κανένα δικαίωμα των νεοεισερχομένων, καθώς δεν υπηρετούν 
στο δημόσιο ή ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά την ημερομηνία εφαρμογής του υπό ψήφιση νομοσχεδίου.   

 Σε σχέση με την εισήγηση για υπολογισμό της σύνταξης σύμφωνα με το μέσο όρο των απολαβών των 
τελευταίων τριάντα μισθών πριν από την αφυπηρέτηση, δήλωσε τα ακόλουθα: 
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 Το δικαίωμα σύνταξης είναι περιουσιακό δικαίωμα και οποιαδήποτε επέμβαση σε αυτό είναι 
αντισυνταγματική.  Σύμφωνα με νομολογία του Ανωτάτου Δικαστηρίου, δικαιώματα που προκύπτουν από νόμο 
και επακόλουθα αποτελούν το αντικείμενο συμβατικών δεσμεύσεων δεν μπορεί να παραμεριστούν μονομερώς 
με την κατάργηση ή τον περιορισμό των σχετικών διατάξεων του νόμου που αποτελούν πηγή του δικαιώματος.  
Εφόσον τα συνταξιοδοτικά δικαιώματα των υπαλλήλων έχουν καθοριστεί με συγκεκριμένο νόμο και παρέχονται 
με βάση την αμοιβή κατά το χρόνο της αφυπηρέτησης, οποιαδήποτε επέμβαση στο περιουσιακό αυτό 
δικαίωμα είναι αντίθετη με το σύνταγμα. 

 Σε σχέση με τη συνταγματικότητα της εισήγησης για την έκτακτη εισφορά των κρατικών υπαλλήλων σε 
ποσοστό 3%, δήλωσε ότι η προτεινόμενη ρύθμιση ενδέχεται να πάσχει από αντισυνταγματικότητα στην 
περίπτωση που η μόνη κατηγορία πολιτών της Δημοκρατίας που θα κληθεί να συνεισφέρει για αντιμετώπιση 
της οικονομικής κρίσης είναι η δημοσιοϋπαλληλική.  Όπως ανέφερε, εισάγεται αδικαιολόγητη διάκριση κατά 
παράβαση του άρθρου 28 του συντάγματος, που κατοχυρώνει την αρχή της ισότητας, ενώ ενδέχεται επίσης να 
παραβιάζεται το άρθρο 24 του συντάγματος, που προβλέπει ότι όλοι προσφέρουν στα δημόσια βάρη ανάλογα 
με τις δυνάμεις τους.   

 Οι πιο πάνω συνταγματικές αρχές δεν επηρεάζονται, αν προς αντιμετώπιση των οικονομικών βαρών 
συνεισφέρουν όχι μόνο οι δημόσιοι υπάλληλοι, αλλά όλες οι κατηγορίες υπαλλήλων.  

 Τέλος, όσον αφορά το ζήτημα της αύξησης της μόνιμης εισφοράς στο  Ταμείο Χηρών και Ορφανών, ο 
ίδιος αξιωματούχος διευκρίνισε ότι δεν προκύπτει οποιοδήποτε πρόβλημα αντισυνταγματικότητας, αφού το εν 
λόγω ταμείο καλύπτει μόνο τους δημόσιους υπαλλήλους και επομένως η εισφορά αναμένεται να προέλθει μόνο 
απ’ αυτούς.   

 Πρέπει να σημειωθεί ότι στο στάδιο αυτό και με βάση τον προβληματισμό που επικράτησε κατά την 
εξέταση του συνόλου των προτεινόμενων μέτρων η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να καταθέσει στην ολομέλεια 
πρόταση νόμου, μέσα στα πλαίσια της ενίσχυσης του τομέα της ανάπτυξης, που αφορά την τροποποίηση της 
νομοθεσίας για το ΦΠΑ.  Με την προτεινόμενη πρόταση επεκτείνεται το πεδίο εφαρμογής της πρόνοιας του 
μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ για την απόκτηση πρώτης κατοικίας, εξαίρεση που είναι αποδεχτή από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν γίνεται στα πλαίσια εφαρμογής κοινωνικής πολιτικής. 

 Στις 26 Αυγούστου 2011 και κατά τη διάρκεια της προγραμματισθείσας συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, πριν από τη συνεδρίαση της ολομέλειας του σώματος, 
κατατέθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών επιστολή με την οποία, ανταποκρινόμενος και στην παράκληση 
των μελών της επιτροπής, καταθέτει γραπτώς το περίγραμμα που παρουσίασε προφορικά στη συνεδρίαση της 
επιτροπής στις 24 Αυγούστου 2011 και με την οποία ενημερώνει την επιτροπή ότι μέχρι τις 15 Σεπτεμβρίου 
2011 θα είναι σε θέση να καταθέσει ενώπιον του σώματος προτάσεις που θα περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Νομοσχέδιο για μείωση των κλιμάκων εισδοχής κατά 10% στη δημόσια υπηρεσία, με άμεση εφαρμογή. 

2. Νομοσχέδια και προτάσεις που θα περιορίζουν τις δημόσιες δαπάνες για το 2012 κατά €160 εκατομ. 

3. Νομοσχέδιο που θα ρυθμίζει το δικαίωμα δημόσιων υπαλλήλων να διεκδικούν προαγωγή, νοουμένου 
ότι θα έχουν τουλάχιστον δεκαοκτώ μήνες εργάσιμου χρόνου μέχρι την αφυπηρέτησή τους. 

4. Πρόταση για μείωση κοινωνικών παροχών για το 2012 συνολικού ποσού περίπου €200 εκατομ., στη 
βάση κυρίως εισοδηματικών κριτηρίων κατοχής πλούτου, που θα ληφθεί υπόψη στον προϋπολογισμό 
του 2012. 

5. Ενημέρωση για το αποτέλεσμα ή την τρέχουσα κατάσταση του διαλόγου με τους κοινωνικούς εταίρους 
για νέο τρόπο καταβολής της ΑΤΑ, που θα ισχύει από την αμέσως επόμενη περίοδο καταβολής της.  
Στα πλαίσια αυτού του διαλόγου η κυβέρνηση είναι αποφασισμένη να διεκδικήσει για το 2012 τη μη 
καταβολή του επιπλέον ποσοστού της ΑΤΑ για τα δύο προσεχή εξάμηνα και επανεξέταση του θέματος 
έγκαιρα, πριν από το τέλος του 2012.  Η καταρχήν τοποθέτηση της συνδικαλιστικής πλευράς δεν είναι 
αρνητική. 

6. Νομοσχέδιο που θα απαιτεί την έκδοση απόδειξης από τον πωλητή/προσφέροντα υπηρεσία επ’ αμοιβή, 
αλλά και από τον αγοραστή/παραλήπτη της υπηρεσίας. 

7. Νομοσχέδιο που θα απαλείφει το δικαίωμα προστασίας των προσωπικών δεδομένων, όταν τα αρμόδια 
κρατικά τμήματα ζητούν πληροφόρηση από άλλες κρατικές υπηρεσίες για περιπτώσεις προσπάθειας 
φοροδιαφυγής. 

8. Πλήρες περίγραμμα και στις περιπτώσεις που είναι αναγκαίο νομοσχέδια που θα στοχεύουν σε τόνωση 
και ώθηση της ανάπτυξης.  Θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για εφαρμογή των αναπτυξιακών 
μέτρων άμεσα.  Προς αυτή την κατεύθυνση ζητήθηκε από κοινωνικά εμπλεκόμενα σύνολα να 
υποβάλουν τις προτάσεις τους για εμπλουτισμό του προβληματισμού των υπηρεσιών του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Σχετικές προτάσεις ζητήθηκαν και από όλα τα υπουργεία.  Νοείται ότι οι προτάσεις θα 
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συνάδουν με την πολιτική της κυβέρνησης για δημοσιονομική εξυγίανση, δε θα προνοούν δαπάνες 
πέραν του προϋπολογισμού για το 2012 και το τριετές πλαίσιο που θα συμφωνηθεί και θα 
επικεντρώνονται σε απλοποίηση γραφειοκρατικών διαδικασιών και στρεβλώσεων.  Προτάσεις από 
μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων είναι ευπρόσδεκτες. 

9. Νομοσχέδιο ή άλλη αναγκαία ρύθμιση για τη θεσμοθέτηση και εφαρμογή της εναλλαξιμότητας στη 
δημόσια υπηρεσία το συντομότερο δυνατό και το αργότερο αρχές του νέου έτους.   

 Ταυτόχρονα, με την κατάθεση του προϋπολογισμού για το 2012 θα περιλαμβάνονται οι δεσμεύσεις της 
κυβέρνησης στα συμφωνηθέντα με τα πολιτικά κόμματα, που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Εισαγωγή της δέσμευσης δημοσιονομικού πλαισίου για δημοσιονομικό έλλειμμα γύρω στο 2% και 
ισοσκελισμό δημόσιων οικονομικών το 2013.  Τα πλαίσια θα είναι πλήρως εφαρμοσμένα με τις σχετικές 
αποφάσεις των αρχηγών των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Κατάργηση κενών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία με συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα.  Εντολές για 
παρόμοια ρύθμιση στους ημικρατικούς οργανισμούς δίνονται ήδη από τους αρμόδιους πολιτικούς 
προϊσταμένους. 

3. Συνέχιση του θεσμού παγοποίησης των διαδικασιών πλήρωσης κενών θέσεων ως έχει ήδη συμφωνηθεί 
με τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Τέλος, ο Υπουργός Οικονομικών ενημερώνει την επιτροπή στην ίδια επιστολή του ότι έχει αποφασιστεί 
και έχει γίνει αποδεκτό ότι δεν ισχύει πλέον η αυτόματη αναπροσαρμογή των συντάξεων στο δημόσιο και 
ευρύτερο δημόσιο τομέα ανάλογα με το ποσοστό των γενικών αυξήσεων του μισθολογίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο 
πάνω και ιδιαίτερα τις προαναφερθείσες δεσμεύσεις του υπουργού για τα πρόσθετα μέτρα που θα κατατεθούν 
μέχρι τις 15 Σεπτεμβρίου 2011, καθώς και: 

α. το γεγονός ότι το υπ’ αριθμόν 4 νομοσχέδιο έχει διαμορφωθεί τελικά από την κυβέρνηση, ώστε να 
υιοθετηθεί η εισήγηση της επιτροπής για εισαγωγή μόνιμης εισφοράς των υπαλλήλων του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα για σκοπούς της σύνταξής τους, παρά το γεγονός ότι υπάρχει διαφωνία από 
την πλειοψηφία της επιτροπής ως προς το προτεινόμενο ύψος της εισφοράς αυτής και  

β. το γεγονός ότι το υπ’ αριθμόν 5 νομοσχέδιο, που αφορά την έκτακτη εισφορά των υπαλλήλων του 
δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα, έχει τροποποιηθεί σύμφωνα με την εισήγησή της για 
κλιμακωτή επιβολή της εισφοράς, 

υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της, καθώς και τα νομοσχέδια και την πρόταση νόμου προς την ολομέλεια για 
λήψη τελικής απόφασης, αφού προηγουμένως αυτά έχουν τύχει νομοτεχνικής επεξεργασίας. 

 Σημειώνεται ότι τα υπ’ αριθμόν 1 και 6 νομοσχέδια έχουν επίσης τροποποιηθεί από την επιτροπή από 
πλευράς ουσίας, ώστε να ανταποκρίνονται στον προαναφερθέντα προβληματισμό της επιτροπής.  

 Όλες οι πλευρές της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των πιο πάνω 
νομοσχεδίων και της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος, ενώ μέλη της δήλωσαν ότι πρόκειται να 
καταθέσουν τροπολογίες κατά τη διάρκεια της συζήτησης των εν λόγω νομοθετημάτων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

2. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

3. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

4. Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής 
Εφαρμογής) Νόμος του 2011. 

5. Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2011. 

6. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011. 

7. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2011.  (Πρόταση νόμου). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην ψήφιση κάθε νομοσχεδίου χωριστά, σύμφωνα με τη σειρά που περιλαμβάνονται στο 
παράρτημα.  Το πρώτο νομοσχέδιο είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2011».  Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να δώσω το λόγο στους εκπροσώπους των κομμάτων να αγορεύσουν, 
επαναλαμβάνω, επί του συνόλου της δέσμης των νομοθετημάτων και συνεπώς θα ψηφίζουμε κάθε νομοσχέδιο 
ξεχωριστά, τις τροποποιήσεις...  Οι αγορητές όμως θα καλύψουν όλα τα νομοθετήματα. 

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά, σωστή η συμφωνία, δεν έχουμε καμία ένσταση, αλλά στην επιτροπή 
Οικονομικών είχε συμφωνηθεί, ανεξάρτητα από τη σειρά που έχουμε τα νομοσχέδια, το πρώτο νομοσχέδιο 
που θα ψηφιστεί να είναι και το επίμαχο που έχουμε μπροστά μας, αυτό για την εισφορά στο συνταξιοδοτικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Στο τέταρτο νομοσχέδιο που κηρύξαμε επείγον και τιτλοφορείται «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων 
Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011».  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, για το τέταρτο νομοσχέδιο που κηρύχθηκε επείγον, παρακαλώ, ποιοι επιθυμούν να αγορεύσουν; 

 Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σας παρακαλέσω στα πέντε λεπτά να μου πείτε να σταματήσω, γιατί τα πολλά λόγια 
είναι φτώσεια τζιαι όσο μιλούμε τζιαι εν κάμνουμεν έργα, εννά φτωχύνουμε περισσότερο!   

 Αυτή τη δουλειά που κάνουμε σήμερα έπρεπε να την κάμουμε πριν πολλές εβδομάδες, αν όχι και μήνες, 
και θα ήταν και τα μέτρα που θα ψηφίζαμε, νομίζω, πιο ελαφριά, πιο ανώδυνα.  Αυτή η συζήτηση που κάνουμε 
σήμερα...  η κατάληξη αυτής της συζήτησης έχει ένα ιστορικό.  Έχει ένα ιστορικό που πριν από δύο ή τρία 
χρόνια κάποιοι προέβλεπαν πού θα κατέληγε η οικονομία και εισηγούντο μέτρα για ανάπτυξη, για συγκράτηση 
της κατολίσθησης, που, αν αυτά τα μέτρα υιοθετούντο τότε, σήμερα μπορεί να μην εχρειάζετο η οικονομία μας 
τα μέτρα που παίρνουμε σήμερα ή και τα πολύ σκληρότερα, που, πολύ φοβούμαι, μετά από τις υποβαθμίσεις 
που έχουμε ήδη και ίσως και τις υποβαθμίσεις που θα έχουμε στο εγγύς μέλλον, θα είμαστε υποχρεωμένοι να 
πάρουμε με τόση σκληρότητα. 

 Άρα, σήμερα ο σκοπός είναι να ψηφίσουμε κάποια μέτρα, μετά τις υποβαθμίσεις, μετά την έκρηξη στο 
Μαρί, μέτρα τα οποία θα μπορούσαμε να αποφύγουμε, αν πριν από ένα ή δύο χρόνια κάναμε την ίδια 
συζήτηση με τα δεδομένα που ήταν πολύ φανερά για κάποια κόμματα και όχι μόνο για το δικό μας. 

 Γίνεται πολύς λόγος για την εικόνα που θα δώσουμε προς τους οίκους αξιολόγησης και τις αγορές.  Και 
εν συντομία θα πω το εξής:  Η εικόνα που δίδει αυτή η Βουλή σήμερα, που θα ήταν καλύτερα να την έδιδε 
ομόφωνα, είναι ότι, ανεξάρτητα από την ολιγωρία της κυβέρνησης, υπάρχουν κόμματα που δεν είναι στην 
κυβέρνηση και έχουν τη διάθεση να πάρουν πολιτικό κόστος, ώστε να πάει το μήνυμα στις αγορές και στους 
οίκους αξιολόγησης ότι είμαστε έτοιμοι να αναδιαρθρώσουμε την οικονομία μας, να μεταρρυθμίσουμε το 
κράτος μας, να κάνουμε ριζικές αλλαγές, ώστε να μην είμαστε μία από τις χώρες που θα μπει στο μηχανισμό.  
Άρα, αν πράγματι μας παρακολουθούν, αυτό το μήνυμα είναι ένα πολύ δυνατό μήνυμα, η συμφωνία ιδιαίτερα 
όλων για να στηρίξουμε το 3%, αντί το 2,5%, παρ’ όλο που η συμφωνία, όπως εμείς την είχαμε αντιληφθεί, 
ήταν για 4%. 

 Θέλω να ελπίζω ότι δε θα μας υποχρεώσουν οι συνθήκες σύντομα να έρθουμε εδώ για περαιτέρω 
αύξηση και, επαναλαμβάνω, όσο καθυστερούμε...  Αυτό το μήνυμα να πάει και σε όσους αντιδρούν είτε 
κοινωνικοί εταίροι είναι είτε εργαζόμενοι και γενικά στο λαό:  Θα πρέπει να αντιληφθούμε ότι η συζήτηση αυτή 
δε γίνεται μεταξύ μας.  Αυτά που ψηφίζουμε δεν τα παρακολουθούμε εμείς.  Τα παρακολουθούν άλλοι, οι 
οποίοι δεν έχουν κανένα συναισθηματισμό.  Αυτοί οι άλλοι δε θα δουν μόνο πόσο θωπεύουμε κάποιους 
ψηφοφόρους στην Κύπρο, αλλά θα δουν πόσα και ποια μέτρα παίρνουμε. 

 Γίνομαι πιο συγκεκριμένος για κάποια νομοσχέδια, διότι η γενική μας τοποθέτηση είναι απλή και είναι 
αυτή όσον αφορά τη φορολογία του εισοδήματος με την αύξηση κατά 5%, από 30% στο 35%, για τα 
εισοδήματα πέραν των €60.000 και το υποστηρίζουμε, αλλά θα υποστηρίξουμε και την τροποποίηση για 
αύξηση της φορολογίας στο 40% για εισοδήματα πέραν των €80.000, καθώς και τη φορολογία του Προέδρου 
της Δημοκρατίας και του Προέδρου της Βουλής. 
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 Όσον αφορά την ακίνητη ιδιοκτησία, που άπτεται και του μύθου περί εχόντων και κατεχόντων, δε θα την 
ψηφίσουμε.  Είχαμε καταθέσει πρόταση εναλλακτική, θα την παρουσιάσουμε, έστω και εκ των υστέρων, στο 
νέο Υπουργό Οικονομικών και πιστεύουμε ότι θα πείσουμε ότι με αυτή μας την πρόταση θα εισπράξει πιο 
πολλά και πιο σίγουρα το κράτος, παρά με αυτό το μύθο περί εχόντων και κατεχόντων.  Νομίζω στην επιτροπή 
Οικονομικών αποδείξαμε ότι από τους λεγόμενους “έχοντες και κατέχοντες”, όσοι δεν είναι καταχρεωμένοι εν 
πάση περιπτώσει, δε θα εισπράξει τίποτε το κράτος με αυτή την προσέγγιση. 

 Όσον αφορά τώρα το ΦΠΑ, είναι το μόνο μέτρο που παίρνουμε.  Παρατηρούμε τη μείωση του ΦΠΑ για 
την κατοικία από 15% στο 5%.  Θα το υποστηρίξουμε, αλλά σίγουρα θέλουμε να ελπίζουμε ότι στο πακέτο των 
μέτρων που συμφωνήσαμε ότι θα έρθει από την κυβέρνηση μέχρι τις 15 Σεπτεμβρίου θα πρέπει να υπάρχουν 
και άλλα μέτρα για την ανάπτυξη, όπως π.χ. η κατάργηση των μεταβιβαστικών για όσες κατοικίες πληρώνουν 
ΦΠΑ, όπως μέτρα για τη μεταφορά του συντελεστή δόμησης από τις κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Συμπληρώσατε το πεντάλεπτό σας.   

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Επειδή μου το ζητήσατε, σας το λέω. 

 Παρακαλώ, ποιος θέλει να αγορεύσει; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Θέλω να εκφράσω την άποψή μας ότι έχουμε μπροστά μας κατατεθειμένα από την κυβέρνηση μια 
ομάδα από νομοσχέδια, μια ομάδα από μέτρα που τα χαρακτηρίζουν η ατολμία, η υστεροβουλία, ο νεποτισμός 
και η άδικη κατανομή βαρών.  Και θέλω να πω έτσι χαρακτηριστικά κάποια παραδείγματα.  Πρώτο και 
καλύτερο είναι το νομοσχέδιο για την αύξηση του ΦΠΑ σε όλα τα προϊόντα, το οποίο η κυβέρνηση επιμένει να 
ψηφίσουμε και μάλιστα με τη μορφή του επείγοντος.  Πρώτο το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
διακήρυξε την αντίθεσή του στην επιβολή αυτού του άδικου και χωρίς στόχευση φόρου που θα πλήξει τις 
ασθενέστερες ομάδες και τις παραγωγικές τάξεις.  Άλλο παράδειγμα ήταν η πρόταση για 3% έκτακτη εισφορά 
από όλους και για φόρους που αγγίζουν όλους, μικρούς και μεγάλους, με εξαίρεση τους ξένους, που 
αναδεικνύονται περίπου ως οι ιερές αγελάδες της κυπριακής οικονομίας.  

 Θεωρούμε ότι μια πολύ κοπιαστική εργασία από την επιτροπή Οικονομικών της Βουλής, στην οποία 
όλοι οι συνάδελφοι βουλευτές, αλλά και τα κόμματα επέδειξαν πραγματικά σημαντική ευσυνειδησία και έβαλαν 
πάρα πολύ κόπο, έχει μετατρέψει αυτό το πακέτο, το σύνολο μέτρων, ώστε να είναι πιο ισορροπημένο, πιο 
λογικό. μπορεί όχι περισσότερο αποτελεσματικό όσον αφορά τις ανάγκες τις σημερινές, αλλά σίγουρα δεν έχει 
τα αρχικά του χαρακτηριστικά, όπως τα περιέγραψα. 

 Όσον αφορά το φόρο εισοδήματος, το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών ζητά από την ολομέλεια να 
επεκτείνει το φόρο εισοδήματος και στα εισοδήματα του Προέδρου της Δημοκρατίας και σε κάποια από αυτά τα 
μη φορολογητέα του Προέδρου της Βουλής, αλλά και να φορολογήσει τον υπερπλούτο, αυτούς δηλαδή που 
μπορούν να παρουσιάζουν κέρδη και εισοδήματα πάνω από τις €80.000. 

 Όσον αφορά το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας, θέση του Κινήματος των Οικολόγων είναι ότι όπως είναι ο 
νόμος σήμερα αποτελεί ένα πουκάμισο αδειανό.  Το κύριο πρόβλημα με αυτό το νόμο δεν είναι να αλλάξουν οι 
κλίμακες ούτε να διευρυνθεί η φορολογική βάση.  Το κύριο πρόβλημα αυτού του νόμου είναι το να 
εκσυγχρονιστεί.  Είχαμε καταθέσει μια σειρά από τροπολογίες, τις οποίες σε ένδειξη καλής θέλησης έχουμε 
αποσύρει με πρόθεση να τις καταθέσουμε ξανά στο νέο πακέτο προς συζήτηση, για τις 15 Σεπτεμβρίου, κύριε 
υπουργέ, και ελπίζω να υιοθετηθούν και από τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις και από την κυβέρνηση.  

 Το πιο συζητημένο θέμα είναι η προσπάθεια που γίνεται από τη Βουλή και από την κυβέρνηση να 
περιοριστεί το κρατικό μισθολόγιο.  Να υπάρξουν μόνιμες εισφορές για το συνταξιοδοτικό και να 
αντιμετωπισθεί το μεγάλο πρόβλημα της αύξησης του κρατικού μισθολογίου.  Πιστεύω ότι επιτεύχθηκε 
σημαντικό έργο.  Πριν λίγες μέρες, όταν ξεκινούσε αυτή η συνεδρίαση της επιτροπής Οικονομικών, η 
μακροσκελής και μακροχρόνια, ακούσαμε ένα “επ’ ουδενί” από τις συντεχνίες.  Επ’ ουδενί και ουδέποτε θα 
δεχθούν να υπάρξει μόνιμη εισφορά για το συνταξιοδοτικό τους! 
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 Καταφέρνουμε σήμερα να ψηφίσουμε κάποιο ποσοστό.  Κάποιοι λένε 2,5%, κάποιοι λένε 3%.  Δεν έχει 
για μας σημασία τι θα ψηφιστεί στο τέλος.  Σημασία έχει να διατηρηθεί ένα καλό κλίμα, για να μπορέσουμε να 
συνεχίσουμε την προσπάθεια εντός των επόμενων ημερών -όχι καν εβδομάδων, ημερών λέω εγώ- για ένα πιο 
αποτελεσματικό πακέτο στη βάση του περιγράμματος που κατέθεσε σήμερα ο Υπουργός Οικονομικών στη 
Βουλή.  Και εμείς θα υποστηρίξουμε το 2,5% σ’ αυτή την προσπάθεια δημιουργίας ενός καλού κλίματος, 
εποικοδομητικού κλίματος συνεργασίας, με μία επιφύλαξη, την οποία έχουμε θέσει και ενώπιον της σύσκεψης 
των αρχηγών των κομμάτων.  Αναμένουμε από τις συντεχνίες και από όλα τα κόμματα να επιδείξουν αυτή τη 
θετική προσπάθεια στη συζήτηση για το δεύτερο πακέτο, διαφορετικά αυτή η καλή θέληση που δείχνουμε 
σήμερα υποστηρίζοντας το 2,5% δε θα υπάρχει στη συνέχεια.  Και επιφυλασσόμεθα να συνταχθούμε, να 
συνεργαστούμε, να συμμαχήσουμε με εκείνες τις δυνάμεις οι οποίες λένε ότι ούτε το 3% είναι αρκετό.  Γιατί θα 
είναι το 3% αρκετό ή το 2,5%, αν υπάρξει συνεργασία και για τα υπόλοιπα τα οποία αφορούν τον 
εκσυγχρονισμό του θεσμού της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής και άλλα πολλά, τα οποία όλοι 
αντιλαμβανόμαστε και όλα έχουν ήδη καταγραφεί σε ένα σχετικό υπόμνημα, περίγραμμα που κατέθεσε ο 
Υπουργός Οικονομικών σήμερα στη Βουλή. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη για το σύντομο της αγόρευσής του. 

 Παρακαλώ, ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή έκτακτη ολομέλεια της Βουλής συνέρχεται εν μέσω της χειρότερης κρίσης που κτύπησε την 
πατρίδα μας από την εποχή της τουρκικής εισβολής.  Η δραματική επιδείνωση της κατάστασης της κυπριακής 
οικονομίας από τη μια και τα τραγικά γεγονότα στο Μαρί από την άλλη, κυρίως όμως η αδυναμία μας να 
προβλέψουμε, να αντιμετωπίσουμε και να αποτρέψουμε τα δύο αυτά γεγονότα, οδήγησαν τη χώρα μας σε 
αδιέξοδα. αδιέξοδα πολιτικά, αδιέξοδα οικονομικά, αδιέξοδα θεσμικά. 

 Οι στιγμές που περνά σήμερα η οικονομία μας είναι πραγματικά οριακές.  Η οικονομία μας βρίσκεται 
υπό επιτήρηση και από στιγμή σε στιγμή αναμένεται ακόμα μια υποβάθμιση, για να οδηγηθούμε ακόμα ένα 
βήμα πιο κοντά στον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στήριξης.  Δεν έχουμε περιθώρια παρά για μια ύστατη 
προσπάθεια, για να αποφύγουμε αυτή την καταστροφική για τον τόπο μας εξέλιξη.  Αν η σημερινή προσπάθεια 
αποτύχει, τότε τα οποιαδήποτε μελλοντικά μέτρα που θα μπορούμε να πάρουμε θα είναι πολύ λίγα και πολύ 
αργά.   

 Δυστυχώς φτάσαμε εδώ που φτάσαμε, γιατί έγιναν λάθη, τραγικά λάθη.  Η κυβέρνηση, υπερτιμώντας τις 
δυνατότητες της κυπριακής οικονομίας και υποτιμώντας την επίδραση που θα είχε μια παγκόσμια κρίση στη 
δική μας μικρή οικονομία, επέλεξε μια φιλοσοφία ήπιας αντιμετώπισης της κρίσης.  Παράλληλα,  επεδείχθη μια 
μεγάλη αδράνεια και μια απαράδεκτη αδυναμία συνεννόησης τόσο με τις πολιτικές δυνάμεις όσο και με τις 
κοινωνικές δυνάμεις και τις συνδικαλιστικές δυνάμεις του τόπου. 

 Αντί η κυβέρνηση να πάρει από την αρχή άμεσα μέτρα, αποφασιστικά και δυναμικά, προχώρησε σε μια 
σειρά από ημίμετρα, αυξήσεις φόρων και άλλες εισπρακτικές προσεγγίσεις, χωρίς να έχει τη δύναμη και την 
πολιτική βούληση να αγγίξει τα πραγματικά προβλήματα της επιδεινωνόμενης κατάστασης της κυπριακής 
οικονομίας.  Και, ενώ η ΕΔΕΚ μαζί με άλλες πολιτικές δυνάμεις ζητούσαν επίμονα για μήνες από την 
κυβέρνηση να πάρει μέτρα, η κυβέρνηση με τη σύμφωνη γνώμη ή την ανοχή από τα συγκυβερνώντα κόμματα 
είτε αδρανούσαν είτε ανάλωναν το χρόνο τους σε άγονες συζητήσεις.  Έτσι φτάσαμε στη σημερινή κατάσταση 
όπου δυστυχώς απαιτούνται πολύ πιο οδυνηρά μέτρα.  Δυστυχώς απαιτούνται μέτρα που θα έχουν σκληρή 
επίδραση στους εργαζομένους.  Αυτή την ολιγωρία της εκτελεστικής εξουσίας την πληρώνει σήμερα ο Κύπριος 
εργαζόμενος πολύ ακριβά.   

 Η κυβέρνηση υιοθέτησε αρχικά ένα πρώτο πακέτο μέτρων το οποίο απείχε από το πακέτο μέτρων που 
τα κόμματα ομόφωνα συμφώνησαν μαζί με την κυβέρνηση στις 22 Ιουλίου 2011.  Η συμφωνία αυτή ήταν μια 
δέσμευση τόσο της κυβέρνησης όσο και όλων των κομμάτων, όλων των κομμάτων, και η δέσμευση αυτή δεν 
ήταν θέμα διαδικασίας, ήταν θέμα ουσίας.  Τα μέτρα που συμφωνήθηκαν ήταν μέτρα που απαντούσαν σε 
αρκετά ικανοποιητικό βαθμό θεσμικά στα θεσμικά προβλήματα, στα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας, 
ενώ τα μέτρα που έφερε στη Βουλή η κυβέρνηση ήταν μέτρα που αντιμετώπιζαν επιφανειακά και εισπρακτικά 
τα προβλήματα της οικονομίας μας και δεν αντιμετώπιζαν μακροπρόθεσμα και διαρθρωτικά αυτά τα 
προβλήματα.  Δεν άγγιζαν δηλαδή την ουσία των προβλημάτων. 
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 Η κυβέρνηση μας είπε «ψηφίστε τα μέτρα αυτά, είναι ένα πρώτο βήμα και θα ακολουθήσουν κι άλλα».  
Αυτή η προσέγγιση αγνοούσε τη σημασία αυτού του πρώτου πακέτου, αυτού του πρώτου βήματος.  Είναι 
σημαντικό αυτό το πρώτο βήμα, γιατί αυτό είναι που θα στείλει προς τις διεθνείς αγορές και το πρώτο, το 
καθοριστικότερο μήνυμα για τη δυνατότητά μας να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα της οικονομίας μας.  Αν το 
πρώτο βήμα είναι αδύνατο και ανεπαρκές, τότε θα στείλουμε ένα μήνυμα ότι είμαστε και εμείς αδύνατοι και 
ανεπαρκείς να πάρουμε μέτρα που να ανατρέψουν τα πράγματα. 

 Πρέπει να πούμε ότι κάτω από το βάρος της πίεσης της Βουλής η κυβέρνηση αναγνώρισε την αδυναμία 
των μέτρων που έφερε και την ανάγκη να τα βελτιώσει και να τα εμπλουτίσει προς την κατεύθυνση των 
αρχικών δεσμεύσεών της της 22ας του Ιούλη.  Σήμερα έχουμε μπροστά μας ένα νέο πακέτο μέτρων 
συμπληρωμένο, διευρυμένο και πιο κοντά στη φιλοσοφία της αρχικής συμφωνίας κυβέρνησης και κομμάτων.  
Ένα νέο πακέτο που έγινε κατορθωτό με τη συμβολή και των συνδικαλιστικών οργανώσεων και πρέπει να 
πιστώσουμε αυτή την εξέλιξη στις συνδικαλιστικές οργανώσεις.  Είναι ένα πακέτο μέτρων καλύτερο από αυτό 
που έφερε αρχικά η κυβέρνηση.  Είναι ικανοποιητικό αυτό το πακέτο;  Πολύ πιθανώς όχι.  Πολύ πιθανώς να 
μην αποτρέψουμε μια νέα υποβάθμιση, όμως εδώ που φτάσαμε η Βουλή δεν έχει την πολυτέλεια να απορρίψει 
αυτό το πακέτο. όχι τόσο για την επάρκειά του όσο για το γεγονός ότι έχει την προοπτική μιας ευρύτατης και 
ομόφωνης βάσης υποστήριξης και ό,τι στερείται σε επάρκεια αναπληρώνεται από αυτή την ομοφωνία. 

 Η κατάθεση της τροπολογίας αναφορικά με το ποσοστό της μόνιμης εισφοράς φέρνει τη Βουλή μπροστά 
σε δύο επιλογές.  Η μια επιλογή είναι να εγκρίνει με μια απλή πολιτική πλειοψηφία και με διαφωνία των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων το ποσοστό του 3%.  Η δεύτερη επιλογή είναι να εγκρίνει μέτρα με μεγάλη 
πολιτική και κοινωνική συναίνεση.  Αν εγκρίνουμε την πρώτη επιλογή, χάνουμε την ευρεία πολιτική συναίνεση, 
την ευρεία κοινωνική συναίνεση και κερδίζουμε λιγότερα ίσως από €800.000 το μήνα.  Αν εγκρίνουμε τη 
δεύτερη επιλογή, χάνουμε αυτές τις €800.000 το μήνα, αλλά κερδίζουμε τη δύναμη ενός ισχυρού καθολικού 
μηνύματος που μπορεί να στείλει η Κύπρος.  Ταυτόχρονα δημιουργούμε και τις προϋποθέσεις για διαμόρφωση 
μεγαλύτερων συναινέσεων στα επόμενα πολύ σημαντικά πακέτα που πρέπει να εγκριθούν.  Η ΕΔΕΚ θα 
στηρίξει την κυβερνητική πρόταση για 2,5% μόνιμες εισφορές. 

 Σήμερα, είτε με τον ένα είτε με τον άλλο τρόπο, η Βουλή θα ψηφίσει μέτρα.  Η κυβέρνηση οφείλει να 
κάμει τάχιστα δύο πράγματα:  Πρώτον, να διαχειριστεί επικοινωνιακά προς την κατεύθυνση των διεθνών 
αγορών και των οίκων αξιολόγησης αυτά τα μέτρα, ώστε, έστω και αν δεν αποφύγουμε μια νέα υποβάθμιση, 
τουλάχιστο να αρχίσει η επιβράδυνση αυτής της επιδείνωσης της δανειοληπτικής δυνατότητας της χώρας μας.  
Το δεύτερο πράγμα που πρέπει να κάμει η κυβέρνηση είναι να προχωρήσει άμεσα στη διαμόρφωση του 
επόμενου πακέτου μέτρων, που είναι πολύ πιο σημαντικό από το πρώτο.  Η ΕΔΕΚ με υπευθυνότητα θα 
στηρίξει την προσπάθεια της κυβέρνησης προς την κατεύθυνση αυτή.  Θα συνεχίσει να καταθέτει τις δικές της 
προτάσεις προς την κατεύθυνση διαμόρφωσης του δεύτερου και τρίτου, αν χρειαστεί, πακέτου, που επίσης  θα 
πρέπει να έχει την απαιτούμενη επάρκεια και αποτελεσματικότητα, αλλά και ταυτόχρονα να διασφαλίζει την 
επιβαλλόμενη πολιτική και κοινωνική συναίνεση και αποδοχή. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κρισιμότητα των στιγμών επιβάλλει τη μέγιστη ευθύνη από όλους.  Όλοι θα κριθούμε.  Θα κριθούμε 
ως κοινωνία αν έχουμε τη δυνατότητα, τη βούληση, τη λογική και τη θέληση να φτάσουμε σε εκείνες τις 
πολιτικές και κοινωνικές συγκλίσεις που θα βγάλουν την πατρίδα μας από τα σημερινά αδιέξοδα και θα της 
δώσουν διέξοδο και προοπτική. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα τοποθετηθούμε επί των τροπολογιών κατά τη διάρκεια της ψήφισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολαΐδη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Μάριος Καρογιάν από το Δημοκρατικό Κόμμα. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γεγονός ότι ζούμε μια πρωτόγνωρη οικονομική κρίση, της οποίας δυστυχώς δε γνωρίζουμε ούτε 
την τελική έκταση, αλλά ούτε και το βάθος της.  Σίγουρα δεν είμαι εδώ, για να κινδυνολογήσω, είμαι εδώ για να 
πω τη θέση του δικού μου κόμματος σε αυτό το πλέγμα της οικονομικής συγκυρίας, το τι προτείνουμε και τι 
θέλουμε να αποτρέψουμε.   
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 Είχαμε επισημάνει εδώ και καιρό τους κινδύνους που ελλόχευαν σε σχέση με την κυπριακή οικονομία.  
Δεν το κάναμε, γιατί θέλαμε να δημιουργήσουμε κακές εντυπώσεις στους ξένους.  Αντίθετα, θέλαμε να 
ευαισθητοποιήσουμε και την κοινή γνώμη και όλους τους κοινωνικούς εταίρους και την κυβέρνηση και τη Βουλή 
και όλους ότι έπρεπε να ληφθούν μέτρα.  Έπρεπε να ληφθούν μέτρα έγκαιρα προς την κατεύθυνση εξυγίανσης 
της οικονομίας, προς την κατεύθυνση εξορθολογισμού της οικονομίας μας, να υπάρξει ακριβώς εκείνη η 
αναπτυξιακή διαδικασία και τέλος να δώσουμε ελπίδα, ψυχολογία, γιατί και η αγορά, αλλά και οι ξένοι ήθελαν 
πάνω απ’ όλα να γνωρίζουν ότι υπάρχει ελπίδα.  

 Εμείς λοιπόν, ως Δημοκρατικό Κόμμα, δεν περιοριστήκαμε μόνο σε κάποιες γενικές ή αόριστες 
τοποθετήσεις.  Ισχυρίζομαι και λέω ότι πήραμε πρωτοβουλίες συγκεκριμένες.  Θεωρώ ότι το Δημοκρατικό 
Κόμμα είχε μια μεγάλη συμβολή για τη διαμόρφωση αυτού του πακέτου που σήμερα όλοι επικαλούμαστε, που 
σε συνεργασία και σε συνεννόηση τόσο με το ΑΚΕΛ όσο και με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας επιχειρήσαμε 
ακριβώς να εισάξουμε και τομές και μεταρρυθμίσεις και να δώσουμε ένα ισορροπημένο πακέτο και προς τους 
κοινωνικούς εταίρους και προς τις πολιτικές δυνάμεις και ευρύτερα προς την κυπριακή κοινωνία.   

Είναι γεγονός ότι, μέσα από τις συζητήσεις που κάναμε και μέσα από τη δουλειά και τον κόπο που 
έβαλε αυτό το κόμμα, μπορώ να ισχυριστώ ότι, με τη συνέργεια και των υπόλοιπων πολιτικών κομμάτων, 
καταφέραμε στις 22 του Ιούλη να δημιουργήσουμε, να διαμορφώσουμε ένα πλαίσιο όπου υπήρχε η συναίνεση, 
υπήρχε η διάθεση για συνέργεια σε ό,τι αφορά την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, ακούγεστε! 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Υπήρξαν διάφορες προσεγγίσεις, υπήρξαν διάφορες συσκέψεις, διάφορες διεργασίες.  Αναμφίβολα 
εμείς αναγνωρίζουμε το ρόλο του συνδικαλιστικού κινήματος και πάντοτε τρέφαμε και τρέφουμε μεγάλο 
σεβασμό και εκτίμηση προς το συνδικαλιστικό κίνημα και τον κοινωνικό διάλογο.  Είμαστε ένα κόμμα που για 
χρόνια πολλά υπεραμυνόταν της κοινωνικής ειρήνης και της κοινωνικής συνεννόησης.  Είναι γεγονός ότι σ’ 
αυτή τη φάση υπήρξαν πράγματα που συμφωνήσαμε με το συνδικαλιστικό κίνημα,  υπήρξαν όμως και 
επιμέρους ζητήματα με τα οποία διαφωνήσαμε.  Σέβομαι τις απόψεις του συνδικαλιστικού κινήματος και δεν 
αναιρώ τη μεγάλη του συμβολή και προσφορά και για την ανάπτυξη του τόπου μας και για την κοινωνική 
ευημερία, όπως επίσης και το ότι σε κρίσιμα σημεία που αφορούσαν στρατηγικές μας επιλογές το 
συνδικαλιστικό κίνημα από μόνο του πήρε πρωτοβουλίες, για να βοηθήσει.   

 Δυστυχώς, όπως το έχω πει και στην εισαγωγή μου, δεν είναι μια φυσιολογική περίοδος αυτή.  Δε 
διακυβεύονται τα συμφέροντα της μιας ομάδας ή της άλλης ομάδας.  εδώ διακυβεύεται το συμφέρον της 
οικονομίας του τόπου!  Δεν έχουμε να αντιπαλέψουμε ο ένας με τον άλλο!  Και θα ήθελα να παρακαλέσω 
εκείνους που θα προσπαθήσουν να αποκομίσουν το όποιο πολιτικό όφελος μέσα από αυτή τη διαδικασία και 
μέσα από αυτή τη διαρθρωτική προσέγγιση που έχουμε σε ένα συγκεκριμένο θέμα με τις συνδικαλιστικές 
οργανώσεις να μην το πράξουν, γιατί ο ένας τις επόμενες μέρες θα χρειαστεί και τους υπόλοιπους.   

 Είναι φυσιολογικό σε μια δημοκρατία να υπάρχουν ενίοτε διαφορετικές προσεγγίσεις.  Τι πιο καλό!  
Όμως εδώ δεν υπάρχουν εκείνοι που είναι φιλολαϊκοί και εκείνοι που είναι αντιλαϊκοί.  Εδώ υπάρχουν εκείνοι 
που έχουν κάποιες εκτιμήσεις “άλφα” και οι άλλοι που έχουν κάποιες εκτιμήσεις “βήτα”.  Και θέλω να 
υπενθυμίσω ότι όλη αυτή την περίοδο πολλές είναι οι εκτιμήσεις οι οποίες έχουν διαψευσθεί, πολλές οι 
προβλέψεις που έχουν διαψευσθεί, όχι γιατί υπήρχε συνειδητή προσπάθεια να αποκρυβούν πράγματα, αλλά 
γιατί ακριβώς η οικονομική κρίση και οι διαστάσεις της μέρα με τη μέρα προκαλούσαν πολλά άλλα ζητήματα.  
Και δεν είμαι εξ εκείνων που ισχυρίζονται ότι για όλα αυτά ευθύνονται οι εργαζόμενοι.  Αντίθετα, είμαι εξ 
εκείνων που λέω ότι στους εργαζόμενους πρέπει να πούμε την αλήθεια, για να μη σκάσουν αύριο άλλες 
ωρολογιακές βόμβες σε αυτό τον τόπο, και βέβαια πρέπει να απαντήσουμε όλοι μας κάποια καυτά ερωτήματα:  
«Αφού τα γνωρίζατε, τι κάνατε;  Αφού γνωρίζατε τις πραγματικές διαστάσεις, γιατί δεν τις επισημάνατε και δεν 
πήρατε μέτρα;»  Και τι θα πούμε αν, ο μη γένοιτο, μπούμε στο μηχανισμό στήριξης, που όλες οι πολιτικές 
δυνάμεις και όλος ο κυπριακός λαός απεύχεται;  Να πούμε τι;  Να πούμε δηλαδή ότι γνωρίζαμε ότι, αν δεν 
παίρναμε μέτρα, στο τέλος της μέρας θα καταλήγαμε με το μηχανισμό στήριξης -και έχουμε τα προηγούμενα 
άλλων κρατών- να πούμε στους δημόσιους υπαλλήλους, στους εργαζομένους του ευρύτερου δημόσιου τομέα 
ότι, «κύριοι, κοιτάξτε, δεν καταφέραμε εμείς να νοικοκυρέψουμε τον τόπο, γιατί φοβηθήκαμε το πολιτικό κόστος 
και αφήσαμε τα πράγματα να οδηγηθούν σε ατραπούς και να οδηγηθούν σε μονόδρομους χωρίς επιστροφή;»  
Και τότε, όταν θα έρθει ο μηχανισμός να επιβάλει, πρώτον, απολύσεις από το δημόσιο και τον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα λέγοντας «η Κύπρος, μια χώρα των οκτακόσιων χιλιάδων, χρειάζεται εργαζόμενους στο 
δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα εβδομήντα τρεις χιλιάδες;», τι θα πούμε;  Όταν θα πουν «για ποια 
πράγματα συζητάτε τώρα, για μειώσεις 2% ή 3% ή 4%;  Να πάμε στα πρότυπα άλλων χωρών με 10% και 
15%», τι θα πούμε σε αυτό τον κόσμο;   
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 Είναι γι’ αυτό το λόγο που λέω λοιπόν ότι είναι η ώρα που θα πρέπει να ληφθούν αποφάσεις.  Και θα 
σας πω και κάτι:  Δε νομίζω ότι κανείς από εμάς, ανεξαρτήτως ποιας θέσης θα πάρει για το ένα ή το άλλο θέμα, 
κάνει όλες αυτές τις κινήσεις, παίρνει όλες αυτές τις πρωτοβουλίες ή αυτά τα μέτρα ελαφρά τη καρδία.  Μα, 
υπάρχει κανένας από εμάς που θέλει να βάλει επαχθή, δυσβάσταχτα μέτρα στους εργαζομένους ή στις 
υπόλοιπες κοινωνικές ομάδες;  Υπάρχει κάποιος ο οποίος χαίρεται, όταν υποχρεώνεται μέσα από τα δεδομένα 
να κάνει κινήσεις, ίσως ριζικές, σε κάποια συγκεκριμένα ζητήματα;   

 Θέλω να πω και κάτι άλλο.  Δε φταίνε οι εργαζόμενοι για τα όποια ωφελήματα είχαν ή για τα όποια 
πλεονεκτήματα είχαν μέσα από τις εργασιακές τους σχέσεις.  Αν υπάρχουν κάποιοι που ευθύνονται -και θα το 
πω καθαρά κι ας παρεξηγηθώ- είναι και η πολιτεία και εμείς οι πολιτικές δυνάμεις, γιατί τα ωφελήματα μέσα 
από τις εργασιακές σχέσεις και τις συμβάσεις όλοι εμείς, όταν ο τόπος πήγαινε καλά, είχε οικονομική ανάπτυξη, 
τα δίναμε.  Άρα λοιπόν, ας μην επιχειρήσουν κάποιοι να πουν:  «Ξέρετε, κάποιοι συνειδητά θέλουν να 
αφαιρέσουν δικαιώματα».  Δε θέλουμε να αφαιρέσουμε δικαιώματα, όμως θέλουμε να σώσουμε τον τόπο.  
Θέλουμε ο τόπος να βγει μια ώρα γρηγορότερα από την οικονομική κρίση.  Θέλουμε ο τόπος να ξαναμπεί σε 
τροχιά ανάπτυξης.  Θέλουμε να δημιουργήσουμε προϋποθέσεις και να δώσουμε ελπίδα ότι οι κόποι τους, οι 
μόχθοι τους και οι θυσίες τους δε θα πάνε χαμένα.  Αυτό είναι που εμείς ζητούμε και θέλουμε.   

 Θέλω επίσης να πω και κάτι άλλο:  Δεν είναι θέμα μιας αντιπαλότητας αναμεταξύ μας να πείσει ο ένας 
τον άλλο. είναι θέμα να πείσουμε τις διεθνείς αγορές από τις οποίες εξαρτόμαστε!  Όλοι έχουμε διαπιστώσει ότι 
δεν μπορούμε πλέον να πάρουμε δάνεια από το εξωτερικό και αρχίσαμε να εξαντλούμε αυτά που έχουμε στην 
εσωτερική αγορά.  Κάποιοι θα διερωτηθούν και θα πουν: «Και πώς θα γίνει η ανάπτυξη, πώς θα 
διαμορφώσουμε προϋποθέσεις, για να γίνουν βήματα, όταν οι ίδιοι στραγγίζουμε τη δική μας την αγορά;».  
Επομένως, τους ξένους πρέπει εμείς να πείσουμε και δε θα τους πείσουμε με ωραία λόγια και παχιές 
υποσχέσεις.  Θα τους πείσουμε στη βάση συγκεκριμένων πρωτοβουλιών και μέτρων, ριζοσπαστικών, 
σκληρών, ναι, που όμως είναι λιγότερο επώδυνα από αυτά που θα μας επιβληθούν, αν δε ληφθούν μέτρα 
σήμερα. 

 Θέλω να πω λοιπόν ότι, ναι, υπήρξαν πρωτοβουλίες από την κυβέρνηση και από τον Υπουργό 
Οικονομικών την τελευταία περίοδο.  Εμείς ως κόμμα συμβάλαμε σ’ αυτή τη διαδικασία ακόμα και σήμερα, 
όταν νιώθαμε ότι μπορούσαμε με κάποιες προτάσεις, κάποιες πρωτοβουλίες -και το κάναμε στη σύσκεψη των 
αρχηγών- να δημιουργήσουμε τις συνθήκες για ευρύτερες συναινέσεις.  Δυστυχώς, δεν εισακούστηκε η άποψή 
μας, άποψη, ναι, για το 3% ως μόνιμη συνεισφορά.  Μία πρότασή μας επίσης ήταν να μην πάμε στα τρία 
χρόνια για την έκτακτη εισφορά αλλά στα δύο.  Και επίσης ένα που ενδιέφερε τους εργαζομένους ήταν ποιο;  
Αυτό που είχε να κάνει είτε με τους τριάντα μήνες όσον αφορά τα συνταξιοδοτικά τους είτε ακόμα σε ό,τι 
αφορούσε τη διαδικασία για τη φορολόγηση του εφάπαξ τους.  Εμείς υποβάλαμε πρόταση και χαίρομαι, γιατί ο 
υπουργός και άλλες πολιτικές δυνάμεις δέχτηκαν να υπάρξει, ναι, μια διαδικασία που να μην επιτρέπονται 
προαγωγές τους τελευταίους δεκαοκτώ μήνες.   

 Πιστεύω λοιπόν ότι με καλή θέληση μπορούμε να κάνουμε βήματα προς τα μπροστά.  Πιστεύω, ναι, 
στην ενότητα των δυνάμεων όλων.  Πιστεύω ότι αυτό το στοίχημα πρέπει να κερδηθεί από όλους μας χωρίς 
διακρίσεις, αλλά και χωρίς παρωπίδες από όλους μας.   

 Θέλω επίσης να επισημάνω και κάτι άλλο, ότι σ’ αυτό το πακέτο υπάρχουν και φορολογίες και επίσης 
ένα θέμα που το συζητήσαμε πολλές φορές, αλλά είναι η ώρα να επιταχύνουμε τις διαδικασίες, η φοροδιαφυγή, 
γιατί ακριβώς αυτοί που φοροδιαφεύγουν είναι αυτοί που συνειδητά προσπαθούν να δημιουργήσουν 
πρόβλημα στον τόπο και συνειδητά αποφεύγουν τις δικές τους υποχρεώσεις.  Εμείς ως κόμμα δεσμευτήκαμε 
και σήμερα και την προηγούμενη περίοδο και παρακαλέσαμε και τον Υπουργό Οικονομικών να φέρει μέχρι τις 
15 Σεπτεμβρίου, μαζί με τα υπόλοιπα μέτρα, ναι, ισχυρά μέτρα για την πάταξη της φοροδιαφυγής, για να 
υπάρξουν τεκμήρια σε ό,τι αφορά τον πλούτο, αλλά και τεκμήρια σε ό,τι αφορά την απόδειξη, για να μπορεί ο 
καθένας να ξέρει ότι δε βγάζει μόνο χρήματα σ’ αυτό τον τόπο, αλλά πληρώνει και τις δικές του υποχρεώσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, πόσα λεπτά έχω;  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχετε συμπληρώσει το χρόνο, αλλά να προχωρήσετε, κύριε πρόεδρε. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Ωραία, θα ολοκληρώσω με μία φράση.  Θέλω λοιπόν να απαντήσω στο ερώτημα αν αυτό το πρώτο 
πακέτο είναι ικανοποιητικό.  Λέω ότι είναι ένα πρώτο βήμα, ένα πρώτο καλό βήμα.  Δυστυχώς, δε θα 
ξεπεραστούν έτσι εύκολα τα προβλήματά μας ούτε και θα πεισθούν εύκολα οι αγορές.  Όμως υπάρχει η 
διαβεβαίωση της κυβέρνησης και του Υπουργού Οικονομικών, που μάλιστα έχει αφιερώσει αρκετό χρόνο και 
με τους κοινωνικούς εταίρους και με τις πολιτικές δυνάμεις σε μια προσπάθεια το δεύτερο πακέτο της 15ης του 
Σεπτέμβρη να είναι ένα πακέτο που να κάνει ακόμα κάποια βήματα προς τα μπροστά.   
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 Επιτέλους, ας το συνειδητοποιήσουμε όλοι.  Δεν είναι η ώρα των παχιών λόγων, δεν είναι η ώρα των 
ευχολογίων, δυστυχώς είναι η ώρα της κρίσης και είναι η ώρα των αποφάσεων, σκληρών αποφάσεων, αλλά 
προτιμότερο κάποιοι να μας επικρίνουν σήμερα, παρά να μας καταριούνται αύριο.  Αυτή ήταν, αυτή είναι και 
αυτή θα είναι η θέση του Δημοκρατικού Κόμματος.  Τείνουμε χέρι και προς την κυβέρνηση και προς τις 
υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις να εργαστούμε με συνέπεια και σύνεση, όπως το πράξαμε και στο παρελθόν, για 
να μπορέσει ο τόπος να ατενίζει καλύτερες μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον πρόεδρο Καρογιάν. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η παγκόσμια οικονομία διέρχεται τα τελευταία χρόνια μία πρωτόγνωρη οικονομική κρίση.  Και ενώ πάρα 
πολλοί διεθνώς θεωρούσαν ότι η οικονομική κρίση ξεπερνιόταν, φαίνεται ότι μπαίνουμε ξανά σε μία φάση 
ύφεσης της παγκόσμιας οικονομίας.  Κατά αναλογία, και η μικρή Κύπρος αντιμετωπίζει παρόμοια προβλήματα 
και δεν πρέπει να απομονώνουμε τα προβλήματα τα οποία υπάρχουν στην Κύπρο από τα προβλήματα τα 
οποία υπάρχουν στην παγκόσμια οικονομία.   

Πρώτος λοιπόν παράγοντας που έχει οδηγήσει στη σημερινή κατάσταση στην Κύπρο είναι οι συνέπειες της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, είναι η εξάρτηση του τραπεζικού τομέα από την Ελλάδα -και αυτό μας το 
έχουν πει κατ’ επανάληψη οι οίκοι αξιολόγησης- είναι τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα τα οποία 
αντιλαμβάνομαι -ενώ είναι καλοδεχούμενη η κριτική πάντοτε- ότι δεν τα δημιούργησε η κυβέρνηση η σημερινή 
και σίγουρα σε όλα αυτά προστίθενται τα προβλήματα τα οποία προκύπτουν από την έλλειψη ρευστότητας, τα 
προβλήματα τα οποία προκύπτουν σε ό,τι αφορά το δανεισμό, αλλά, κακά τα ψέματα, και από την κατάσταση η 
οποία υπάρχει στο εσωτερικό μέτωπο.   

Και το μεγάλο στοίχημα το οποίο έχουμε να αντιμετωπίσουμε εμείς είναι να περάσουμε το μήνυμα και διεθνώς, 
αλλά και στην κυπριακή κοινωνία ότι μπορούμε να λειτουργήσουμε με συναίνεση, έτσι ώστε να καταφέρουμε 
να ξεπεράσουμε τα προβλήματα τα οποία υπάρχουν σήμερα σε ό,τι αφορά την οικονομία του τόπου.  Σήμερα 
κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων πακέτο για τη λήψη μέτρων για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων;  Έχουν εγκριθεί προηγούμενα δύο πακέτα και θέλω να υπενθυμίσω ότι αυτή η Βουλή έχει 
απορρίψει κάποια από τα νομοσχέδια τα οποία είχε καταθέσει η κυβέρνηση σε μια προσπάθεια να ληφθούν 
μέτρα.  Γι’ αυτό, όταν συζητούμε για τη λήψη μέτρων, όλα αυτά δεν πρέπει να τα διαγράφουμε.   

 Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι θα επιδιώξω μέσα από τη δική μου την παρέμβαση να είμαι όσο το δυνατό πιο 
συναινετικός και θα εξηγήσω γιατί.  Όμως θεωρώ ότι είναι στοιχειώδης υποχρέωσή μου να υπερασπιστώ και 
το κόμμα το οποίο εκπροσωπώ, αλλά και την κυβέρνηση στην οποία συμμετείχαμε με το Δημοκρατικό Κόμμα 
μέχρι πολύ πρόσφατα, αλλά και με την ΕΔΕΚ μέχρι κάποιας χρονικής στιγμής.  Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι για 
μας η κριτική είναι καλοδεχούμενη.  Την ίδια στιγμή όμως, νιώθω την ανάγκη να πω ότι λυπούμαι ειλικρινά, 
γιατί κάποιοι οι οποίοι συμμετείχαν στην κυβέρνηση και, όταν αποχώρησαν από την κυβέρνηση, είχαν 
εκφραστεί με τα καλύτερα λόγια για τη συμμετοχή τους στην κυβέρνηση και με τον τρόπο με τον οποίο 
ελειτουργούσε η κυβέρνηση, σήμερα ξαφνικά ενθυμήθηκαν ότι τίποτα απολύτως σωστό δεν κάνει αυτή η 
κυβέρνηση.  Λυπούμαι ειλικρινά, γιατί λέχθηκε αυτό το πράγμα από το βήμα της ολομέλειας της Βουλής.   

 Το σημερινό πακέτο δεν πρέπει να κρίνεται αποσπασματικά.  Πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη ότι θα 
ακολουθηθεί από δεύτερο πακέτο μέτρων, το οποίο θα κατατεθεί στα μέσα του Σεπτέμβρη, από άλλα μέτρα τα 
οποία θα κατατεθούν με την κατάθεση του προϋπολογισμού που θα ακολουθήσει προς το τέλος του 
Σεπτέμβρη, ενώ επίσης και από δέσμη μέτρων τα οποία θα στοχεύουν να δώσουν ώθηση στην οικονομία του 
τόπου.  Όλα αυτά συνθέτουν ένα πολύ μεγάλο πακέτο το οποίο ξεπερνά σε αριθμό τα τριάντα μέτρα περίπου, 
σε μια προσπάθεια από τη μια να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους και από την άλλη να αντιμετωπιστούν 
χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα.  Το θέμα είναι πώς αντιμετωπίζονται αυτά τα προβλήματα.   

 Αλλά, προτού προχωρήσω σ’ αυτό, θέλω να πω το εξής:  Επειδή είναι εδώ ο Υπουργός Οικονομικών, 
θέλω πραγματικά να τον συγχαρώ από μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας για την πολύ σκληρή δουλειά 
που έκαμε από μέρους της κυβέρνησης βέβαια, έτσι ώστε να γίνει κατορθωτό τις τελευταίες τρεις εβδομάδες να 
γίνει όλη η προαπαιτούμενη δουλειά, για να φτάσουμε στο σημείο σήμερα να συζητούμε και να εγκρίνουμε το 
πακέτο μέτρων το οποίο έχουμε στη διάθεσή μας.  Θέλω επίσης βέβαια να συγχαρώ και τους λειτουργούς του 
υπουργείου που εργάστηκαν για όλα αυτά.  Θέλω όμως να συγχαρώ και τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, οι 
οποίες, συνειδητοποιώντας την κατάσταση η οποία έχει διαμορφωθεί, συνεργάστηκαν προς αυτή την 
κατεύθυνση, ίσως όχι στο βαθμό που κάποιοι θα ήθελαν, αλλά έχουν συνεργαστεί.  Όπως επίσης θέλω να πω 
ότι και πολιτικά κόμματα έχουν συνεργαστεί, για να φτάσουμε στο σημείο το οποίο βρισκόμαστε σήμερα.  Θέλω 
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να πω απλώς ότι εμείς, ως ΑΚΕΛ, έχουμε υποχωρήσει από παραδοσιακές θέσεις τις οποίες υποστηρίζαμε, 
συνειδητοποιώντας ακριβώς ότι χρειάζεται αυτή τη στιγμή να επιδιώξουμε να λειτουργήσουμε συναινετικά, για 
να καταλήξουμε σε αποφάσεις, να επιδιώξουμε να επικεντρωθούμε όλοι σε εκείνα τα ζητήματα στα οποία 
συμφωνούμε και όχι σε εκείνα τα οποία μας χωρίζουν.   

 Όταν συζητούμε όμως για το πώς θα πρέπει να προχωρήσουμε ή το πώς προχωρούμε σήμερα, είναι 
πάρα πολύ σημαντικό να υπολογίζουμε και να αξιολογούμε τα μέτρα τα οποία αποφασίζουμε ποιους 
επιβαρύνουν στην κοινωνία.  Πρέπει να παρατηρήσουμε ότι τα μέτρα τα οποία έχουμε ενώπιόν μας σήμερα και 
θα υπερψηφίσουμε, καθώς επίσης και εκείνα τα οποία έχει αναφέρει με τη γραπτή του επιστολή ο Υπουργός 
Οικονομικών στη Βουλή από μέρους της κυβέρνησης είναι μέτρα τα οποία επιβαρύνουν στην καταπληκτική 
πλειοψηφία τους εργαζόμενους του τόπου και όχι τα κέρδη και το συσσωρευμένο πλούτο.  Αυτό δεν πρέπει να 
διαφεύγει την προσοχή κανενός, όταν τοποθετείται είτε εντός είτε εκτός της Βουλής και όταν εκφράζει απόψεις, 
διότι είναι εύκολο ο καθένας από μας -συμπεριλαμβανομένου και του εαυτού μου- να λέει ωραία λόγια και 
συνθήματα.  Σημασία έχει αυτά τα οποία λέμε και αυτά τα οποία εφαρμόζουμε στην πράξη προς ποια 
κατεύθυνση στρέφονται.  Και πρέπει να λέμε στο λαό προς ποια κατεύθυνση στρέφονται αυτές οι αποφάσεις 
τις οποίες λαμβάνουμε.  Και δική μας επιθυμία ήταν σήμερα να πάμε ομόφωνα, αν ήταν δυνατό, και να 
στείλουμε ένα μήνυμα διεθνώς, αλλά και στο εσωτερικό, ότι υπάρχει και αποφασιστικότητα υπάρχει και η 
ετοιμότητα να συνεργαστούμε όλοι, για να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα της οικονομίας.  Θεωρώ ότι, έστω 
και με τη μικρή διαφωνία που υπάρχει, αυτή η διάθεση υπάρχει και η δική μας η έκκληση είναι να συνεχίσουμε 
αυτή τη συνεργασία η οποία ξεκινά να οικοδομείται με τις σημερινές αποφάσεις τις οποίες λαμβάνουμε.   

 Θέλω να πω ότι εμείς θα διαφωνήσουμε με την τροποποίηση η οποία θα κατατεθεί και θα στοχεύει στην 
αύξηση της μόνιμης εισφοράς των δημοσίων υπαλλήλων, αντί στο 2,5%, στο 3% και θα εξηγήσω γιατί εμείς θα 
διαφωνήσουμε με αυτή την πρόταση.  Για μας έχει τεράστια σημασία μέσα στις δύσκολες συνθήκες που 
διέρχεται ο τόπος να μην προκληθεί κοινωνική αναταραχή.  Έχει μεγάλη σημασία να εξασφαλίσουμε ότι θα 
υπάρξει ευρύτερη δυνατή συναίνεση μεταξύ κυβέρνησης, Βουλής και κοινωνικών εταίρων και ανησυχούμε για 
το ενδεχόμενο μια κοινωνική αναταραχή να προκαλέσει πολύ περισσότερα προβλήματα στην κυπριακή 
οικονομία, παρά να επιλύσει.  Λέμε λοιπόν ότι αυτή η διαφορά δε θα έχει ουσιαστικό αριθμητικό αποτέλεσμα 
και δε νομίζω ότι αυτή η διαφορά που προτείνεται θα επηρεάσει τις αποφάσεις που θα λάβουν οι οίκοι 
αξιολόγησης.  Το πιο πιθανό είναι ότι θα πάμε σε νέα υποβάθμιση.  Εκείνο που έχει σημασία είναι με τις 
αποφάσεις μας, και πολύ περισσότερο με τις αποφάσεις που θα ακολουθήσουν, να αναστρέψουμε την τάση η 
οποία υπάρχει, για να μπορέσουμε να περάσουμε το μήνυμα ότι έχουμε τη δυνατότητα να προχωρήσουμε 
μπροστά.  Ο κ. Όλι Ρεν έχει πει κάτι το οποίο εμείς ξέρουμε και πρέπει να το επαναλαμβάνουμε, ότι η 
κυπριακή οικονομία έχει γερά θεμέλια και ότι μπορούμε να βασιστούμε πάνω σ’ αυτά τα θεμέλια, για να 
ξεπεράσουμε αυτά τα προβλήματα.  Σε ό,τι αφορά τους αριθμητικούς δείκτες συγκρίνεται πολύ ευνοϊκά η δική 
μας η οικονομία με τις οικονομίες των περισσότερων χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ακόμα και της 
ίδιας της Ευρωζώνης.   

 Εμείς για ακόμα ένα λόγο θα διαφωνήσουμε με την αύξηση από το 2,5% στο 3%:  Σεβόμαστε πλήρως 
τα αποτελέσματα του κοινωνικού διαλόγου.  Δεν έχει υπάρξει προηγούμενο μέχρι σήμερα στην κυπριακή 
Βουλή όπου η Βουλή να ανατρέψει τα αποτελέσματα κοινωνικού διαλόγου.  Σεβόμαστε και τις ηγεσίες των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων, έστω και αν υπάρχουν περιπτώσεις στις οποίες διαφωνούμε με τον τρόπο που 
χειρίζονται διάφορα ζητήματα, όπως φαντάζομαι και εκείνοι θα διαφωνούν μαζί μας για τον τρόπο με τον οποίο 
χειριζόμαστε διάφορα θέματα.  Υπάρχει όμως και μια άλλη σημαντική παράμετρος.  Θα ξεκινήσει ο Υπουργός 
Οικονομικών -εγώ λέω από την ερχόμενη Δευτέρα, για να ξεκουραστεί και λίγο- μια νέα εντατική προσπάθεια 
να συνομολογήσει το δεύτερο πακέτο μέτρων.  Σ’ αυτή του την προσπάθεια χρειάζεται τη συνεργασία ολωνών 
μας, και εμάς των πολιτικών κομμάτων, καθώς επίσης και των συνδικαλιστικών οργανώσεων.  Έχει τεράστια 
σημασία λοιπόν μέσα στα πλαίσια των συζητήσεων που διεξάγουμε, μέσα στα πλαίσια του διαλόγου, να 
εκπέμπουμε το μήνυμα ότι τους θεωρούμε συνεργάτες σ’ αυτή την προσπάθεια, δεν τους θεωρούμε 
αντίπαλους και ανταγωνιστές και επιδιώκουμε μέσα από έναν εποικοδομητικό διάλογο, δίχως να 
αποδεχόμαστε παράλογες απαιτήσεις και παράλογα αιτήματα, να καταλήξουμε συναινετικά σε κάποιες λύσεις 
οι οποίες θα ωφελήσουν την οικονομία του τόπου.   

 Θα καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, λέγοντας ότι σήμερα γίνεται ένα βήμα μπροστά και 
θεωρώ ως πολύ σημαντικό το ρόλο που έχει διαδραματίσει ο καθένας από εμάς προς αυτή την κατεύθυνση.  
Χρειάζεται όμως περαιτέρω πολιτική και κοινωνική συναίνεση, για να μπορέσουμε να ξεπεράσουμε τα 
προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία, όπως αντιμετωπίζουν όλες οι οικονομίες 
παγκοσμίως, και να τη φέρουμε σε μια τροχιά ανάκαμψης, από την οποία μόνο οφέλη θα προκύψουν για την 
Κύπρο και το λαό μας.  Η δική μας η έκκληση είναι να φανούμε όλοι αντάξιοι των προσδοκιών του κυπριακού 
λαού.  Εμείς τουλάχιστον θα πρωτοστατήσουμε προς αυτή την κατεύθυνση, γιατί γνωρίζουμε ότι, αν δεν 
πετύχουμε, αυτός που θα ζημιώσει θα είναι η Κύπρος και ο λαός μας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ.   
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 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε να ξεκινήσω με τις οφειλόμενες ευχαριστίες τόσο προς τους λειτουργούς του 
Υπουργείου Οικονομικών, αλλά και πολύ περισσότερο στους λειτουργούς της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
αυτές τις μέρες με πολύ κόπο και επαγγελματικότητα, αλλά και με υπομονή μάς ανέχθηκαν.  Θα ήταν 
παράλειψή μου να μην ευχαριστήσω τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, το συνάδελφο Νικόλα 
Παπαδόπουλο, αλλά και όλους όσους συμμετείχαν δημιουργικά σ’ αυτές τις δύσκολες αποφάσεις για την 
οικονομία του τόπου.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Προσπάθησα να γράψω το κείμενό μου χωρίς πολιτική χροιά και χωρίς να παραθέσω τις κομματικές 
θέσεις μας, τις πολύ γνωστές προς την κοινωνία.  Θα παρεκκλίνω για τρία μικρά σχόλια και, ως τελευταίος 
ομιλητής, δε θα ήθελα να δυναμιτίσω το καλό κλίμα που έχει προηγηθεί.  Όμως, εάν τα συγκεκριμένα 
νομοσχέδια που εξετάζονται και θα ψηφιστούν επιβαρύνουν στην καταπληκτική τους πλειοψηφία τον 
εργαζόμενο και αφήνουν στο απυρόβλητο τον πλούτο, δεν μπορεί να ευθύνονται άλλοι, κάποιοι τα κατέθεσαν.   

 Δεύτερον, στη μόνιμη εισφορά για το συνταξιοδοτικό του 3% δε θα πάω, γιατί είπα θα μείνω αυστηρά, 
δε θα πάω στην 22α Ιουλίου -δε χρειάζεται να επαναλαμβάνομαι- αλλά η θέση να γίνει μόνιμη η έκτακτη 
εισφορά του 3%, αντί για τρία χρόνια, ήταν της κυβέρνησης.   

 Τρίτον, βεβαίως και, αν είμαστε αντικειμενικοί, θα σημειώσουμε και θα δώσουμε, δε διστάζουμε, 
συγχαρητήρια στο νέο Υπουργό των Οικονομικών.  Ναι, σωστά τα είπε ο γενικός γραμματέας, σε τρεις 
βδομάδες εσουλούππωσεν κάπως τα πράγματα, για να είμαστε εδώ.  Όμως, αν κάποιος θέλει να είναι 
αντικειμενικός, πρέπει να κάνει και ένα σχόλιο, που δε θα το κάνει, για την κυβέρνηση, που για τριάμισι χρόνια 
δεν έπραξε τα αυτονόητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο λόγος που όλοι νοιαζόμαστε και αγωνιούμε είναι ότι έχουμε ένα και μοναδικό στόχο, να αποφύγουμε 
την επόμενη υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας, μια υποβάθμιση που έχει ήδη προαναγγελθεί από τους 
Standard and Poor’s εδώ και δυο βδομάδες.  Σημασία έχει όμως τα μέτρα, που εμείς όλοι καλόπιστα θα 
αποφασίσουμε, να πείθουν όχι τους εαυτούς μας και όχι με αυτά να διατηρούμε καλές σχέσεις...  Ούτε και είναι 
αρκετό να λέμε ότι πετύχαμε συναίνεση.  Συναίνεση που δεν εδράζεται σε σωτήρια για την οικονομία μέτρα δεν 
είναι αρκετή, για να πετύχουμε αυτό που θέλουμε, να αποφύγουμε...  Και, για να πείσουμε, πρέπει τα μέτρα να 
είναι και ουσιαστικά και αποτελεσματικά. 

 Γίνεται πολύς λόγος για τους “κακούς” οίκους αξιολόγησης.  Όλοι έχουμε παρόμοια αισθήματα.  Δεν 
αρκεί να τους μοιράζουμε επίθετα.  Απλά, τους χρειαζόμαστε.  Τους χρειαζόμαστε, γιατί χωρίς τις θετικές τους 
εκτιμήσεις δεν μπορούμε να εξασφαλίσουμε χρηματοδότηση, για να καλύψουμε τις άμεσες ανάγκες του 
κράτους.  Μακάρι η οικονομία του τόπου μας να είχε πλεονάσματα, μακάρι να είχαμε αποθεματικά, για να 
μπορούμε να πληρώνουμε τις τρέχουσες ανάγκες του κράτους, να αποπληρώνουμε τα χρέη μας, και ας τους 
στέλναμε εις το πυρ το εξώτερον!  Το παράδοξο είναι ότι, ακόμη και αν τα μέτρα που θα πάρουμε 
παρουσιαστούν ή ακόμα και αν είναι ικανοποιητικά, είναι δυστυχώς σχεδόν βέβαιο ότι κανένας ξένος 
οργανισμός δε θα είναι πρόθυμος στις επόμενες μέρες και τις επόμενες βδομάδες -απεύχομαι και τους 
επόμενους μήνες- να μας χρηματοδοτήσει, απλά γιατί δυστυχώς έχουμε ήδη χάσει την εμπιστοσύνη των ξένων 
χρηματοδοτών.  Όταν τα επιτόκια του πενταετούς μας ομολόγου είναι έξι και εφτά ποσοστιαίες μονάδες πιο 
πάνω από την Πορτογαλία και την Ιρλανδία, όλους μας πρέπει να προβληματίσει αυτό.  Θα χρειαστεί, κύριε 
Πρόεδρε, μεγάλος χρόνος και δυστυχώς, δυστυχώς, το λέω, αρκετά επώδυνα επιπρόσθετα μέτρα, για να 
ανακτήσουμε την εμπιστοσύνη τους.  Καθυστερήσαμε, ναι, καθυστερήσαμε πολύ και ο λογαριασμός είναι ήδη 
ακριβός για όλους.  Επομένως, η προσπάθεια πλέον πρέπει να είναι να δημιουργήσουμε συνθήκες 
εμπιστοσύνης για το μέλλον.  Δυστυχώς, κανένας από μας δεν μπορεί να πει σήμερα με σιγουριά κατά πόσο 
θα πετύχουμε η υποβάθμιση να αποφευχθεί ή αν θα κατορθώσουμε τουλάχιστον μια σταθεροποίηση. 

 Θα διακινδυνεύσω μια πρόβλεψη, μια πρόβλεψη που βασίζεται πάνω σε κάποιες αρχές λογικής που 
γνωρίζουμε ότι εφαρμόζονται από τους οίκους αξιολόγησης σε παρόμοιες περιπτώσεις.  Αν εξετάσουμε τα 
στοιχεία που έχουμε ενώπιόν μας, στην περίπτωση της δικής μας χώρας, μας οδηγούν δυστυχώς στο 
συμπέρασμα ότι είναι πάρα πάρα πολύ δύσκολο να αποφύγουμε μια νέα υποβάθμιση. 

 Πρώτον, τα μέτρα που θα ψηφίσουμε, αν και κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση, είναι ανεπαρκή, 
γιατί φορτώνουν την ίδια στιγμή επιπρόσθετες φορολογίες, αλλά και βάρη πάνω στους εργαζόμενους, όμως 
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δυστυχώς οι περικοπές των εξόδων, παρά τα βάρη στους εργαζόμενους, δεν είναι ουσιαστικές και όσο 
αναγκαίες θα έπρεπε να ήταν, για να ικανοποιήσουν τους αξιολογητές μας. 

 Δεύτερον, και βασικό, δεν είναι μόνο τα μακροοικονομικά και η κατάσταση των δημόσιων οικονομικών.  
Με τα σημερινά μέτρα δε διασφαλίζεται δυστυχώς η απαραίτητη άμεση ρευστότητα, για να αντιμετωπίσουμε τις 
άμεσες ανελαστικές μας υποχρεώσεις.  Αν δεν εξευρεθούν ξένοι και ντόπιοι χρηματοδότες, το κράτος μας δε 
θα μπορέσει να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του.  Και αν ακόμα οι ντόπιοι χρηματοδότες είναι πρόθυμοι να 
επαναχρηματοδοτήσουν το κράτος μας, πρέπει να προσθέσουμε και αυτό, δεν είναι αρκετή η θέληση, πρέπει 
απαραίτητα και να μπορούν.  Αλλά, και να μπορέσουν και να θέλουν, μέχρι τον ερχόμενο Φεβράρη του 2012 
χρειάζονται ακόμα, επιπρόσθετα, €720 εκατομ. για αποπληρωμή των ομολόγων των ξένων χρηματοδοτών, 
εξαιρουμένων των επιπρόσθετων αναγκών λόγω των επιπρόσθετων δημοσιονομικών ελλειμμάτων.  Ενώ υπό 
άλλες, φυσιολογικές, συνθήκες μικρά αρνητικά ελλειμματικά ποσοστά θα μπορούσαν να παραβλεφθούν, όπως 
παραδείγματος χάριν ελλειμματικοί προϋπολογισμοί της τάξης του 2% ή του 3%, λόγω των αρνητικών 
συνθηκών που περιβάλλουν το κράτος μας δυστυχώς δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτά από τους ξένους. 

 Η συνεχιζόμενη αρνητική επίδραση -και θα είμαι πολύ, πάρα πολύ, ήπιος και προσεγμένος στην κάθε 
μου λέξη- η συνεχιζόμενη αρνητική επίδραση της οικονομικής κατάστασης στην Ελλάδα και οι άγνωστες αλλά 
σημαντικές απώλειες που αναμένονται θα επηρεάσουν τις κυπριακές τράπεζες και θα επιδεινώσουν ακόμα 
περισσότερο την κατάσταση, που ευχόμαστε όλοι να αντέξουμε. 

 Τρίτον, αρνητικές επιπτώσεις πάνω στην οικονομία της Κύπρου επιπρόσθετες, ιδιαίτερα λόγω της 
φονικής έκρηξης στο Μαρί, θα έχουν ως αποτέλεσμα ο ρυθμός της οικονομικής ανάπτυξης μάλλον να είναι 
αρνητικός και αρκετά αναιμικός το 2012.  Ακόμα και κάτω από τις ευνοϊκότερες συνθήκες, η επιεικέστερη 
τοποθέτηση των οίκων αξιολόγησης θα ήταν να παραμείνει η αξιολόγησή τους ως έχει, δηλαδή με αρνητικό 
ορίζοντα και αρνητικές προοπτικές.  Συνοψίζοντας, θα έλεγα ότι δυστυχώς οι προοπτικές είναι αρκετά 
αρνητικές.  Ίσως δεν έχουμε αντιληφθεί πλήρως τις βαρύτατες ευθύνες που θα έχουμε όλοι, αν ακολουθήσει 
μια επιπρόσθετη υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας. 

 Τα βασικά μέτρα που θα ψηφιστούν δεν είναι ικανοποιητικά και δεν αναμένεται να πείσουν.  Η 
επαναχρηματοδότηση του υφιστάμενου κρατικού χρέους δε διασφαλίζεται, ούτε και η χρηματοδότηση του 
συνεχιζόμενου δημοσιονομικού ελλείμματος.  Το κράτος μας κινδυνεύει και πρέπει να αποφύγουμε το να 
κηρύξει στάση πληρωμών με τον επιπρόσθετο κίνδυνο, δε λέω, να αιτηθεί να ενταχθεί στο Μηχανισμό, γιατί 
κανείς δεν πρέπει να ’ναι βέβαιος, αν φτάσουμε στο σημείο να αιτηθούμε, ότι και θα γίνουμε αποδεκτοί.  Με τις 
σημερινές αδυναμίες είναι αδιανόητο, κατά την άποψή μας, να προγραμματίζεται προϋπολογισμός με 
δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2012.  Δεν υπάρχει μέχρι τώρα καμιά ουσιαστική πρόνοια για την ανάπτυξη και 
σημειώνω τη θέληση της κυβέρνησης και όλων των πολιτικών κομμάτων να προχωρήσουμε... 

 Τελειώνω, Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είκοσι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όχι, όχι, δεν είναι είκοσι λεπτά.  Άφησα, όπως άφησα και τους δύο προηγούμενους ομιλητές...  Να 
υπάρχει κάποια κατανόηση. 

 Ορίστε, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Λέω πρέπει να προχωρήσουμε άμεσα και με μέτρα για την ανάπτυξη, μέσα από την οποία θα 
μπορούσε να προέλθει και η σωτηρία του τόπου και να αντιμετωπίσουμε τη χειρότερη ανεργία που 
αντιμετώπισε ο τόπος μας μετά το 1974.  Στα υπό ψήφιση μέτρα δε λαμβάνεται σοβαρά υπόψη η αντιμετώπιση 
του κινδύνου που ελλοχεύει λόγω της έκθεσης σε ελληνικά ομόλογα και πρέπει να αρχίσουμε δυστυχώς να 
συνυπολογίζουμε και πιθανές επιπρόσθετες επιπτώσεις και προβλήματα από τυχόν υποβάθμιση περαιτέρω 
της κυπριακής οικονομίας, που θα έχει ως αποτέλεσμα και την υποβάθμιση των κυπριακών ομολόγων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υποβάθμιση θα μπορούσε να αποφευχθεί, αλλά θα έπρεπε ή πρέπει να ληφθούν σύντομα, πολύ 
σύντομα, τα επόμενα εικοσιτετράωρα, επιπρόσθετα και ουσιαστικότερα μέτρα.  Οι ευθύνες ολωνών μας 
βαρύτατες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Νεοφύτου. 
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 Να μου επιτραπεί να πω δυο λόγια, προτού μπούμε στην ψηφοφορία. 

 Πρώτον, να υπογραμμίσω το γεγονός ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων αίρεται στο ύψος των 
περιστάσεων με τη σημερινή της συνεδρία.  Και με την ψήφιση των κυβερνητικών νομοσχεδίων, με τις όποιες 
τροποποιήσεις θα κατατεθούν ή έχουν κατατεθεί, γίνεται ένα πρώτο σημαντικό βήμα προς την κατεύθυνση της 
αντιμετώπισης των συνεπειών της οικονομικής κρίσης.  Όλες οι πλευρές θεωρούν ότι δεν είναι αρκετά αυτά τα 
μέτρα και είναι έτοιμες να στηρίξουν κυβερνητικές πρωτοβουλίες προς την κατεύθυνση κατεπειγόντως να 
έρθουν πρόσθετα μέτρα στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα οποία να ψηφιστούν, για να μην υπάρξουν οι 
δυσμενέστατες επιπτώσεις που είναι δυνατόν να υπάρξουν. 

 Δεύτερον, θέλω να εκφράσω με τη σειρά μου την εκτίμηση, την ευαρέσκειά μου για το ζήλο που έχουν 
επιδείξει οι υπηρεσίες της Βουλής των Αντιπροσώπων, για να είναι έτοιμα τα σημερινά νομοθετήματα με τις 
τροποποιήσεις που έχουν κατατεθεί.  Η επιτροπή Οικονομικών επίσης θα πρέπει να επαινεθεί, διότι σε 
μαραθώνιες συνεδρίες, μεσούντος του θέρους, έχει επιτύχει να έχει έτοιμα αυτά τα νομοσχέδια, αλλά και ο 
Υπουργός Οικονομικών και οι λειτουργοί του Υπουργείου Οικονομικών, που τους βλέπω να είναι παρόντες 
μαζί μας σ’ αυτή τη συνεδρία. 

 Έχω να πω και κάτι επιπρόσθετο.  Τους τελευταίους μήνες διατυπώνονται δημοσίως κατηγορίες και 
εκτοξεύονται ψόγοι εναντίον των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Θέλω να διευκρινίσω και να 
υπογραμμίσω ότι οι βουλευτές δεν είναι υπεράνω κριτικής και ότι είμαστε έτοιμοι -και πρέπει να είμαστε έτοιμοι- 
να δεχόμαστε και ψόγους και κριτική της πιο αυστηρής μορφής.  Όμως, υπάρχει και το δικαίωμα της 
απάντησης και ήθελα αυτή την απάντηση να τη δώσω εδώ, από το βήμα της Βουλής, του προεδρείου της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κατηγορείται η Βουλή των Αντιπροσώπων και τα μέλη της για κοινωνική αναλγησία, ότι, διαρκούσης της 
οικονομικής κρίσης, δεν έχει επιδειχθεί η αναγκαία κοινωνική ευαισθησία από πλευράς των βουλευτών.  Θέλω 
λοιπόν να πω, για να ακούσει ο λαός, να ακούσουν οι πολίτες που μας παρακολουθούν ή μας ακούν, ότι οι 
βουλευτές, από τους πρώτους, έσπευσαν να διαθέσουν το 10% της αποζημίωσής τους για τη στήριξη των 
κρατικών ταμείων, για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης.  Πρώτον.  Δεύτερον, θέλω να πω ότι οι 
βουλευτές ψήφισαν τη Μεγάλη Πέμπτη νομοθεσία με την οποία διαθέτουν το 6,8% επί του συνόλου των 
απολαβών τους για τη συνταξιοδότησή τους, το οποίο κατατίθεται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας, 
δεδομένου ότι δεν υπάρχει ειδικό συνταξιοδοτικό ταμείο για τους βουλευτές.  Και δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι 
όλοι μας θα είμαστε έτοιμοι να συνεχίσουμε αυτή την προσφορά.  Και σήμερα με τα νομοσχέδια που έχουν 
κατατεθεί προβλέπονται πρόσθετες συνεισφορές των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Γι’ αυτό, όταν 
εκτοξεύονται ψόγοι και διατυπώνονται κατηγορίες εναντίον των βουλευτών, θα πρέπει να λέγεται όλη η αλήθεια 
και δε λέγεται δυστυχώς η αλήθεια, αλλά, να μου επιτραπεί να πω, λέγονται ανακρίβειες και διογκώνονται 
στοιχεία, για να δημιουργούν ένα αρνητικό κλίμα για τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Να μου επιτραπεί να πω και κάτι τελευταίο.  Είναι ώρα πράγματι κοινωνικής ευθύνης, είναι ώρα 
πολιτικής ευθύνης, είναι ώρα πατριωτικής ευθύνης.  Οι εργαζόμενοι υποβάλλονται σε θυσίες.  Ο λαός μας 
υποβάλλεται σε θυσίες.  Οι άνεργοί μας υποβάλλονται σε αιματηρές θυσίες.  Επειδή πιστεύω ότι όλοι οι 
Κύπριοι πολίτες είναι πατριώτες, θα ήθελα να απευθυνθώ στους έστω και λίγους πολυεκατομμυριούχους αυτής 
της χώρας, είτε πρόκειται για φυσικά πρόσωπα είτε πρόκειται για οργανισμούς, όπως είναι για παράδειγμα η 
Εκκλησία, και να ζητήσω να συνεισφέρουν για τη στήριξη της χειμαζόμενης οικονομίας της χώρας μας, 
τηρουμένων των αναλογιών με αυτό που έγινε στη Γαλλία τις τελευταίες μέρες, όπου οι λεγόμενοι “κροίσοι” 
έσπευσαν εθελουσίως να καταθέσουν στα δημόσια ταμεία, ελαυνόμενοι από το αίσθημα της πατριωτικής 
ευθύνης, για να στηρίξουν τη χώρα τους.  Ας πάει αυτό το μήνυμα και ελπίζω να τείνουν ευήκοον ους όλοι 
εκείνοι οι οποίοι είναι σε θέση πράγματι να ανταποκριθούν σ’ αυτή την πρόσκληση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε στο τέταρτο νομοσχέδιο που κηρύχθηκε επείγον, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί 
Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα 
περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011».  
Υπάρχουν τροπολογίες εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος και κοινή τροπολογία εκ μέρους του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, του ΔΗΚΟ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες του Δημοκρατικού Κόμματος, τις οποίες στη 
συνέχεια θα θέσω σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή από τον ορισμό του όρου «κρατική υπηρεσία» στο άρθρο 2 αυτού των λέξεων «τη 
Δικαστική Υπηρεσία της Δημοκρατίας,». και  
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2. με την προσθήκη στο άρθρο 2 αυτού, αμέσως μετά τον ορισμό του όρου «κρατική υπηρεσία», της 
ακόλουθης νέας επιφύλαξης: 

  «Νοείται ότι στον ορισμό του όρου «κρατική υπηρεσία» δεν περιλαμβάνονται η Δικαστική 
Υπηρεσία της Δημοκρατίας και οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μια διευκρίνιση από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, δύο θέματα.  Θα έπρεπε να περιλαμβάνονται στη δεύτερη 
τροπολογία και τα μέλη της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας -από παράλειψη δεν έχουν περιληφθεί- επειδή 
μαζί με τη Δικαστική Υπηρεσία πρέπει να εξαιρεθούν, γιατί προστατεύονται από το σύνταγμα.  Ο λόγος που 
έχουμε συντάξει αυτή την τροπολογία είναι ακριβώς επειδή οι δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου, οι δικαστές 
των επαρχιακών δικαστηρίων και τα μέλη της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας προστατεύονται απόλυτα από 
το σύνταγμα σε ό,τι αφορά τους όρους μισθοδοσίας τους και επομένως γι’ αυτό το λόγο έχουν εξαιρεθεί. 

 Θα ήθελα όμως, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Οι ελεγκτές; 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα έρθω και στους ελεγκτές. 

 Απλώς, αν μου επιτρέπετε, για τη Δικαστική Υπηρεσία...  Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να 
απευθύνω έκκληση προς το δικαστικό σώμα και προς το Ανώτατο Δικαστήριο, με πλήρη σεβασμό στην 
ανεξαρτησία αυτού του θεσμού, από μόνοι τους να αποφασίσουν να εισηγηθούν εθελοντικά να συμβάλουν με 
μια συνεισφορά που να συνάδει ακριβώς με τα μέτρα που αποφασίζονται για την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία.  
Νομίζω κάτι τέτοιο θα είναι θετικό και για το ίδιο το κύρος του δικαστηρίου, το οποίο, νομίζω, σ’ αυτή την 
οικονομική κρίση που βιώνουμε όλοι θα δείξει πως είναι διατεθειμένο και αυτό, και η δικαστική εξουσία, να 
ακολουθήσει την υπόλοιπη κοινωνία και να συμβάλει σ’ αυτή τη μεγάλη προσπάθεια. 

 Δεύτερο σημείο, για τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας...  Ο λόγος που εξαιρούνται είναι επειδή η δική 
τους αμοιβή καταβάλλεται από ξένες αεροπορικές εταιρείες και η περικοπή του μισθού τους θα αποστερούσε 
αυτά τα έσοδα από το κράτος.  Επομένως, η εισήγησή μας είναι προς τον Υπουργό Οικονομικών σε 
μεταγενέστερο στάδιο να καθοριστεί η ίδια συνεισφορά με μια ειδική σύμβαση που θα μπορεί να 
συνομολογηθεί αναμεταξύ των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας και του κράτους. 

 Το τρίτο πράγμα που θέλω να πω, και να ολοκληρώσω, είναι ότι κι εγώ νιώθω την ανάγκη, ως 
πρόεδρος της επιτροπής, να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες της Βουλής για την τεράστια προσπάθεια που έχουν 
καταβάλει τις τελευταίες ημέρες, για να βοηθήσουν στο έργο της την επιτροπή Οικονομικών, και να 
ευχαριστήσω και τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, γιατί πραγματικά μέσα από πάρα πολύ επίπονη 
προσπάθεια και μέσα από ολοήμερες συνεδρίες κατάφεραν να φέρουν εις πέρας ένα πάρα πολύ δύσκολο 
έργο και νομίζω ότι αξίζει να αναγνωριστεί αυτή η τεράστια προσπάθεια. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Θέλω να εγείρω ένα θέμα που αφορά τους δικαστές, επειδή μονίμως εξαιρούνται από τα πάντα.  
Διερωτώμαι, δεν είμαι νομικός...  Όπως διάβασα το σύνταγμα, έχω την αίσθηση ότι, όπως κάμνουμε ή θα 
κάμουμε με τους νεοεισερχόμενους δημόσιους υπαλλήλους, μπορούμε, μας επιτρέπει η διατύπωση, να 
κάμουμε και με τους νεοεισερχόμενους ’πού δαμαί τζιαι μπρος δικαστές. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τι σημαίνει “όι”;  Μιλά για μεταβολή, ότι δεν επιτρέπεται η μεταβολή.  Άρα, ’πού την ώρα που θα του 
θεσπίσω ένα καθεστώς, έθθα του το αλλάξω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών να ασχοληθεί με αυτό το θέμα.  Και δε 
θέλω να επαναλάβω τα όσα είπε ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, αλλά πρέπει να γίνει κατανοητό από όλους σ’ 
αυτό τον τόπο, σ’ αυτή τη χώρα, ότι αυτή η πατρίδα είναι για όλους, και για πλούσιους και για φτωχούς και για 
δικαστές και για μη δικαστές, με όλο το σεβασμό προς το δικαστικό κόσμο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Και για την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και για την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πέρα από την παρέμβαση του κ. Κατσουρίδη για το θέμα των δικαστών, αφού θα πάει στην επιτροπή 
Νομικών...  Ενώ συμφωνούμε με την προτεινόμενη από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος τροπολογία υπ’ 
αριθμόν 1 -η πρώτη τροπολογία έχει ξεκαθαριστεί- διαφωνούμε για τη δεύτερη τροπολογία, που αφορά στους 
ελεγκτές της εναέριας κυκλοφορίας, δηλαδή διαφωνούμε με την εξαίρεσή τους.  Και διαφωνούμε πλήρως με 
την κοινή τροπολογία των τριών κομμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολαΐδης. 

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Ήδη έχουμε αναφέρει ότι αναφορικά με την κοινή τροπολογία εμείς διαφωνούμε, ως ΕΔΕΚ.  Σε ό,τι 
αφορά την πρώτη τροπολογία, συμφωνούμε.  Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία, εκφράζουμε επιφύλαξη 
και θα τηρήσουμε αποχή, δηλαδή σε ό,τι αφορά το θέμα των ελεγκτών εναέριας κυκλοφορίας, παρά το ότι 
θέλω να εκφράσω τη μέγιστη εκτίμησή μου προς αυτή την επαγγελματική τάξη των εργαζομένων, για τον εξής 
λόγο:  Δεν έχει διερευνηθεί πλήρως κατά πόσο θα υπάρξει μείωση των απολαβών τους, ούτως ώστε να 
επηρεάσει την καταβολή των τελών υπερπτήσεων από τις αεροπορικές εταιρείες.  Συνεπώς, για να είμαστε 
συνεπείς, θα τηρήσουμε αποχή.  Σημειώνουμε όμως την προθυμία αυτών των εργαζομένων με τον άλφα ή 
βήτα τρόπο να συμμετάσχουν στην καταβολή αυτών που τους αναλογεί στην προσπάθεια την κοινή που 
γίνεται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και στη συνέχεια ο κ. Περδίκης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, μια διαδικαστική εισήγηση.  Οι τοποθετήσεις μας επί των νομοσχεδίων, της πρότασης νόμου, 
αλλά και των τροπολογιών θα φανεί διά της ψήφου μας.  Άρα, δε χρειάζεται για το καθένα να 
τοποθετούμαστε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η εισήγηση, η έκκληση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου παρακαλώ να ληφθεί πολύ σοβαρά υπόψη για 
τις μελλοντικές ψηφοφορίες.  Θα δώσω όμως το λόγο εις τον κ. Περδίκη, θα είναι ο τελευταίος. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Όπως πάντα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Θέλω να προσθέσω τζι εγώ κάτι επιπλέον σ’ αυτό που ανάφερε προηγουμένως ο κ. Νικολαΐδης σε 
σχέση με τους ελεγκτές της εναέριας κυκλοφορίας.  Έχουμε συναντηθεί με τους πολύ σημαντικούς αυτούς 
εργαζόμενους, έχουμε μιλήσει μαζί τους.  Έχω την εντύπωση ότι το αίτημά τους, να γίνει η εισφορά τους με 
άλλο τρόπο απ’ ό,τι η διαδικασία της νομοθεσίας προβλέπει, αφορούσε την έκτακτη εισφορά, κύριε Πρόεδρε, 
διότι, τώρα που γίνεται μόνιμη η εισφορά για το συνταξιοδοτικό, είναι μέρος του μισθού και οι εταιρείες είναι 
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υποχρεωμένες από τις υπερπτήσεις να πληρώνουν για το μισθό τους.  Άρα, όσον αφορά το συνταξιοδοτικό, 
εγώ θα τηρήσω, όπως και οι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι, της ΕΔΕΚ, αποχή, γιατί νομίζω ότι δεν είναι εκεί το 
ζήτημα. είναι στην έκτακτη εισφορά το ζήτημα, όπου σαφώς και θα υποστηρίξω, όταν θα έρθει η ώρα, την 
πρόταση του ΔΗΚΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας την οποία έχει καταθέσει το Δημοκρατικό Κόμμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να τις διαχωρίσουμε, διότι για κάποια σημεία είμαστε υπέρ, για κάποια... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αντιληπτό. 

 Για την πρώτη τροπολογία, πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
 Ομόφωνα.  Εγκρίνεται.  Δεν υπάρχουν εναντίον, δεν υπάρχουν αποχές. 

 Δεύτερη τροπολογία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κανείς εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και είκοσι πέντε αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Για την τρίτη τροπολογία, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 (Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Δεν υπάρχει τρίτη; 

 Λοιπόν, προχωρούμε.  Παρακαλώ!   

 Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι η τροπολογία για την αύξηση του 2,5% στο 3%, της μόνιμης εισφοράς. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό!  Περιλαμβάνεται εις την πρόταση του Δημοκρατικού Κόμματος ή αναφέρεστε στην κοινή 
τροπολογία ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΕΥΡΩΚΟ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα.  Πρόκειται για άλλη τροπολογία, στην οποία έρχομαι αμέσως.  Συνεπώς, παρακαλώ το 
γραμματέα να διαβάσει την κοινή τροπολογία Δημοκρατικού Συναγερμού, Δημοκρατικού Κόμματος και 
Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος και του Ευρωπαϊκού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την αντικατάσταση στο άρθρο 4 αυτού του 
ποσοστού ύψους 2,5% με το ποσοστό ύψους 3% επί του μισθού του υπαλλήλου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση του τέταρτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αποκοπές.  Άρθρο 4. 

 Ύψος περιοδικών εισφορών.  Άρθρο 5. 

 Συνταξιοδοτικά ωφελήματα νεοεισερχομένων υπαλλήλων.  Άρθρο 6. 

 Ημερομηνία έναρξης ισχύος.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και 
Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκηση 
(Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα γυρίζουμε στο πρώτο νομοσχέδιο που κηρύξαμε επείγον, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

 Υπάρχουν δύο τροπολογίες εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Και πάλι θα επικαλεστώ την άγνοιά μου περί νομικών.  Εμείς είμαστε εναντίον της θέσης για το 3%.  
Καταψηφίσαμε την τροπολογία.  Επειδή δεν είμαι νομικός, έν’ με καθυστέρηση που αντιδρώ.  Έχω την 
αίσθηση ότι, ψηφίζοντας το νομοσχέδιο, γινόμαστε συνένοχοι τζι εμείς τζιαι η ΕΔΕΚ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εάν η θέση σας είναι ότι θέλετε να ψηφίσετε εναντίον επί του συνόλου... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Εμείς θέλουμε η θέση μας ενάντια στο 3% να είναι ξεκάθαρη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να σημειωθεί στα πρακτικά ότι το ΑΚΕΛ, η ΕΔΕΚ και το Κίνημα Οικολόγων ψηφίζουν 
εναντίον, αν αυτή είναι η επιθυμία. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Και είναι υπέρ του 2,5%, πρέπει να γραφτεί και στα πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι προφανές, κύριε Φυττή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Προχωρούμε στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Υπάρχουν οι τροπολογίες του κ. Περδίκη του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου 
Περδίκη 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Δεύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου με την προσθήκη 
της ακόλουθης πρόνοιας: 

 «Για κάθε ευρώ πάνω από €80.000                    40%.». 

2. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή των άρθρων 8(1), 8(2) και 8(3). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους εναντίον, οκτώ υπέρ και δεκαεννέα αποχές, απορρίπτεται η πρώτη τροπολογία 
του κ. Περδίκη. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου που κηρύξαμε επείγον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Δεύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Παρακαλώ, τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία διευκρίνιση τριάντα δευτερολέπτων.  Δεν ψηφίσαμε την τροπολογία του κ. Περδίκη, 
όχι γιατί διαφωνούμε επί της ουσίας, αλλά γιατί θεωρούμε ότι στη φάση που είμαστε, αλλά και διαχρονικά αυτά 
που συμφωνούνται στον κοινωνικό διάλογο πρέπει να τηρούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, προχωρούμε στο δεύτερο θέμα που κηρύξαμε επείγον, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί 
Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Παρακαλώ το γραμματέα… 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά, θέλω να ενημερώσω το σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι στο κείμενο που έχουμε ενώπιόν μας υπάρχει 
ένα τυπογραφικό λάθος.  Η ισχύς του παρόντος Νόμου, λέει, αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου 2011∙ πρέπει να 
είναι από την 1η Ιανουαρίου του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ να γίνει η διόρθωση. 

 Προχωρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

 Υπάρχει. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, εμείς δε θα ψηφίσουμε, γιατί έχουμε καταθέσει εναλλακτική πρόταση, την οποία θα επαναφέρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τη διαφωνία των δύο βουλευτών του Ευρωπαϊκού Κόμματος, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο τρίτο θέμα που κηρύξαμε επείγον, που τιτλοφορείται «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για 
την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μη υπαρχόντων ομιλητών επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τέταρτο θέμα ήδη το έχουμε καλύψει.  

 Άρα λοιπόν, προχωρούμε στο πέμπτο θέμα που κηρύξαμε επείγον και που τιτλοφορείται «Ο περί 
Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2011».  Υπάρχουν τροπολογίες εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Κόμματος. 

 Να διαβαστούν οι προτεινόμενες τροπολογίες του Δημοκρατικού Κόμματος, προτού τις θέσω σε 
ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 ως ακολούθως:  

1. Με την προσθήκη αμέσως πριν από την άνω τελεία στο τέλος του ορισμού του όρου «αξιωματούχος» 
της φράσης «και δεν περιλαμβάνει τα μέλη της Δικαστικής Υπηρεσίας, τον πρόεδρο και τα μέλη του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου και τον πρόεδρο και τα μέλη της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας»∙ 

2. με την προσθήκη αμέσως πριν από την άνω τελεία στο τέλος του ορισμού του όρου «εργοδοτούμενος» 
της φράσης «και δεν περιλαμβάνει τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

 Παρακαλώ, ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μια προφορική τροπολογία… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, να κατατεθεί. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Αφορά την έναρξη και διάρκεια ισχύος του παρόντος Νόμου.  Λέει «ο παρών Νόμος τίθεται σε ισχύ την 
1η Σεπτεμβρίου του 2011 και ισχύει για περίοδο τριάντα έξι (36) μηνών».  Η εισήγησή μας είναι να ισχύει για 
περίοδο είκοσι τεσσάρων μηνών όπως ήταν και η πρόταση που είχε γίνει το πρωί στη σύσκεψη των αρχηγών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τίθεται η πρώτη τροπολογία σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του Δημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δώδεκα υπέρ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Κύριοι συνάδελφοι, έχουμε αντιληφθεί την πρόταση του Δημοκρατικού Κόμματος την τροποποιητική;  Αν 
δεν έχουμε αντιληφθεί, παρακαλώ ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος να την ερμηνεύσει. 

 Ορίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Την έχουμε αντιληφθεί, αλλά πάλι βάλατε μαζί τα θέματα.  Εμείς θέλουμε στο θέμα των ελεγκτών 
εναέριας κυκλοφορίας να τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!  Θα μπουν ξεχωριστά. 

 Ορίστε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι, νομίζω, ξεκάθαρο.  Η πρώτη τροπολογία αφορά την εφαρμογή της ίδιας εξαίρεσης 
για τους δικαστές και την ΕΔΥ, η δεύτερη τροπολογία αφορά τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας και η τρίτη, 
προφορική, τροπολογία, που μπαίνει αυτή τη στιγμή, είναι για να διαρκέσει ή έκτακτη συνεισφορά για δύο 
χρόνια, αντί για τρία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέτω την πρώτη τροπολογία, που αφορά τους δικαστές και την ΕΔΥ, σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Δεύτερη τροπολογία, που αφορά τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και είκοσι τέσσερις αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η τρίτη τροπολογία είναι αυτή που κατέθεσε προφορικά ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου και αφορά το 
χρονικό διάστημα, να γίνει για δύο χρόνια. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας που κατέθεσε προφορικά ο κ. Κωνσταντίνου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και δεκαεννέα αποχές… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ως ΕΔΕΚ τηρούμε αποχή στο συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα κάμουμε νέες προσθέσεις! 

 Λοιπόν, προστιθεμένων των βουλευτών της ΕΔΕΚ στους απέχοντες, να διαμορφωθεί αναλόγως η 
ψηφοφορία. 

 Εγκρίνεται, με βάση το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας, η προφορικά κατατεθείσα τροπολογία του κ. 
Νεόφυτου Κωνσταντίνου. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αποκοπή μέρους των απολαβών και της σύνταξης, εκτός των απολαβών ωρομίσθιων εργατών.  Άρθρο 
3. 

 Αποκοπή μέρους των απολαβών των ωρομίσθιων εργατών.  Άρθρο 4. 

 Καταβολή έκτακτων εισφορών από την κρατική υπηρεσία και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Άρθρο 5. 

 Συνυπολογισμός του ποσού της έκτακτης εισφοράς στο φορολογητέο εισόδημα.  Άρθρο 6. 

 Άρση ανωμαλιών και επίλυση προβλημάτων.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη και διάρκεια ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και 
Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα  Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο έκτο θέμα που κηρύξαμε επείγον, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 391.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου και το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο έβδομο θέμα που κηρύξαμε επείγον.  Είναι η πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2011». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση.  Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

 Ο κ. Άγγελος Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, αν θέλετε να μου διευκρινίσετε, γιατί υπήρξε μία σύγχυση, για χάρη των 
πρακτικών…  Στο τέταρτο θέμα, που ήταν «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων 
και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011»...  Είναι το περιβόητο νομοσχέδιο για το 3%.  Ποιο είναι το 
τελικό αποτέλεσμα της ψηφοφορίας; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Θα σας το ανακοινώσει ο γραμματέας. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Παρακαλώ, εδώ υπάρχει μία παρεξήγηση, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς είχαμε τοποθετηθεί εναντίον σε σχέση 
με το 3%.  Απ’ εκεί και πέρα, αφού είχε διαμορφωθεί το νομοσχέδιο, εμείς το ψηφίσαμε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Το ψηφίσατε.  Γι’ αυτό ερωτώ, διότι δεν κατάλαβα τελικά ποιοι έχουν ψηφίσει το τελικό νομοσχέδιο και 
ποιοι δεν το έχουν ψηφίσει.  Για τις τροπολογίες ήταν καθαρό τι ψήφισαν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, είναι καταχωρισμένο στα πρακτικά της Βουλής τι ψήφισε ο καθένας, οι αριθμοί 
τηρούνται. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω δεν είναι καθαρό, εξού και αποδείχθηκε από την ΕΔΕΚ και ίσως και τους 
Οικολόγους.  Πέστε μας το τελικό αποτέλεσμα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψήφισαν τελικά υπέρ, είπε ο κ. Βαρνάβα, ως είχε διαμορφωθεί το νομοσχέδιο, αλλά ψήφισαν εναντίον 
της αύξησης στο 3%. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Γι’ αυτό λέω.  Μπορούμε να έχουμε το τελικό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μία διαφοροποίηση.  Το ΑΚΕΛ μετά από την ψηφοφορία και αφού πήγαμε στο 
επόμενο θέμα…  Ο κ. Κατσουρίδης ηγέρθη και ξεκαθάρισε ότι το κόμμα του, η κοινοβουλευτική του ομάδα, δεν 
είναι υπέρ του νομοσχεδίου όπως διαμορφώθηκε.  Εμείς όμως, τουλάχιστον το Κίνημα των Οικολόγων, επειδή 
συμφωνούμε με τη μόνιμη εισφορά για τις συντάξεις επί της αρχής, ανεξάρτητα αν διαφωνούμε με το 3% και 
συμφωνούμε με το 2,5%, είμαστε υπέρ του νομοσχεδίου, υποστηρίζουμε το κυβερνητικό νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να μου επιτραπεί να πω το εξής: Κατά πάγια κοινοβουλευτική πρακτική, η ερμηνεία του τι ψηφίζει ο 
καθένας εναπόκειται στο βουλευτή που διαθέτει την ψήφο του ή στην κοινοβουλευτική ομάδα.  Δε θα κάμνουμε 
ερμηνείες εδώ της ψήφου της κάθε πλευράς! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, ένα λεπτό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Με αυστηρό ύφος) 

 Παρακαλώ! 

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Άντρο Κυπριανού, που είναι άμεσα ενδιαφερόμενος. 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή είχα το λόγο και με έχουν διακόψει, κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, προηγείται ο κ. Άντρος Κυπριανού! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Δε ζητούμε να κάμουμε ερμηνεία του τι ψήφισε ή του πώς τοποθετήθηκε ο καθένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας είπα, το τι ψήφισε ο καθένας σας το είπα! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, εντοπίσαμε ότι δεν καταγράφηκε σωστά το αποτέλεσμα, διότι ο κ. Κατσουρίδης είπε «εμείς 
ψηφίσαμε την τροπολογία που βάλαμε, δεν πέρασε, τελικά καταψηφίζουμε το νομοσχέδιο».  Οι άλλες δύο 
ομάδες διαφωνούν.  Να καταγραφούν οι πραγματικοί αριθμοί, για να ξέρουμε τι ψηφίστηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τώρα έχετε πληροφορηθεί επαρκώς. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή δόθηκε ερμηνεία για το τι εκάμαμεν εμείς από άλλους συναδέλφους, ε, να πούμε 
ότι εμείς συμφωνούμε με τη μονιμοποίηση της εισφοράς∙ διαφωνούμε με το ύψος το οποίο έχει αποφασιστεί 
και γι’ αυτό καταψηφίσαμε.  Αυτή την ερμηνεία έχει η δική μας η καταψήφιση και καμία άλλη.  Συμφωνούμε με 
τη μονιμοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εδώ τελειώνει και η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο Δεύτερο το έχουμε ήδη καλύψει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.001, ημερομηνίας 1ης  Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι αρμόδιες αρχές προτίθενται να δημιουργήσουν το διακομιστικό σταθμό 
σκυβάλων παρά τον αυτοκινητόδρομο προς την Αγία Νάπα στα όρια της κοινότητας Σωτήρας, σε περιοχή 
όπου υπάρχουν θερμοκήπια. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Αυτό ευσταθεί; 

2. Έχουν γίνει οποιεσδήποτε μελέτες, και κυρίως περιβαλλοντική μελέτη, που να αφορούν το θέμα; 

3. Η τοποθεσία που έχει επιλεγεί βρίσκεται εντός του υδατοφράκτη; 

4. Έχει γίνει ανοικτή διαβούλευση με τους επηρεαζομένους, ως επίσης και με τους επηρεαζόμενους 
δήμους και κοινότητες;  

5. Έχουν δώσει τη συγκατάθεσή τους η κοινότητα Σωτήρας και ο δήμος Αγίας Νάπας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.002, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το υφιστάμενο προσωπικό της αστυνομίας που έλαβε μέρος στα γεγονότα της 
11ης Ιουλίου στη ναυτική βάση “Ευάγγελος Φλωράκης” χρειάζεται ψυχολογική στήριξη. Έχει παρατηρηθεί μια 
ασυνήθιστη συμπεριφορά σε αριθμό ατόμων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει 
προσφερθεί ψυχολογική, ιατρική ή οποιασδήποτε άλλης μορφής στήριξη στα εν λόγω άτομα, εάν ναι, πότε έχει 
δοθεί και, εάν όχι, πότε υπολογίζεται να προσφερθεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.003, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω δεχτεί πολλές καταγγελίες, τις οποίες έχω επιβεβαιώσει και με προσωπικές επισκέψεις και 
επιτόπιες συνομιλίες, για την ανεπάρκεια των χώρων του Τμήματος Πρώτων Βοηθειών του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας. Το Τμήμα Πρώτων Βοηθειών λειτουργεί σε ανεπαρκείς και ακατάλληλους πλέον 
χώρους λόγω της στενότητας, αλλά και της θεαματικής αύξησης του αριθμού των ασθενών που επισκέπτονται 
το τμήμα ετησίως. 

 Μεταξύ των εισηγήσεων που γίνονται από γιατρούς και νοσηλευτές είναι η άμεση επέκταση των χώρων, 
η λειτουργία ενός δωματίου διαλογής στο οποίο ένας γιατρός με την υποστήριξη νοσηλευτών θα κάνει 
αξιολόγηση της σοβαρότητας των περιστατικών και η στελέχωση του τμήματος με πρόσθετο προσωπικό, 
κυρίως νοσηλευτικό, δεδομένου ότι αυτό δεν επαρκεί και πολλές φορές εργάζεται πέραν των ορίων αντοχής 
του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς τοποθετείται 
επί του ζητήματος: 

1. της επέκτασης και στελέχωσης του Τμήματος Πρώτων Βοηθειών, 

2. της επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας. 

 Επίσης παρακαλείται να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για 
την εν τω μεταξύ αποσυμφόρηση του Τμήματος Πρώτων Βοηθειών, μέχρις ότου καταστεί εφικτή η επέκτασή 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.004, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Εθνικό Δασικό Πάρκο (ΕΔΠ) Ριζοελιάς αποτελεί έναν πολύτιμο πνεύμονα πρασίνου για την 
Αραδίππου, τη Λάρνακα και άλλες κοινότητες της περιοχής. Εδώ και αρκετά χρόνια τόσο ο δήμος Αραδίππου 
όσο και οργανωμένοι φορείς και κάτοικοι προβάλλουν το αίτημα για τη δημιουργία εντός του ΕΔΠ Ριζοελιάς 
αναψυκτηρίου και ανοικτού αμφιθεάτρου σε χώρο και με τρόπο που να μη διαταράσσονται οι ευαίσθητες 
ισορροπίες του οικοσυστήματος. Μια τέτοια εξέλιξη θα καθιστούσε το ΕΔΠ ακόμα πιο ανοικτό στο κοινό και 
φιλικό σε δραστηριότητες ψυχαγωγικού και πολιτιστικού χαρακτήρα, πέρα δηλαδή από πνεύμονα πολιτιστικής 
δράσης και δημιουργίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς τοποθετείται επί του συγκεκριμένου αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.005, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κυπριακό κράτος προχώρησε πρόσφατα στην αγορά νέων ελικοπτέρων για τις ανάγκες της 
αστυνομίας και της Εθνικής Φρουράς. Το τελευταίο χρονικό διάστημα ωστόσο έχουν περιέλθει εις γνώσιν μου 
πληροφορίες αναφορικά με τις πραγματικές δυνατότητες των ελικοπτέρων αυτών. Συγκεκριμένα, μου έχουν 
αναφερθεί τα ακόλουθα: 

1. Όταν χρειάστηκε να γίνει συντήρηση κάποιων ηλεκτρονικών μερών του ενός ελικοπτέρου, διαπιστώθηκε 
ότι ορισμένα από τα εξαρτήματα ήταν μεταχειρισμένα και είχαν τύχει συντήρησης παλαιότερα. Έφεραν 
μάλιστα και σχετικές σφραγίδες από τις παλαιότερες αυτές συντηρήσεις. 

2. Πολλά από τα ανταλλακτικά, τα οποία αγοράστηκαν μαζί με τα ελικόπτερα, είναι μεταχειρισμένα και όχι 
καινούρια. 

3. Η προκήρυξη των προσφορών προέβλεπε, μεταξύ άλλων, ότι τα ελικόπτερα θα έπρεπε να έχουν τη 
δυνατότητα ανύψωσης κάδων νερού βάρους τεσσάρων τόνων για σκοπούς πυρόσβεσης. Ωστόσο, 
λέγεται ότι δεν μπορούν να σηκώσουν ούτε το μισό από το αρχικά προβλεπόμενο βάρος. 

 Παρακαλώ συναφώς τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι 
εν λόγω πληροφορίες ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα ή όχι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.006, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πολλές μικρομεσαίες επιχειρήσεις, π.χ. περίπτερα, κέντρα αναψυχής, φαρμακεία, καταστήματα 
φθαρτών, κρεοπωλεία, υφίστανται καθημερινά σοβαρές ζημιές λόγω των διακοπών του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το κατά πόσο 
υπάρχει πρόθεση καταβολής αποζημιώσεων για τις ζημιές που οι επιχειρήσεις αυτές υφίστανται.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.007, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα στήριξης 
των οικογενειών που έχασαν αγαπημένα τους πρόσωπα στην τραγωδία στο Μαρί, δεδομένου ότι αρκετές από 
τις οικογένειες αυτές έχασαν το βασικό τους οικονομικό στήριγμα, καθώς και για τα μέτρα στήριξης των 
παιδιών που έχουν χάσει τον πατέρα τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.008, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μετά τα τραγικά γεγονότα στη Λιβύη η Ευρωπαϊκή Ένωση προχώρησε στην επιβολή συγκεκριμένων 
κυρώσεων επί του καθεστώτος Καντάφι.  Παρακαλώ συναφώς τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει ανακαλέσει τον πρέσβη της που είναι διαπιστευμένος στην Τρίπολη; 

2. Αν όχι, ποιοι οι λόγοι που δεν έχει ανακληθεί;  Προτίθεται να τον ανακαλέσει; 

3. Ποια άλλα κράτη μέλη της ΕΕ διατηρούν ακόμη τους πρέσβεις τους στην Τρίπολη και ποια όχι;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.009, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η δολοφονική έκρηξη στο Μαρί έφερε στην επιφάνεια με τον πιο τραγικό τρόπο κενά και αδυναμίες στη 
λειτουργία του συστήματος της κρατικής μηχανής.  Εδώ και χρόνια διαδοχικές κυβερνήσεις δεσμεύονταν για 
την αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, επισημαίνοντας ότι ένα τέτοιο βήμα θα αποτελούσε κίνηση 
στην κατεύθυνση της καλύτερης οργάνωσης του εν λόγω σώματος.  Κι ενώ η αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών συμπλήρωσε τη διεξοδική συζήτηση του νομοσχεδίου που η κυβέρνηση κατέθεσε για την 
αυτονόμηση και αναβάθμιση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, αίφνης αυτό αποσύρθηκε από την εκτελεστική 
εξουσία, χωρίς να υπάρχει δέσμευση για επαναφορά του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μετά την 
τραγωδία στο Μαρί έχει γίνει κατανοητό ότι τώρα περισσότερο από ποτέ επιβάλλεται η ψήφιση της σχετικής 
νομοθεσίας για την αυτονόμηση και αναβάθμιση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και πότε η κυβέρνηση 
προτίθεται να επαναφέρει το θέμα στη Βουλή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.010, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει γίνει 
μια ολοκληρωμένη και ανεξάρτητη μελέτη εκτίμησης των κινδύνων και ελέγχου των μέτρων ασφαλείας για τη 
βιομηχανική περιοχή Βασιλικού, λαμβάνοντας υπόψη ότι ειδικά μετά τη δολοφονική έκρηξη στο Μαρί οι 
ανησυχίες των κατοίκων των γύρω κοινοτήτων έχουν αυξηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.011, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στο θάλαμο 14 του Νοσοκομείου Αθαλάσσας νοσηλεύονται 17 ενήλικα άτομα.  Βάσει του περί 
Ψυχιατρικής Νοσηλείας Νόμου του 1997, τα άτομα με νοητική στέρηση που δεν παρουσιάζουν ψυχιατρική 
πάθηση δεν μπορεί να νοσηλεύονται στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται το θέμα αυτό, αφού αφορά πιθανή παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.012, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Δημήτρη Ηλιάδη, 
ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.05.01.468, ημερομηνίας 15 
Δεκεμβρίου 2010, πληροφορήθηκα ότι η σύμβαση για παροχή υπηρεσιών για διερεύνηση της δυνατότητας 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από τα υφιστάμενα φράγματα της Κύπρου έχει ανατεθεί στις 12 Ιανουαρίου 
2011 στην εταιρεία “G. Karavokyris & Partners Consulting Engineers S.A.”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει λήξει η 
σύμβαση και ποια είναι τα αποτελέσματα της διερεύνησης της δυνατότητας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας 
από τα υφιστάμενα φράγματα της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.013, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Υπουργείο 
Υγείας συνεχίζει να αποστέλλει ασθενείς στο εξωτερικό, ειδικά στο Ισραήλ, όχι απευθείας αλλά μέσω 
αντιπροσώπων οι οποίοι εισπράττουν για τη μεσολάβησή τους σχετικές προμήθειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.014, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
η πρόσληψη των τριών λειτουργών υγείας για παρακολούθηση των ασθενών που στέλνονται στο εξωτερικό, 
ώστε να μην παρακολουθείται η θεραπευτική τους πορεία από λειτουργό ευημερίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.015, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Κατά πόσο έχει διεξαχθεί επιθεώρηση της κεντρικής αποθήκης των Ιατρικών Υπηρεσιών από την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, για να διαπιστωθεί ότι πληρούνται οι απαραίτητες προϋποθέσεις ασφάλειας 
και πότε και πόσο συχνά γίνεται αυτός ο έλεγχος, καθώς η Γενική Ελέγκτρια στην έκθεσή της 
διαπιστώνει ότι αυτό δεν έχει γίνει. 

2. Κατά πόσο η κεντρική αποθήκη διαθέτει σύστημα συναγερμού και πυρασφάλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.016, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το τι έχει γίνει με 
την έρευνα που αφορά τη μη επιστροφή των πενήντα εννέα επικαλυμμένων στεντ, τα οποία είχαν δοθεί σε 
ιδιώτη για αποστολή τους στο εξωτερικό για αποστείρωση, στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, θέμα για το οποίο 
έχει ετοιμαστεί έκθεση από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας που αφορά πιθανή ποινική 
ανάκριση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.017, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν τηρείται το 
μητρώο συμβολαίων ιατρικού εξοπλισμού, καθώς η διαπίστωση της Γενικής Ελεγκτού ήταν ότι το αρχικό 
μητρώο συμβολαίων που τηρούνταν μέχρι το Φεβρουάριο του 2009 ήταν ελλιπές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.018, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στο συμβόλαιο αγοράς υπηρεσιών για τη λειτουργία του μαγνητικού τομογράφου του νέου Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας στις υποχρεώσεις των συμβασιούχων συμπεριλαμβανόταν εκπαίδευση ακτινολόγων 
και ακτινογράφων στο δημόσιο και  απονομή πιστοποιητικών εκπαίδευσης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι έχει γίνει με το θέμα 
της εκπαίδευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.019, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει 
το έργο της διαπίστευσης των νοσηλευτηρίων, το οποίο είναι σημαντικό για την παροχή ποιοτικών ιατρικών 
υπηρεσιών σε ασθενείς.  Η διαπίστευση των νοσηλευτηρίων ήταν απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αρ. 66.816, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2008, και είχε χρονοδιάγραμμα υλοποίησης μέχρι το 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.020, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν επιλυθεί τα 
προβλήματα του κτιρίου του Υπουργείου Υγείας, ορισμένα από τα οποία αφορούν στην ασφάλεια και στην 
υγεία των εργαζομένων και που εντοπίστηκαν μετά από επιθεώρηση των κτιρίων από την Πυροσβεστική 
Υπηρεσία Κύπρου και την Εθνική Αρχή Ασφάλειας το 2009.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.021, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει 
η δημιουργία μητρώου στο οποίο να καταχωρίζονται τα σχετικά των συμβάσεων που συνάπτονται με τον 
ιδιωτικό τομέα για παροχή ιατρικών υπηρεσιών με στόχο μεταξύ άλλων την παρακολούθηση της ημερομηνίας 
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λήξης τους και αν συνεχίζουν να παραπέμπονται ασθενείς από τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας 
Υγείας στον ιδιωτικό τομέα, χωρίς να υπάρχουν συμβάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.022, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το θέμα της Εθνικής Στρατηγικής για τον Καρκίνο και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα εφαρμογής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.023, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις θέσεις του 
υπουργείου του όσον αφορά τις επισημάνσεις, τους προβληματισμούς και τα ερωτήματα που κατέθεσε η 
Παγκύπρια Οργάνωση Ελλήνων Δασκάλων για το νέο προτεινόμενο σχέδιο αξιολόγησης του εκπαιδευτικού 
έργου και των εκπαιδευτικών.  Επισυνάπτω τις σχετικές επιστολές που έχουν αποσταλεί από την οργάνωση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.024, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες 
ενέργειες θα προβεί το υπουργείο του, ώστε να επιδιορθωθεί το κτίριο του Α΄ Δημοτικού Σχολείου Σωτήρας για 
μεγαλύτερη ασφάλεια και προστασία της υγείας των μαθητών. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων του σχολείου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.025, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας 
Χαραλάμπους, σε ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.05.01.494, πληροφορήθηκα ότι, με βάση τη νομοθεσία 
περί ετησίων αδειών μετ’ απολαβών του 1967, όπως αυτή τροποποιήθηκε, κάθε εργοδότης υποχρεούται να 
καταβάλλει εισφορά στο Κεντρικό Ταμείο Αδειών (ΚΤΑ) η οποία υπολογίζεται ως ποσοστό των ημερομισθίων 
των εργοδοτουμένων και ποικίλλει ανάλογα με τον αριθμό ημερών αδείας που ο εργοδοτούμενος δικαιούται.  
Σύμφωνα με τη νομοθεσία, εργοδότης ο οποίος εφαρμόζει σχέδιο αδειών με ευνοϊκότερους όρους από ό,τι η 
νομοθεσία προβλέπει δικαιούται να ζητήσει να εξαιρεθεί από την υποχρέωση καταβολής εισφορών στο ΚΤΑ 
και του εκδίδεται σχετικό πιστοποιητικό εξαίρεσης.  Σε τέτοια περίπτωση, οι απολαβές άδειας για την περίοδο 
ετήσιας άδειας των εργοδοτουμένων καταβάλλονται απευθείας από τον εργοδότη. 

 Όταν ο εργοδότης δεν έχει εξασφαλίσει πιστοποιητικό εξαίρεσης από την υποχρέωση καταβολής 
εισφορών στο ΚΤΑ και η εργοδοτούμενη απουσιάζει από την εργασία της λόγω μητρότητας, χωρίς να λαμβάνει 
αποδοχές από τον εργοδότη για την περίοδο αυτή, δεν καταβάλλονται οποιεσδήποτε εισφορές/τέλη στα ταμεία 
που διαχειρίζονται ή έχουν την ευθύνη είσπραξης οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
συμπεριλαμβανομένων και των εισφορών στο Κεντρικό Ταμείο Αδειών.  Το γεγονός αυτό έχει ως αποτέλεσμα 
η εργοδοτούμενη να δικαιούται ήμερες ετήσιας άδειας για την περίοδο απουσίας από την εργασία της με άδεια 
μητρότητας, αφού, με βάση τη νομοθεσία, το χρονικό αυτό διάστημα προσωρινής απουσίας λογίζεται ως 
περίοδος απασχόλησης, αλλά δε δικαιούται πληρωμή από το ΚΤΑ, αφού δεν έχουν καταβληθεί από τον 
εργοδότη της οι ανάλογες εισφορές για την περίοδο που απουσίαζε από την εργασία της.  Σύμφωνα με την 
απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το θέμα αυτό έχει απασχολήσει τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το θέμα θα μελετούσε και το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το θέμα έχει 
μελετηθεί από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα και ποιες είναι οι αποφάσεις του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.026, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου έχει απαγορεύσει τη διενέργεια τηλεφωνικού 
εράνου από τη φιλοζωική οργάνωση “Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου” κατά παράβαση της σχετικής νομοθεσίας.  
Η στάση της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου εκθέτει τις υπόλοιπες επαρχιακές διοικήσεις, οι οποίες με βάση τη 
νομοθεσία έχουν ήδη παραχωρήσει έγκριση για τη διεξαγωγή του τηλεφωνικού εράνου από τη φιλοζωική 
οργάνωση “Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου”. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
επέμβει, για να άρει την αδικία αυτή εις βάρος των ακτιβιστών των φιλοζωικών οργανώσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.027, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η συσκευή λέιζερ 
που παραλήφθηκε στο νοσοκομείο Πάφου στις 22 Φεβρουαρίου 2006 έχει εγκατασταθεί, αν έχει τεθεί σε 
λειτουργία και αν έχει εκπαιδευτεί οποιοσδήποτε για το χειρισμό της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.028, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς γίνεται 
αποτελεσματικός έλεγχος της υπερωριακής απασχόλησης ιατρικού προσωπικού, αφού η Γενική Ελέγκτρια 
διαπίστωσε ότι υπάρχουν περιπτώσεις που ιατροί υποβάλλουν αίτημα για υπερωριακή αποζημίωση για 
μεγάλο αριθμό ωρών εργασίας, χωρίς πάντοτε να υπάρχει το όνομα και η υπογραφή του καλούντος ιατρού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.029, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται, ώστε να μπορούν οι κάτοχοι των οικοπέδων τα οποία τους παραχωρήθηκαν για την ανέγερση 
της νέας τους κατοικίας, βάσει του σχεδίου μεταστέγασης από το Μαρί στο Ζύγι, να τα υποθηκεύουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.030, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Για ποιους λόγους έχει δοθεί πρόσβαση σε ιδιωτικό χώρο πάνω στη διάβαση πεζών στη λεωφόρο Νησί, 
πριν από το κοιμητήριο και στο ύψος του καταστήματος “Ζορπάς”, στην Αγία Νάπα; 

2. Έχει προηγηθεί σχετική μελέτη; 

3. Έχει δώσει τη συγκατάθεσή του το Τμήμα Τροχαίας; 

4. Ποιος έχει δώσει άδεια, για να υπάρξει η εν λόγω πρόσβαση; 

5. Ποιος αναλαμβάνει το ρίσκο και την ευθύνη σε περίπτωση δυστυχήματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.031, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η ανέγερση του Ολυμπιακού Κολυμβητηρίου Αμμοχώστου, για τους λόγους της καθυστέρησης και 
πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί η ανέγερσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.032, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να αναφέρει στη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί εδώ και 5 χρόνια 
το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας δεν προμηθεύεται με ειδικό εξοπλισμό οξυγόνωσης των δεξαμενών 
του επεξεργασμένου νερού και, αν αυτός δεν έχει αγοραστεί ακόμα, πότε υπολογίζεται να γίνει η αγορά και η 
τοποθέτησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.033, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι στις 14 Ιουλίου 2006 έγινε εργατικό ατύχημα εντός των βρετανικών βάσεων στο 
Ακρωτήρι με θύμα το Σάββα Αντωνίου, ο οποίος τραυματίστηκε στο χέρι σε βαθμό απώλειας του ενός 
δαχτύλου.  Σχετική καταγγελία έχει γίνει στην αστυνομία των βάσεων, ωστόσο το Τμήμα Εργασίας δεν έλαβε 
μέτρα, προκειμένου να ελέγξει τις συνθήκες του εργατικού ατυχήματος και κατά πόσο το μηχάνημα εκκοπής 
χόρτων πληρούσε τις προδιαγραφές του κατασκευαστή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
ενέργειες που έχουν γίνει για το εν λόγω ατύχημα, κατά πόσο έχει γίνει διερεύνησή του και για τους λόγους για 
τους οποίους το Τμήμα Εργασίας δεν έχει προχωρήσει ακόμα σε ετοιμασία έκθεσης του συμβάντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.034, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιο λόγο οι 
καρκινοπαθείς πρέπει να εξεταστούν από ιατρικά συμβούλια του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και να παρουσιάσουν νέες εξετάσεις, για να επιβεβαιωθεί ότι πάσχουν από καρκίνο, τη στιγμή 
που υπάρχει έκθεση ιατρών που πιστοποιεί την ασθένεια των ατόμων αυτών.  Μια τέτοια πρακτική ταλαιπωρεί 
τόσο σωματικά όσο και ψυχικά αυτή την ομάδα ασθενών και θα ήθελα να ενημερωθώ πώς μπορεί να λυθεί το 
μεγάλο αυτό πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.035, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει αποστείλει επιστολή 
σε εταιρεία πετρελαιοειδών και την καλεί να διασφαλίσει μαζούτ, δέκα τόνους ημερησίως, για το Τουβλοποιείο 
Παρασκευαΐδη στη Μια Μηλιά, το οποίο διαχειρίζεται παράνομα Τουρκοκύπριος επιχειρηματίας και το οποίο 
είναι δυνατό να αποτελεί επένδυση τουρκικών συμφερόντων.  Η ανησυχία των ελληνοκυπριακών 
τουβλοποιείων είναι η αναμενόμενη νέα εισβολή στην αγορά με τούβλα που δεν υπόκεινται σε τεχνικό έλεγχο 
κατά την παραγωγή τους, δεν τυγχάνουν ίσης φορολογίας και κυρίως προέρχονται από παράνομη 
εκμετάλλευση χώματος στα κατεχόμενα, αλλά και παράνομη εκμετάλλευση εργοστασίου που ανήκει σε 
ελληνοκυπριακά συμφέροντα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αναφέρει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού αποφάσισε να στείλει επιστολή σε εταιρεία 
πετρελαιοειδών, για να διασφαλίσει μαζούτ για τη λειτουργία του Τουβλοποιείου Παρασκευαΐδη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.036, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν κατασκευαστεί δύο παράνομα υποστατικά στην προστατευόμενη 
περιοχή του Ακάμα.  Οι παράνομοι εστιάτορες επεκτείνουν τις παράνομες δραστηριότητές τους και ανεγείρουν 
υποστατικά στο χωμάτινο δρόμο που οδηγεί στη Λάρα, για να προσελκύουν τους επισκέπτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες αρχές 
έχουν προχωρήσει σε άμεσα μέτρα τερματισμού των παράνομων εργασιών και κατεδάφιση των παράνομων 
υποστατικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.037, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Κύπρο διατίθεται το πολύ ισχυρό βιοκτόνο με την εμπορική ονομασία 
“Proctitor”, το οποίο πλασάρεται ως ποντικοφάρμακο.  Έχω δεχθεί καταγγελίες από αγοραστές του 
συγκεκριμένου παρασκευάσματος ότι, παρά το γεγονός ότι στην ετικέτα αναφέρεται ως πικραντική απωθητική 
ουσία, στην πράξη το έχουν καταναλώσει γάτοι και σκύλοι, με αποτέλεσμα να βρουν οικτρό θάνατο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το “Proctitor” είναι 
αδειοδοτημένο, ποια είναι η δραστική του ουσία, αν ελέγχεται η αποτελεσματικότητα της 
πικραντικής/απωθητικής ουσίας και αν χρησιμοποιείται και από ποιους στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.038, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει ανασταλεί η κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου που θα ξεκινούσε 
από το νέο κόμβο του ΓΣΠ και θα επεκτεινόταν μέχρι τη Λακατάμια, οδηγώντας σε αποσυμφόρηση την είσοδο 
της Λευκωσίας και διευκολύνοντας χιλιάδες κατοίκους της δυτικής Λευκωσίας.  Με την αναστολή της 
κατασκευής του παρακαμπτηρίου, οι οδηγοί δε θα βρίσκουν διέξοδο και η κίνηση από τον αυτοκινητόδρομο 
Λευκωσίας-Λεμεσού, που τώρα έχει διαπλατυνθεί σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας, πάλι θα διοχετεύεται στην 
είσοδο της Λευκωσίας και στα φώτα της υπεραγοράς Ορφανίδη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους αποφασίστηκε η αναστολή της κατασκευής του παρακαμπτήριου δρόμου που θα ξεκινούσε από το 
νέο κόμβο του ΓΣΠ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.039, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ορισμένοι αγρότες διεκδικούν γη στη νεκρή ζώνη, με σκοπό να λάβουν τις 
εκταρικές επιδοτήσεις από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ).  Τα  ίδια χωράφια (τα 
οποία σε μερικές περιπτώσεις ανήκουν σε Τουρκοκύπριους) διεκδικούνται πολλές φορές από πολλούς 
αγρότες, έτσι στο γραφείο του ΚΟΑΠ φτάνουν διπλές αιτήσεις και οι αρμόδιοι προσπαθούν να παίξουν το ρόλο 
του “διαιτητή”.  Όπως πληροφορήθηκα, το θέμα αυτό έχει εντοπίσει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή η οποία ζήτησε 
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από τον ΚΟΑΠ να προβαίνει σε περισσότερους ελέγχους στη Νεκρή Ζώνη ζητώντας περισσότερα στοιχεία για 
τους αιτητές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το 
πρόβλημα αυτό ο ΚΟΑΠ και με ποιο τρόπο διασφαλίζεται η δίκαιη και ισότιμη αντιμετώπιση των αγροτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.040, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής διαπιστώθηκε ότι δεκάδες σαμπουάν, 
λοσιόν, οδοντόκρεμες και άλλα προϊόντα προσωπικής φροντίδας που διατίθενται στο λιανικό εμπόριο φέρουν 
λάθος σήμανση ως βιολογικά.  Σχετική αγωγή έχει κατατεθεί από το Κέντρο Περιβαλλοντικής Υγείας (CEH) 
στην Καλιφόρνια των Η.Π.Α. Αρκετά από τα προϊόντα, συμπεριλαμβανομένων προϊόντων που προορίζονται 
για παιδιά, περιέχουν εν δυνάμει τοξικά συστατικά, συμπεριλαμβανομένων των χημικών ουσιών που 
θεωρούνται ύποπτες ότι προκαλούν άσθμα, διαταραχές ορμονών, καρκίνο και άλλα προβλήματα υγείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εντοπίστηκαν 
στην Κύπρο προϊόντα που φέρουν λάθος σήμανση ως βιολογικά.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ετοιμάζεται νομοσχέδιο που να περιγράφει τους κανόνες 
σήμανσης των βιολογικών προϊόντων προσωπικής φροντίδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.041, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ξεκινήσει η 
εκπόνηση περιβαλλοντικής μελέτης [Νόμος 140(Ι)/2005] για τις επιπτώσεις της έκρηξης στο Μαρί στο φυσικό 
περιβάλλον σε στεριά, θάλασσα και αέρα και αν σχεδιάζεται η εκπόνηση σχεδίου αποκατάστασης του 
περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.042, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται 
το θέμα της υποβολής νομοσχεδίου για σκοπούς κύρωσης της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα 
Δικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και ποια μέτρα λαμβάνονται, ούτως ώστε να διασφαλιστεί ότι τα άτομα 
με αναπηρίες θα μετέχουν ισότιμα και πλήρως στη διαδικασία εποπτείας, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 
33 της σύμβασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.043, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται 
το θέμα της εγγραφής του συνδέσμου ACCEPT, η αίτηση του οποίου υποβλήθηκε πριν από οκτώ μήνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.044, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν συνεχίζει να 
ακολουθείται η “πολιτική ξυρίσματος” όλων των καταδίκων, αλλά και υποδίκων στις Κεντρικές Φυλακές, αν 
υπάρχουν ξεκάθαρες διαδικασίες για το λόγο που εφαρμόζεται αυτό το μέτρο και αν έχει τροποποιηθεί η 
εγκύκλιος, όπως αρχικά είχε αποφασιστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.045, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Το “Εγχειρίδιο Διατμηματικών Διαδικασιών” για την ενδοοικογενειακή βία προνοεί για τη δημιουργία 
δεκαπενταμελούς ομάδας στη Νομική Υπηρεσία με ειδίκευση στην ενδοοικογενειακή βία.  Επιπλέον, προνοεί 
για την ύπαρξη εξειδικευμένου νομικού λειτουργού, ο οποίος θα είναι διαθέσιμος για νομικές συμβουλές 
σχετικά με την ενδοοικογενειακή βία όλο το εικοσιτετράωρο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
ισχύουν τα πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.046, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Αθλητική 
Ένωση Μόρφου, στην οδό Δαιδάλου αρ. 3 στη Λευκωσία, έχει εξασφαλίσει όλες τις απαιτούμενες άδειες από 
το δήμο Λευκωσίας και τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, για να λειτουργήσει στο συγκεκριμένο χώρο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.047, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα 
εξειδικευμένα προσόντα και η κατάρτιση των οικογενειακών συμβούλων των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας (ΥΚΕ), οι οποίοι, βάσει της νομοθεσίας, έχουν την αρμοδιότητα της αντιμετώπισης περιστατικών 
ενδοοικογενειακής βίας.  Πώς εξασφαλίζεται η εξειδίκευση, αφού συχνά οι οικογενειακοί σύμβουλοι 
μεταφέρονται σε άλλες θέσεις εντός των ΥΚΕ;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.048, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται 
το θέμα της δημιουργίας δημόσιου καταφυγίου για θύματα ενδοοικογενειακής βίας, όπως προβλέπεται από το 
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.049, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η αστυνομία 
διαθέτει εκπαιδευμένο προσωπικό που να χειρίζεται υποθέσεις που αφορούν θύματα ενδοοικογενειακής βίας 
σε κάθε αστυνομικό τμήμα, καθώς και αν υπάρχει πάντα γυναίκα αστυνομικός, για να παίρνει κατάθεση από τα 
θύματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.050, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει συστηματικό πρόγραμμα για την εξειδικευμένη εκπαίδευση των επαγγελματιών υγείας σχετικά 
με την ενδοοικογενειακή βία; 

2. Αυτή η κατάρτιση καλύπτει όλους τους επαγγελματίες υγείας παγκύπρια; 

3. Πότε διενεργήθηκε η τελευταία εκπαίδευση, πού έγινε και ποιες ειδικότητες την παρακολούθησαν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.051, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες είναι οι διαδικασίες που ακολουθούνται, όταν μια γυναίκα είναι θύμα βιασμού; 

2. Ακολουθούνται συγκεκριμένα πρωτόκολλα ιατρικής και ψυχολογικής στήριξης; 

3. Αυτά τα πρωτόκολλα είναι καταγραμμένα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.052, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα παλιά γεφύρια της Κύπρου δεν τυγχάνουν πλήρους προστασίας από το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο των 
κηρυγμένων ως αρχαίων μνημείων γεφυριών της Κύπρου και να πληροφορήσει το σώμα για τα ακόλουθα: 

1. Ποια παλιά γεφύρια βρίσκονται υπό συντήρηση και ποια κινδυνεύουν με κατάρρευση; 

2. Πόσα από αυτά πρέπει να κηρυχθούν αρχαία μνημεία; 

3. Υπάρχει καθολική καταγραφή αυτού του σημαντικού στοιχείου της κυπριακής αρχιτεκτονικής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.053, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
προγραμματίζεται να εκπονηθεί πλήρης επιδημιολογική μελέτη που να αφορά τους κατοίκους της περιοχής 
Μαρί και να περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, τη λήψη δειγμάτων ούρων και αίματος από τους κατοίκους της 
περιοχής, ούτως ώστε να γίνουν όλες οι απαραίτητες αναλύσεις για εντοπισμό χημικών ουσιών που προήλθαν 
από την έκρηξη, καθώς και αν έχει αποφασιστεί να παρέχεται σε τακτικά διαστήματα δωρεάν κατάλληλη ιατρική 
και φαρμακευτική βοήθεια στους κατοίκους της περιοχής.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.054, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα 
κριτήρια και η πολιτική του υπουργείου του όσον αφορά στην κάλυψη των εξόδων για τοποθέτηση σε παιδιά 
κοχλιακών εμφυτευμάτων και για αναβάθμισή τους κάθε τέσσερα χρόνια, μετά από σύσταση του θεράποντος 
ιατρού. Είναι σημαντικό να τονιστεί ότι υπάρχει μεγάλη ομάδα γονιών που δυσκολεύονται να ανταποκριθούν 
οικονομικά σε αυτές τις θεραπείες, με αποτέλεσμα να υπάρχουν ήδη δεκαοκτώ παιδιά που εδώ και τρία χρόνια 
βρίσκονται σε αναμονή για αναβάθμιση των εμφυτευμάτων τους με πιθανές αρνητικές συνέπειες στην 
ανάπτυξή τους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.009.04.266, ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας, με αρ. φακ.: Ερ.23.06.009.04.266, ημερομηνίας 6/10/2009 και 
27/4/2010, σχετικά με την Ερώτηση του βουλευτή Αμμοχώστου κ. Χατζηγιάννη για τη λειτουργία του 
ελικοδρομίου στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας υπέβαλε Ειδοποίηση προς την Πολεοδομική Αρχή αναφορικά με την κατασκευή 
ελικοδρομίου για τις ανάγκες του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου στις 12/1/2006. Το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως απάντησε ότι εγκρίνει την υλοποίηση της ανάπτυξης νοουμένου ότι θα 
εξασφαλιστούν οι απόψεις του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και θα τηρηθούν οι τυχόν όροι / 
προϋποθέσεις που θα τεθούν από το πιο πάνω Τμήμα (σχετική επιστολή, ημερομηνίας 22/3/2010 
επισυνάπτεται). 

2. Ο τότε Διευθυντής του Νοσοκομείου Αμμοχώστου, αποτάθηκε με επιστολή ημερομηνίας 15/6/2010 στον 
Διευθυντή του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας για διερεύνηση της καταλληλότητας του Ελικοδρομίου 
χωρίς μέχρι σήμερα να ληφθεί οποιαδήποτε απάντηση παρά τις γραπτές και τηλεφωνικές υπενθυμίσεις. 
Αναφορικά με την κατεστραμμένη ανεμούρια πληροφορείστε ότι έχει αντικατασταθεί. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας και θα επανέλθω μόλις έχω και τις απόψεις του Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ερατώς 
Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.394, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της βιωσιμότητας της σιδηροδρομικής γραμμής στην Κύπρο όπως λειτουργούσε παλαιότερα, 
εξ’ όσων γνωρίζουμε δεν έχει μελετηθεί από τεχνοοικονομικής άποψης, λόγω κυρίως του γεγονότος ότι το 
μεγαλύτερο μέρος της εν λόγω γραμμής βρίσκεται στην κατεχόμενη σήμερα περιοχή. 

3. Στην παρούσα φάση το Τμήμα Δημοσίων Έργων, στα πλαίσια των μελετών που θα 
συγχρηματοδοτηθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση κάτω από το Ταμείο του Διευρωπαϊκού Δικτύου 
Μεταφορών, έχει αναθέσει σε ιδιώτες μελετητές τη διεξαγωγή τεχνοοικονομικής μελέτης για τη δημιουργία 
γραμμών σταθερής τροχιάς, μεταξύ Λευκωσίας-Λεμεσού, Λευκωσίας-Λάρνακας, Λεμεσού-Λάρνακας και 
Λεμεσού- Πάφου. 

 Η μελέτη αυτή θα καταδείξει μεταξύ άλλων κατά πόσο θα είναι βιώσιμη μια τέτοια υπηρεσία στην Κύπρο. 
Η μελέτη άρχισε στις 3/1/11 και με βάση το Συμβόλαιο θα πρέπει να ολοκληρωθεί στις 3/12/11 έναντι ποσού 
€179,500 + Φ.Π.Α.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.567, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.567 κ.α. και 
ημερομηνία 29.6.2011 και συγκεκριμένα με την Ερώτηση ημερομηνίας 27.11.09 του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας, κου Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με θέμα της Εταιρείας “Cyprus Limni Resorts and 
Golfcourses PLC” του Ομίλου Σιακόλα για ανταλλαγή ιδιόκτητων τεμαχίων γης με τεμάχια Τ/Κ ιδιοκτησίας στην 
περιοχή “Λίμνη” της Πόλης Χρυσοχούς. 
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 Σχετικά πληροφορείσθε ότι για το ίδιο θέμα υποβλήθηκε η Ερώτηση Αρ. 23.06.009.04.1104 και 
ημερομηνίας 18.5.2010 του κ. Περδίκη, για την οποία δόθηκε απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών με την 
επιστολή με αρ. 20.3.12:4.24/2 και ημερ. 20.10.2010. 

 Αντίγραφο της εν λόγω απάντησης επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.569, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Μετακίνηση του χοιροστασίου στο χωριό Αγία Μαρινούδα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.04.569 και ημερ. 3 Δεκεμβρίου 2009, σχετικά με τη μετακίνηση της χοιροτροφικής μονάδας που 
ανήκει στην εταιρεία “Μάραθος Φάρμα Λτδ” (Αδελφοί Ανδρέου). Πρόκειται για αδειούχα μονάδα δυναμικότητας 
10751 χοίρων, εκ των οποίων οι 1018 είναι χοιρομητέρες. Η μετεγκατάσταση χοιροτροφικής μονάδας τέτοιας 
δυναμικότητας είναι εξαιρετικά δύσκολη, δεδομένου ότι δεν υπάρχει διαθέσιμη γη σε κατάλληλη Ζώνη (Δ2). 
Ακόμη και σε περίπτωση εξεύρεσης κατάλληλης γης, οι επηρεαζόμενες Κοινότητες δεν δέχονται την 
εγκατάσταση τέτοιων μονάδων στις περιοχές τους. 

2.  Τέλος, σημειώνεται ότι η κατεδάφιση και μετεγκατάσταση οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών είναι 
θέμα που αφορά τα ισχύοντα Σχέδια του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.625, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Καύση κλαδεμάτων και άλλων υλικών στην ύπαιθρο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.04.625 και ημερ. 8 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι, μέσα στο πλαίσια του συντονισμού του ρόλου των διαφόρων Κυβερνητικών Τμημάτων και 
Υπηρεσιών στην προσπάθεια περιορισμού και πρόληψης των πυρκαγιών, ο Έπαρχος Λευκωσίας αποστέλλει 
σχετική εγκύκλιο επιστολή προς όλα τα Κοινοτικά Συμβούλια στις αρχές κάθε χρόνου και τα καλεί να λάβουν 
έγκαιρα προληπτικά μέτρα για να αποφευχθεί το ξέσπασμα πυρκαγιών στην ύπαιθρο, με όλα τα 
συνεπακόλουθα. 

2. Στην ίδια εγκύκλιο επιστολή επισημαίνεται ότι σύμφωνα με τον περί Προλήψεων Πυρκαγιών στην 
Ύπαιθρο Νόμο απαγορεύεται το άναμμα φωτιάς σε οποιοδήποτε σημείο της υπαίθρου, είτε σε ιδιόκτητη γη, 
είτε σε κρατική. Τονίζεται, επίσης, ότι το καψάλισμα απαγορεύεται. Το άναμμα φωτιάς επιτρέπεται μόνον 
κατόπιν άδειας της Τοπικής Αρχής και μόνο: 

(α) κατά τους μήνες Δεκέμβριο και Ιανουάριο με σκοπό την καύση αποκλαδιών, αμπελιών και 
οπωροφόρων δένδρων, 

(β) για την καύση δένδρων ή φυτών που έχουν προσβληθεί από ασθένεια, και 

(γ) για την καύση αποκαλάμων σιτηρών, νοουμένου ότι η πιο πάνω άδεια είναι γραπτή και για 
περιορισμένο χρονικό διάστημα. 

3. Αναφέρεται επίσης ότι σημαντικός αριθμός Κοινοτικών Συμβουλίων στην προσπάθεια τους να 
συμβάλουν στο μέτρο των δυνατοτήτων τους στην πρόληψη των πυρκαγιών, έχουν εντοπίσει συγκεκριμένα 
«Πράσινα σημεία», στα οποία εναποθέτουν κυρίως κλαδέματα, τα οποία στη συνέχεια μεταφέρονται με 
φορτηγά οχήματα στο σκυβαλότοπο Κοτσιάτη. Με τον τρόπο αυτό αποτρέπουν την ανεξέλεγκτη ρίψη 
κλαδεμάτων σε διάφορα σημεία και κατά συνέπεια τις ανεξέλεγκτες καύσεις των κλαδεμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.937, ημερομηνίας 9 Μαρτίου  2010, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 12.21.1/4 και ημερ. 14 Ιουλίου 2011, αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας αναφέρω τα ακόλουθα όσον αφορά την ερώτηση της παραγράφου 2: 

 Η κατάθεση των ποσών που εισπράττονται από την εξώδικη ρύθμιση των αδικημάτων που 
προβλέπονται σε Νόμους (πρωτογενή νομοθεσία) γίνεται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας, ενώ ήδη σε 
ορισμένους Κανονισμούς (δευτερογενή νομοθεσία) προβλέπεται ότι τα ποσά που καταβάλλονται ως εξώδικα 
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πρόστιμα για αδικήματα βάσει αυτών κατατίθενται στα Ταμεία των Δήμων ή Κοινοτήτων, όταν διαπράττονται 
εντός των ορίων τους. Τέτοιοι Κανονισμοί είναι οι περί Δήμων Κανονισμοί, οι περί Κοινοτήτων Κανονισμοί και 
οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμοί. Η κατάθεση των ποσών για τα οποία 
δεν προβλέπεται ρητά ως ανωτέρω, γίνεται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας. 

2. Με πρόσφατη τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών 
(Κ.Δ.Π. 503/2010, 17 Δεκεμβρίου 2010), ορίζεται επίσης ότι σε περίπτωση παράβασης των Κανονισμών 
αυτών, η οποία καταγράφεται από συσκευή φωτοεπισήμανσης, η χρηματική ποινή θα καταβάλλεται κατά 80% 
στο ταμείο του οικείου Δήμου ή στο ταμείο του οικείου Κοινοτικού Συμβουλίου, ανάλογα με την περίπτωση, και 
το υπόλοιπο 20% θα καταβάλλεται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας. 

3. Παρακαλώ σημειώστε ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δεν είναι αρμόδιο για την 
τροποποίηση των πιο πάνω Κανονισμών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1027, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση αρ. 23.06.009.04.1027, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, σε σχέση με προτεινόμενη κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών 
στην Ορμήδεια και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα, τα οποία είναι σχετικά με την Ερώτηση. 

2. Στις 06.08.2009, υποβλήθηκε αίτηση (αρ. φακέλου Β557/09) στην Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, από 
την εταιρεία NOVA HOMES LTD, για τη χορήγηση άδειας οικοδομής, για ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών 
και πλυντηρίου αυτοκινήτων στο τεμάχιο με αρ. 619, Φ/Σχ. 41.22W1, στην Ορμήδεια. Για την προτεινόμενη 
ανάπτυξη δεν προηγήθηκε η εξασφάλιση σχετικής πολεοδομικής άδειας, καθότι το προς ανάπτυξη τεμάχιο 
εμπίπτει μέσα στα όρια των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας, όπου εφαρμόζεται νομοθεσία αντίστοιχη με την 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νομοθεσία της Δημοκρατίας. Η Επαρχιακή Διοίκηση έχει εξουσιοδοτηθεί 
από τις Βρετανικές Βάσεις να ενεργεί ως Οικοδομική Αρχή για τη μελέτη αιτήσεων για οικοδομική ανάπτυξη 
εντός των ορίων των Βάσεων. Επισημαίνεται, εντούτοις, ότι για την έκδοση σχετικών αδειών οικοδομής, εντός 
των ορίων αυτών, είναι απαραίτητη η λήψη σχετικής απόφασης από τη Διοίκηση των Βάσεων. 

4. Αναφορικά με την υποβληθείσα αίτηση, η αρμόδια Αρχή, ζήτησε τις απόψεις εμπλεκομένων Τμημάτων/ 
Υπηρεσιών (Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, Τμήματος Δημοσίων Έργων, Πρώτου Επιθεωρητή 
Εργοστασίων, Υγειονομείου, Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, Αρχηγού Αστυνομίας, Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου), 
τα οποία δεν ήγειραν οποιαδήποτε ένσταση στην υλοποίηση της ανάπτυξης και πρότειναν τη συμπερίληψη 
όρων ανάλογων, με την αρμοδιότητα τους, για την έκδοση της αιτούμενης άδειας οικοδομής. 

5. Ο Πολιτικός Διοικητής των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας, σε επιστολή του, ημερ. 07.07.2010, προς την 
αρμόδια Αρχή, διαβίβασε τις ενυπόγραφες - σε σχέση με την ανάπτυξη - διαμαρτυρίες περιοίκων, οι οποίες 
αφορούσαν κατά κύριο λόγο θέματα ασφάλειας και υγείας, καθώς και το ενδεχόμενο αύξησης του 
κυκλοφοριακού φόρτου από τη λειτουργία του πρατηρίου, σε περιοχή όπου υφίστανται κατοικίες, νηπιαγωγείο, 
πάρκο και παιδότοπος, και ζήτησε από τον Έπαρχο Λάρνακας όπως αξιολογήσει τις διαμαρτυρίες αυτές και 
εξασφαλίσει τις σχετικές θέσεις των εμπλεκομένων Τμημάτων/ Υπηρεσιών, προτού καταλήξει σε απόφαση επί 
της αίτησης. 

6. Ενόψει των ανωτέρω, ο Έπαρχος Λάρνακας ζήτησε εκ νέου τις απόψεις του Επαρχιακού Λειτουργού 
Λάρνακας του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, ο οποίος εισηγήθηκε όπως υποβληθούν τροποποιημένα 
σχέδια από την αιτήτρια εταιρεία τα οποία να προνοούν για την τροποποίηση των θέσεων του προτεινόμενου 
κτιρίου πωλήσεων, των αντλιών και υπόγειων δεξαμενών του πρατηρίου, την αύξηση των αποστάσεων των 
εγκαταστάσεων της προτεινόμενης ανάπτυξης από τα σύνορα με παρακείμενες ιδιοκτησίες, καθώς και την 
τοπιοτέχνηση (με πυκνή δενδροφύτευση) της περιμέτρου του τεμαχίου, σε μεγαλύτερο πλάτος από αυτό που 
είχε αρχικά προταθεί, για την, κατά το δυνατό, απομόνωση της ανάπτυξης. 

7. Με βάση τις υποδείξεις του Επαρχιακού Λειτουργού Λάρνακας του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, υποβλήθηκαν από τους αιτητές τροποποιητικά σχέδια στα οποία προνοείται η μετακίνηση των 
αντλιών και υπόγειων δεξαμενών βορειότερα (ως και η εισήγηση του Τμήματος Περιβάλλοντος), ώστε οι 
αναφερόμενες εγκαταστάσεις να απέχουν 19 μ. από το νότιο σύνορο, σε σχέση με 13 μ. και 6 μ., αντίστοιχα, 
ως είχε αρχικά προταθεί. Παρομοίως, τα φρεάτια γεμίσματος των δεξαμενών μετακινήθηκαν σε απόσταση 25 
μ. από το νότιο σύνορο σε σχέση με 12,5 μ, με βάση τα αρχικά σχέδια, ενώ οι εξαεριστήρες των υπόγειων 
δεξαμενών μετακινήθηκαν από το νότιο στο βόρειο τμήμα του τεμαχίου, πλησίον του κτιρίου πωλήσεων. 
Επιπρόσθετα, το προτεινόμενο πλάτος δενδροφύτευσης κατά μήκος του νοτίου συνόρου αυξήθηκε από 1 μ. 
στα 4 μ., ενώ ανάλογη αύξηση έγινε κατά μήκος και των υπολοίπων συνόρων του προς ανάπτυξη τεμαχίου, 
εξαιρουμένου του οδικού. Σύμφωνα με τον Επαρχιακό Λειτουργό Λάρνακας Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, η χωροθέτηση των εγκαταστάσεων του πρατηρίου βελτιώνεται ουσιαστικά με τις αναφερόμενες 
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τροποποιήσεις, και επιτυγχάνεται ο περιορισμός των όποιων ενδεχόμενων αρνητικών επιπτώσεων στις 
ανέσεις της περιοχής. 

8. Ο Έπαρχος, έλαβε επίσης τις σχετικές απόψεις του Τμήματος Περιβάλλοντος, το οποίο, αφού 
συναξιολόγησε τις περιβαλλοντικές παραμέτρους που σχετίζονται με την εγκατάσταση και λειτουργία του 
συγκεκριμένου πρατηρίου, τις παραστάσεις που υποβλήθηκαν από επηρεαζόμενους κατοίκους, την ισχύουσα 
νομοθεσία και πρακτική, θεωρεί ότι, από άποψης τεχνικής αρτιότητας του έργου, αυτό είναι δυνατό να 
λειτουργήσει στην περιοχή με περιβαλλοντικά αποδεκτό τρόπο, με την προϋπόθεση τήρησης συγκεκριμένων 
όρων, και αφού εξασφαλισθεί σχετική άδεια εκπομπής αέριων αποβλήτων από το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

9. Εν όψει των ανωτέρω, ο Πολιτικός Διοικητής των Βρετανικών Βάσεων Δεκέλειας, με επιστολή ημερ. 
16.05.2011, προς τον Έπαρχο Λάρνακας, ενέκρινε την προτεινόμενη ανάπτυξη, και ακολούθως, στις 
20.06.2011, ο Έπαρχος Λάρνακας εξέδωσε σχετική άδεια οικοδομής για το πρατήριο, με κατάλληλους όρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1119, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου, με αρ. 23.06.009.04.1119, η 
οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών, για απάντηση, από το Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, με την επιστολή του ημερομηνίας 21.9.2010, και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τίμης είναι να ληφθούν μέτρα για την κατάλληλη διοχέτευση των 
ομβρίων υδάτων μέσα στα πλαίσια του νέου διαχωρισμού βιομηχανικών οικοπέδων, στη Βιομηχανική 
Περιοχή Αγίας Βαρβάρας-Τίμης, καθώς επίσης και των ομβρίων υδάτων που προέρχονται από μεγάλο 
τμήμα του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου. 

(β) Σύμφωνα με τον Έπαρχο Πάφου, σε σύσκεψη που έγινε στις 26.3.2009 στο Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, με τη συμμετοχή εκπροσώπων του Τμήματος Δημοσίων Έργων και του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Τίμης, αποφασίστηκε όπως εκπρόσωπος του Τμήματος Δημοσίων Έργων 
επισκεφθεί την περιοχή μαζί με εκπροσώπους του Κοινοτικού Συμβουλίου, για την αξιολόγηση του όλου 
θέματος και την ετοιμασία προμελέτης και εκτίμησης της απαιτούμενης δαπάνης, με σκοπό την επίλυση 
του προβλήματος. Περαιτέρω, επειδή από τα όμβρια ύδατα των ρυακιών παρουσιάζεται πρόβλημα 
πλημμυρών και στον παλαιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου, παρά την Τίμη, αποφασίστηκε να γίνει 
συνεννόηση με το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για από κοινού προσπάθεια εξασφάλισης των 
απαιτούμενων πιστώσεων από το Υπουργείο Οικονομικών. 

(γ) Μετά από επιτόπια διερεύνηση, που έγινε τον Μάιο του 2010, από εκπροσώπους του Τμήματος 
Δημοσίων Έργων (στην αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται ο δρόμος Λεμεσού-Πάφου), του Κοινοτικού 
Συμβουλίου και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, αποφασίστηκε ότι απαιτείται πλήρης υδρολογική 
μελέτη της περιοχής, με βάση την οποία θα προταθούν τα έργα του συστήματος αποστράγγισης των 
ομβρίων υδάτων από την περιοχή. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων ενημέρωσε το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ότι, λόγω άλλων δεσμεύσεων και προτεραιοτήτων, δεν μπορεί να 
προωθήσει περαιτέρω το θέμα. 

(δ) Η Γενική Διευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (στην αρμοδιότητα του 
οποίου υπάγεται η διαχείριση της Βιομηχανικής Περιοχής), με επιστολή της ημερ. 24.6.2010 προς τον 
Έπαρχο Πάφου, ανέφερε ότι παρόλο που η αντιμετώπιση του προβλήματος, που δημιουργείται στην 
Τίμη από τα όμβρια ύδατα, δεν εμπίπτει στην αρμοδιότητα του εν λόγω Υπουργείου, το Υπουργείο θα 
ήταν πρόθυμο να συμβάλει οικονομικά στην υλοποίηση του έργου, στο μερίδιο που αναλογεί στο 
πρόβλημα που δημιουργείται από την ίδρυση της Βιομηχανικής Περιοχής. 

(ε) Το θέμα συζητήθηκε και σε περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 23.7.2010 υπό τον 
Υπουργό Εσωτερικών, στην οποία, διευκρινίστηκε ότι η Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου δεν έχει την 
δυνατότητα ετοιμασίας υδρολογικής μελέτης της ευρύτερης περιοχής Τίμης, ούτε έχει την τεχνογνωσία 
για εκπόνησή της και ότι το θέμα εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. Κατά συνέπεια, 
δόθηκαν οδηγίες για τη σύγκληση ειδικής συνεδρίας, υπό την προεδρία του Επάρχου Πάφου, με τη 
συμμετοχή των εν λόγω Τμημάτων, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Τίμης, η οποία θα γίνει εντός του επόμενου μηνός, με σκοπό τον συντονισμό 
των αναγκαίων μελετών/ενεργειών προς επίλυση του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.009.05.01.489, ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στο ερώτημά σας κατά πόσο υπάρχει ανάγκη επανεκτίμησης της επιδημιολογικής μελέτης 
για τις επιπτώσεις από τις κεραίες στο Ακρωτήρι μετά και την πάροδο δέκα χρόνων λειτουργίας του. 

 Όπως ενημερωθήκατε με επιστολή μας στις 18 Φεβρουαρίου 2011, το θέμα αυτό τέθηκε στην Επιτροπή 
Διερεύνησης Αιτημάτων για Διενέργεια Ερευνών Υγείας. 

 Η Επιτροπή ζήτησε από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών τα συνοπτικά αποτελέσματα των 
μετρήσεων των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που είχαν μέχρι σήμερα, καθώς επίσης και μια διευκρινιστική 
επιστολή, όσον αφορά την τυχόν υπέρβαση των ανώτατων ορίων ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που καθορίζει η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Η απάντηση που δόθηκε από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών είναι: “Σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα που έχουμε στη διάθεσή μας δεν έχει παρατηρηθεί, κατά την ομαλή λειτουργία του μόνιμου 
συστήματος εποπτείας ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που είναι εγκατεστημένο στο οίκημα της Κοινοτικής Αρχής 
Ακρωτηρίου, οποιαδήποτε υπέρβαση των εθνικών ορίων έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία όπως 
καθορίζονται στη σύσταση της EE 1999/519/ΕΚ”. Η απάντηση καθώς επίσης και τα αποτελέσματα 
επισυνάπτονται για ευκολία αναφοράς. 

 Επίσης, ζητήθηκε η γνώμη του ιατρικού λειτουργού, που επισκέπτεται την κοινότητα Ακρωτηρίου, κατά 
πόσο υπάρχουν ενδείξεις για αυξημένα ή ασυνήθη περιστατικά ασθενειών κατά την τελευταία δεκαετία. Η 
απάντηση ήταν αρνητική. 

 Επιπλέον στο δημοσιευμένο άρθρο της έρευνας Ακρωτηρίου (επισυνάπτεται), δεν υπήρξε συγκεκριμένη 
σύσταση για επανάληψη της έρευνας. Εντούτοις, υπήρξε αναφορά σε άλλη έρευνα που είχε γίνει στις ΗΠΑ 
στην οποία εκτίθενται οι απόψεις των ερευνητών αναφορικά με την ανάγκη επαναληπτικών ερευνών. Οι 
απόψεις που εκφράστηκαν στο αναφερθέν άρθρο (επισυνάπτεται) εκτίθενται πιο κάτω για εύκολη αναφορά. Οι 
όποιες εισηγήσεις που γίνονται για επανάληψη ερευνών αφορούν θέματα ακαδημαϊκού ενδιαφέροντος. 
Συμπεριλαμβάνουν εισηγήσεις για τυχόν βιολογικές επιδράσεις των ΗΜΠ στην ανάπτυξη δέντρων ή στη 
συγκέντρωση ντοπαμίνης στον εγκέφαλο. 

 Τέτοιες έρευνες έχουν πολύ απομακρυσμένες πιθανότητες επηρεασμού της χάραξης πολιτικής υγείας ή 
διαχείρισης συγκεκριμένων προβλημάτων. Απεναντίας, οι ερευνητές συστήνουν να μη γίνονται επιδημιολογικές 
έρευνες εκτός εάν αναμένονται να έχουν αρκετή στατιστική ικανότητα, ή ισχύ, για να μπορούν να ανιχνεύσουν 
τυχόν επιπτώσεις στην υγεία. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής αποφάσισαν ομόφωνα ότι δεν συντρέχουν 
λόγοι για επανάληψη της συγκεκριμένης έρευνας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.508, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.508 και ημερομηνία 5 Ιανουαρίου 2011, που 
υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλο, σε σχέση με τη λειτουργία δεκαοκτώ πρατηρίων 
πετρελαιοειδών στον Δήμο Λάρνακας, των οποίων η άδεια λειτουργίας εκδόθηκε αντικανονικά, και σας 
αναφέρω ότι, κατόπιν σχετικής ενημέρωσης από τον Δήμο Λάρνακας, η “αντικανονικότητα” στην έκδοση των εν 
λόγω αδειών έγκειται στο ότι, με βάση πρόνοια των ισχυόντων σχετικών Κανονισμών, απαιτείται όπως με την 
αίτηση για άδεια λειτουργίας υποβάλλονται αντίγραφα της άδειας οικοδομής και του πιστοποιητικού έγκρισης 
της ανάπτυξης, ενώ, η πολιτική που εφαρμόζει το Δημοτικό Συμβούλιο για τα υφιστάμενα δεκαοκτώ πρατήρια 
είναι να εκδίδει την άδεια λειτουργίας έστω και αν δεν διαθέτουν σχετικό πιστοποιητικό έγκρισης, που εκδίδεται 
με βάση τον περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών Νόμο, αλλά πάντοτε αφού εξασφαλισθούν και υποβληθούν 
τα απαιτούμενα πιστοποιητικά καταλληλότητας και πυροπροστασίας, από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, αντίστοιχα, σύμφωνα με τη σχετική Κ.Δ.Π., ώστε να διασφαλίζεται η δημόσια 
ασφάλεια. Σύμφωνα με τον Δήμο, σε ό,τι αφορά την έκδοση αδειών λειτουργίας για νέα πρατήρια 
πετρελαιοειδών, τηρούνται όλες οι απαιτούμενες διαδικασίες και Κανονισμοί. 

2. Αντίγραφο της αναφερόμενης επιστολής του Δημάρχου Λάρνακας με αρ. φακέλου 78(δ)/9/2010 και 
ημερομηνία 21 Απριλίου 2011, επισυνάπτεται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ερατώς 
Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.563, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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«Το σήμα της Cyta στην κοινότητα Σωτήρας Αμμοχώστου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι μετά από επισκόπηση που 
διεξήγαγαν λειτουργοί του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών αναφορικά με την κάλυψη ορισμένων 
περιοχών στην κοινότητα Σωτήρας Αμμοχώστου, διαπιστώθηκε ότι υπήρχε κάποια αδυναμία του σήματος στην 
είσοδο της κοινότητας προς την πλευρά του Λιοπετρίου. Ωστόσο έχουν ήδη γίνει οι απαραίτητες αλλαγές στα 
λειτουργικά χαρακτηριστικά των σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας στην ευρύτερη περιοχή και το πρόβλημα 
έχει επιλυθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ανδρέα 
Δημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.565, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.565 και ημερομηνία 26/1/2011, σχετικά με 
τα αιτήματα της Ομάδας Πρωτοβουλίας Εκπαιδευτικών η οποία εκπροσωπεί τους εκπαιδευτικούς που 
κλήθηκαν να παρακολουθήσουν το Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού κατά τα σχολικά έτη 1999-2000 και 2000-2001 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τη σχολική χρονιά 1999-2000 άρχισε τη λειτουργία του το πρόγραμμα προϋπηρεσιακής κατάρτισης των 
υποψηφίων εκπαιδευτικών Μέσης Εκπαίδευσης. Για την εφαρμογή του προγράμματος προηγήθηκαν η 
τροποποίηση του «Περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμος του 1969 έως 1999» με το 
Ν.84(Ι)/99 και η έκδοση Γενικών Οδηγιών Λειτουργίας του Προγράμματος. 

2. Τη σχολική χρονιά 1999-2000 ολοκλήρωσαν το πρόγραμμα 32 εκπαιδευτικοί και τη σχολική χρονιά 
2000-2001, 65 εκπαιδευτικοί. Οι καθηγητές αυτοί κλήθηκαν και παρακολούθησαν το πρόγραμμα 
σύμφωνα με την ισχύουσα τότε νομοθεσία. Σημαντική παράμετρος της ισχύουσας τότε νομοθεσίας ήταν 
ότι το πρόγραμμα προσφερόταν μόνο σε πρωινό χρόνο, μεταξύ 7:30 π.μ. και 2:30 μ.μ. 

3. Από τη σχολική χρονιά 2001-2002 μέχρι σήμερα το πρόγραμμα συνεχίζει να λειτουργεί σύμφωνα με την 
τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας που έγινε με την ΚΔΠ 295/2001. Η τροποποίηση αυτή έγινε, με 
τη σύμφωνη γνώμη της ΟΕΛΜΕΚ, με σκοπό να διευκολυνθούν οι υποψήφιοι εκπαιδευτικοί Μέσης 
Εκπαίδευσης. Μια από τις τροποποιήσεις, μεταξύ άλλων, ήταν η δυνατότητα παροχής του 
προγράμματος τόσο σε πρωινό όσο και σε απογευματινό χρόνο. 

4. Η αντιμετώπιση όλων των εκπαιδευτικών γίνεται, πάντοτε, μέσα στα πλαίσια της ισχύουσας νομοθεσίας 
και των κανονισμών με γνώμονα την ισονομία και το καλώς νοούμενο δημόσιο συμφέρον. 

5. Σχετικά με το αίτημα των επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών (Ομάδα Πρωτοβουλίας) που αφορά την 
αναγνώριση της περιόδου της προϋπηρεσιακής τους κατάρτισης ως υπηρεσίας δεν υπάρχει νόμιμος 
τρόπος να ικανοποιηθεί, γιατί θέτει σε δυσμενή θέση τους υπόλοιπους εκπαιδευτικούς. Εξάλλου η 
Επίτροπος Διοικήσεως, η οποία έχει εξετάσει το παράπονο των εκπαιδευτικών αυτών, έχει αποφανθεί 
ότι δεν έγινε καμιά παράβαση της νομοθεσία, η οποία να επιτρέπει την παρέμβασή της (Α/Π 1549/2010, 
13/12/2010).» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.584, ημερομηνίας 1ης 

Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην προς τη Γενική Διευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.584 ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011 σχετικά με 
έλεγχους που πραγματοποιεί το Τμήμα Δασών για εφαρμογή των προνοιών της Δασικής Νομοθεσίας όσον 
αφορά την παράνομη υλοτομία δένδρων και θάμνων εντός και εκτός των Κρατικών Δασών και σας 
πληροφορώ ότι μέχρι τέλος Μαΐου 2011 έχουν γίνει 91 έλεγχοι μέσα στα πλαίσια περιπολιών τόσο για 
παράνομη υλοτομία όσο και για άλλους σκοπούς. 

2. Κατά τους πιο πάνω ελέγχους έγινε καταγγελία για 4 περιπτώσεις παράνομης υλοτομίας. 

3. Οι έλεγχοι συνεχίζουν και γίνονται τόσο σε εργάσιμες ώρες όσο και κατά τη διάρκεια των αργιών μέσα 
στα πλαίσια περιπολιών που εφαρμόζει το Τμήμα Δασών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.009.05.01.649, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην αναγραφόμενη στο θέμα ερώτηση και, σε συνέχεια της επιστολής μας με ίδιο αριθμό 
φακέλου και ημερομηνία 18 Απριλίου 2011, σας γνωστοποιώ τις απόψεις του Υπουργείου Άμυνας σε σχέση με 
τα δύο (2) ερωτήματα του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου. 
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2. Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα «αν αποζημιώνονται οι τυχόν ζημιές που γίνονται στις καλλιέργειες», 
σας αναφέρονται τα ακόλουθα: 

Το Υπουργείο Άμυνας, σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωργίας, την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας και το 
ΓΕΕΦ, επιλαμβάνεται των ισχυρισμών πρόκλησης ζημιών σε καλλιέργειες και, στην περίπτωση που 
αποδειχθεί ότι οι ζημιές προκλήθηκαν από υπαιτιότητα της Εθνικής Φρουράς, τότε καταβάλλεται η 
κοστολογηθείσα από το Τμήμα Γεωργίας αποζημίωση. 

Η καταβολή της αποζημίωσης προϋποθέτει την από μέρους του παραπονούμενου καλλιεργητή 
προσκόμιση αντιγράφου είτε του τίτλου ιδιοκτησίας (για τις περιπτώσεις ιδιόκτητου τεμαχίου), είτε του 
ενοικιαστηρίου εγγράφου (για τις περιπτώσεις ενοικιαζόμενης ιδιωτικής ή κρατικής ακίνητης ιδιοκτησίας), 
είτε της άδειας χρήσης (για τις περιπτώσεις τουρκοκυπριακής ακίνητης ιδιοκτησίας διατεθείσας από τον 
Έπαρχο Λάρνακας). 

Εξυπακούεται ότι η μη προσκόμιση κάποιου από τα προαναφερθέντα έγγραφα ή η προσκόμιση 
αντιγράφων εγγράφων τα οποία στερούνται οποιασδήποτε νομικής υπόστασης, υποχρεώνουν το 
Υπουργείο Άμυνας να αρνηθεί την καταβολή οποιασδήποτε αποζημίωσης στα πλαίσια της 
συμφωνηθείσας διαδικασίας, αφήνοντας στη διακριτική ευχέρεια του παραπονούμενου καλλιεργητή τη 
διεκδίκηση των ισχυριζόμενων αποζημιώσεων μέσω της δικαστικής οδού. 

3. Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα «κατά πόσο ανταποκρίνεται θετικά στο αίτημα των σιτοπαραγωγών 
για τον περιορισμό ή και παύση των ασκήσεων κατά την εποχή της σποράς, που είναι το μήνα Νοέμβριο, και 
του θέρους που είναι το μήνα Μάιο, έτσι ώστε να μπορούν να διεκπεραιώσουν με ασφάλεια τη δουλειά τους», 
σας αναφέρονται τα ακόλουθα: 

Δύο (2) μήνες πριν την έναρξη του θερισμού και δύο (2) μήνες πριν την έναρξη της σποράς, 
εκπρόσωποι της 1ης Μεραρχίας Πεζικού (I ΜΠ) συναντώνται με τον Κοινοτάρχη Καλού Χωρίου με 
σκοπό τον καθορισμό των ημερομηνιών για την παραχώρηση του Πεδίου Βολής για τους 
προαναφερθέντες σκοπούς. 

Σε περίπτωση κατά την οποία οι εργασίες του θερισμού ή της σποράς δεν ολοκληρωθούν εντός των 
καθορισθεισών περιόδων τότε, κατόπιν συνεννόησης των εκπροσώπων της 1ης Μεραρχίας Πεζικού (I 
ΜΠ) και του Κοινοτάρχη Καλού Χωρίου, καθορίζεται ο επιπρόσθετος χρόνος, λαμβανομένου πάντοτε 
υπόψη του προγραμματισμού της Εθνικής Φρουράς για τη διενέργεια βολών, τη διεξαγωγή ασκήσεων ή 
την καταστροφή παλαιών πυρομαχικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ανδρέα 
Δημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.659, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 11/03/2011 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι το θέμα της παροχής δικαιώματος μετεγγραφής στα Ελληνικά ΑΑΕΙ, σε άτομα τα οποία έχουν 
μεταξύ τους πρώτου βαθμού συγγένεια και διαπιστωμένα έχουν σοβαρό οικονομικό, οικογενειακό ή και 
πρόβλημα υγείας, αντιμετωπίζεται θετικά από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Ωστόσο, εναπόκειται στο 
Ελληνικό Υπουργείο Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευμάτων να αποφασίσει, στο πλαίσιο της 
πολιτικής του, για τις μετεγγραφές που αφορούν το σύνολο των φοιτητών στα Ελληνικά Πανεπιστήμια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.665, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Βελτίωση του δρόμου που οδηγεί από την κοινότητα Αναρίτας προς τη Βιομηχανική Περιοχή της Αγίας 
Βαρβάρας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Ο αναφερόμενος δρόμος, συνολικού μήκους 1200 μ. περίπου, είναι αγροτικός και έχει κατασκευασθεί 
από το Τμήμα Αναδασμού. Τμήμα του δρόμου, μήκους περίπου 600 μ. εμπίπτει σε Οικιστική Ζώνη της 
κοινότητας και είναι ασφαλτοστρωμένο, ενώ το υπόλοιπο μήκος του είναι χωμάτινο. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αναρίτας έχει ζητήσει να επιστρωθεί με πρέμιξ και το υπόλοιπο τμήμα του 
δρόμου, αλλά η ακολουθούμενη πολιτική για αγροτικούς δρόμους προνοεί για την επίστρωσή τους με 
σκυρόδεμα και όχι με πρέμιξ. 

(γ) Η εκτίμηση της δαπάνης που είναι αναγκαία για επίστρωση του εν λόγω αγροτικού δρόμου με 
οπλισμένο σκυρόδεμα ανέρχεται στα €72.000, ενώ στον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της κοινότητας για 
το 2011 υπάρχει πρόνοια ύψους €55.000 για τη βελτίωση και συντήρηση του συνόλου των δρόμων της 
κοινότητας. Εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο να ιεραρχήσει τις προτεραιότητές του και να 
αποφασίσει αν θα διαθέσει το σύνολο των πιστώσεων αυτών για βελτίωση του υπ’ αναφορά δρόμου. 
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2. Συναφώς, θεωρώ αναγκαίο να επισημάνω ότι, σύμφωνα με τα στη διάθεσή μου στοιχεία, το Κοινοτικό 
Ταμείο είναι εύρωστο και μπορεί να καλύψει τη δαπάνη για πλήρη επίστρωση του εν λόγω δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.684, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.684 που υποβλήθηκε από το βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
επιστολή σας με ημερομηνία 15 Ιουνίου 2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Από το 2003 έχουν υποβληθεί στην Υπηρεσία Ασύλου μόνο 3 αιτήσεις ασύλου από Τούρκους 
υπηκόους (τουρκικής καταγωγής) οι οποίες απορρίφθηκαν. Τα στατιστικά στοιχεία των αιτήσεων που 
υποβάλλονται από Τούρκους υπηκόους κουρδικής καταγωγής (οι οποίοι είναι κάτοχοι τουρκικής ταυτότητας 
και στην πλειονότητά τους κάτοχοι και τουρκικού διαβατηρίου) είναι τα εξής: 

2003: 227 αιτήσεις (294 άτομα)  

2004: 109 αιτήσεις (123 άτομα)  

2005: 183 αιτήσεις (204 άτομα)  

2006: 78 αιτήσεις (87 άτομα)  

2007: 35 αιτήσεις (46 άτομα)  

2008: 51 αιτήσεις (72 άτομα)  

2009: 54 αιτήσεις (76 άτομα)  

2010: 74 αιτήσεις (123 άτομα)  

2011 (μέχρι Μάιο): 14 αιτήσεις (22 άτομα) 

3. Δυστυχώς η Υπηρεσία Ασύλου δεν τηρεί στατιστικά στοιχεία για τον αριθμό Τούρκων υπηκόων 
(κουρδικής καταγωγής) που είναι κάτοχοι τουρκικού διαβατηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.686, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 5/4/2011 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα ερωτήματα που έχει θέσει η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Συνδέσμων 
Γονέων Δημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων: 

1. Επέκταση της Δωρεάν Προδημοτικής Εκπαίδευσης από την ηλικία των τριών χρόνων. 

 Το θέμα της επέκτασης της δωρεάν προδημοτικής για ακόμα ένα χρόνο, δηλαδή από την ηλικία των 3 
χρονών και 8 μηνών, αποτελεί πρόθεση της παρούσας κυβέρνησης. Από τη μελέτη του θέματος έχει 
διαφανεί ότι επιβάλλεται να προηγηθεί η σταδιακή επέκταση των δημοσίων υπηρεσιών σε παιδιά 
μικρότερης ηλικίας, πριν καταστεί υποχρεωτική η επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης κατά ένα 
χρόνο, με τη συνεπαγόμενη ανάληψη ευθύνης για δωρεάν παροχή από το κράτος σε όλους όσους το 
ζητούν. Αυτό προωθείται μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους. 

2. Μετατροπή Κοινοτικών Νηπιαγωγείων σε Δημόσια και αύξηση της κρατικής χορηγίας μέχρι να 
γίνει αυτό. 

 Μετατροπή των Κοινοτικών Νηπιαγωγείων σε Δημόσια πραγματοποιείται εφόσον με βάση τις εγγραφές 
των παιδιών προδημοτικής ηλικίας κάθε χρόνο διαφαίνεται η ανάγκη μετατροπής κάποιων κοινοτικών 
νηπιαγωγείων σε δημόσια. Όταν τα υφιστάμενα δημόσια τμήματα δεν μπορούν να καλύψουν τις ανάγκες 
για φοίτηση παιδιών προδημοτικής ηλικίας, τα οποία ανήκουν στην υποχρεωτική φοίτηση, λόγω 
αυξημένων αιτήσεων, τότε το κοινοτικό τμήμα μετατρέπεται σε δημόσιο ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες 
σε θέσεις για παιδιά που ανήκουν στην υποχρεωτική φοίτηση και το κράτος είναι υποχρεωμένο να τους 
εξασφαλίσει θέση. 

 Αύξηση στις επιχορηγήσεις των κοινοτικών νηπιαγωγείων δεν μπορεί να πραγματοποιηθεί στο παρόν 
στάδιο, λόγω της οικονομικής περισυλλογής.  Σημειώνεται ότι στα πλαίσια του εγκεκριμένου 
προϋπολογισμού 2010 με βάση τις εξοικονομήσεις που πραγματοποιήθηκαν, και μετά από δέσμευση 
του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού προς την Παγκύπρια Συνομοσπονδία Δημόσιων και Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων, παραχωρήθηκε επιπλέον επιχορήγηση για τη σχολική χρονιά 2010-2011 σε 18 
Συνδέσμους Γονέων οι οποίοι λάμβαναν τη χαμηλότερη επιχορήγηση. Να σημειωθεί ότι η επιχορήγηση 
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του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προς τους Συνδέσμους Γονέων που ιδρύουν και λειτουργούν 
Κοινοτικά νηπιαγωγεία κυμαίνεται μεταξύ €8,543-€11,960. 

3. Αλλαγή καθεστώτος αναφορικά με τις Σχολικές Εφορείες στις Κοινότητες με τη συμμετοχή 
γονιών. 

 Στις μικρές κοινότητες όπου λειτουργεί μόνο ένα νηπιαγωγείο και ένα δημοτικό σχολείο, όπου υπάρχει 
ευχέρεια, τα θέματα των σχολικών εφορειών χειρίζεται το βοηθητικό γραμματειακό προσωπικό που είναι 
τοποθετημένο στα δημοτικά σχολεία. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στην προσπάθειά του να βοηθήσει τις μικρές κοινότητες που δεν 
έχουν προσωπικό, εγκρίνει, στις περιπτώσεις που το δικαιολογούν, την αγορά υπηρεσιών για το 
κλείσιμο των λογαριασμών της Σχολικής Εφορείας με κάλυψη του κόστους από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού. 

 Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία για τις Σχολικές Εφορείες σε κάθε σχολείο συστήνεται 
Συμβουλευτική Επιτροπή με κύριο έργο να υποβάλλει εισηγήσεις προς την οικεία Σχολική Εφορεία 
αναφορικά με τον ετήσιο προϋπολογισμό του σχολείου, τη λήψη μέτρων για την ευημερία και την 
ασφάλεια των μαθητών, τη συντήρηση του εξοπλισμού του σχολείου και γενικά να υποβάλλει εισηγήσεις 
αναφορικά με κάθε θέμα που σχετίζεται με τις αρμοδιότητες που της παρέχουν οι περί Σχολικών 
Εφορειών Νόμοι 1997 έως 2007. Στη Συμβουλευτική Επιτροπή Σχολείου συμμετέχουν μεταξύ άλλων και 
δυο εκπρόσωποι από το Σύνδεσμο Γονέων του Σχολείου που θα ορίζονται από τα μέλη του Συνδέσμου 
Γονέων του σχολείου. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει επανειλημμένα αποστείλει εγκυκλίους 
τόσο στις σχολικές εφορείες όσο και στα σχολεία για τη σύσταση της εν λόγω επιτροπής με απώτερο 
στόχο τη σωστή λειτουργία των σχολικών μονάδων. 

 Με βάση τα πιο πάνω δεν υφίσταται θέμα αναθεώρησης της νομοθεσίας καθότι με τη σωστή λειτουργία 
των Συμβουλευτικών Επιτροπών Σχολείων διασφαλίζεται η συμμετοχή των γονέων στα θέματα των 
Σχολικών Εφορειών. 

4. Στελέχωση των Επαρχιακών Γραφείων Παιδείας με επιπλέον προσωπικό σχετικά με τις 
Τεχνικές Υπηρεσίες αλλά και ξεχωριστή Επιθεωρήτρια Προδημοτικής για την Επαρχία Πάφου. 

 Τα Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας είναι στελεχωμένα με λειτουργούς των Τεχνικών Υπηρεσιών και στο 
παρόν στάδιο δεν προβλέπεται η περαιτέρω στελέχωσή τους. Οι Τεχνικές Υπηρεσίες καταβάλλουν 
προσπάθειες ώστε να γίνεται καλύτερος χειρισμός των διαφόρων προβλημάτων που παρουσιάζονται 
στις επαρχίες. 

 Η Επιθεωρήτρια που εξυπηρετεί την επαρχία Πάφου στα θέματα προδημοτικής εκπαίδευσης, 
εξυπηρετεί ταυτόχρονα και την επαρχία Λεμεσού. Καταβλήθηκε προσπάθεια ώστε να γίνει ίση κατανομή 
των σχολείων στις τρεις επιθεωρήτριες προδημοτικής εκπαίδευσης που υπάρχουν αυτή τη στιγμή. Η 
τοποθέτηση ξεχωριστής επιθεωρήτριας για την επαρχία Πάφου προϋποθέτει την έγκριση νέας 
οργανικής θέσης Επιθεωρητή Δημοτικής Εκπαίδευσης για τα νηπιαγωγεία. Στο παρόν στάδιο δεν 
μπορεί να προωθηθεί η έγκριση νέας οργανικής θέσης εξαιτίας της οικονομικής περισυλλογής. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ανδρέα 
Δημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.695, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα και σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερομηνία 06/04/2011, 
σας πληροφορώ ότι για την ενίσχυση Ιδρυμάτων που διοργανώνουν εκπαιδευτικές συναυλίες και 
παρουσιάζουν στην Κύπρο ξεχωριστές πολιτιστικές εκδηλώσεις και εκδόσεις, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού παρέχουν τα τελευταία χρόνια ετήσιες επιχορηγήσεις, στο πλαίσιο του 
Προγράμματος Ετήσιων Επιχορηγήσεων Πολιτιστικών Φορέων για δραστηριότητες/προγράμματα/εκδηλώσεις 
στον τομέα του Πολιτισμού. Συγκεκριμένα, το Ίδρυμα Τεχνών Φάρος υποβάλλει κάθε χρόνο αίτημα 
επιχορήγησης στο πλαίσιο του πιο πάνω Προγράμματος και λαμβάνει την υψηλότερη δυνατή χορηγία, 
σύμφωνα με τα κριτήρια του εν λόγω Προγράμματος και τις εκάστοτε διαθέσιμες πιστώσεις του Άρθρου 
04352.3-Επιχορήγηση Πολιτιστικών Φορέων και Ατόμων για Πολιτιστικές Δραστηριότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.702, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της Κοινότητας Πραιτωρίου για διάνοιξη δρόμων εντός των Ορίων Ανάπτυξης της Κοινότητας 
για την εξυπηρέτηση των ιδιοκτητών περίκλειστων τεμαχίων 
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 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.702 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή κ. Φειδία 
Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 11.4.2011 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 82 του περί Κοινοτήτων Νόμου, καθώς και το άρθρο 17 του περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών Νόμου, αρμόδια Αρχή για τη διάνοιξη και κατασκευή δρόμων, είναι το Κοινοτικό 
Συμβούλιο. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πραιτωρίου προτίθεται να ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
την εκπόνηση σχεδίου για το προτεινόμενο οδικό δίκτυο της Οικιστικής Ζώνης, έτσι ώστε να μπορέσουν 
να αποκτήσουν πρόσβαση οι ιδιοκτήτες των περίκλειστων τεμαχίων. Παρόλα αυτά, είναι προφανές πως 
η ετοιμασία σχετικών σχεδίων για το Πραιτώρι, δεν αποτελεί προτεραιότητα για το εν λόγω Τμήμα, 
εφόσον εκκρεμούν σχετικά αιτήματα από πολλές άλλες Αρχές για καθορισμένες Περιοχές Ανάπτυξης 
που υφίστανται έντονες πιέσεις ανάπτυξης. 

(γ) Η Τοπική Αρχή επιδιώκει την εξασφάλιση έγγραφων συγκαταθέσεων των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών 
για σταδιακή διάνοιξη δρόμων εντός των Ορίων Ανάπτυξης, με στόχο την καλύτερη εξυπηρέτηση των 
ιδιοκτητών των περίκλειστων τεμαχίων. 

(δ) Σε περίπτωση μη εξασφάλισης των έγγραφων συγκαταθέσεων, το Κοινοτικό Συμβούλιο πρέπει να 
προωθήσει τη διαδικασία της απαλλοτρίωσης, νοουμένου ότι θα ληφθεί σχετική απόφαση του 
Συμβουλίου με πλειοψηφία των 2/3 των μελών του για την απαλλοτρίωση, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
άρθρου 63(1) του περί Κοινοτήτων Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.003, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 
Ιουνίου 2011, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία υπέβαλε από κοινού με την Ευρωπαϊκή Ένωση αίτηση για ένταξη της Κύπρου 
στο Παράρτημα I της Σύμβασης Πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών για την Κλιματική Αλλαγή. Το αίτημα 
υποβλήθηκε στη γραμματεία της Σύμβασης στις 18 Μαΐου 2011. Η γραμματεία ανακοίνωσε ότι το αίτημα της 
Κύπρου θα συμπεριληφθεί στην ημερήσια διάταξη της Διάσκεψης των Μερών, που θα πραγματοποιηθεί το 
Δεκέμβριο του 2011 στη Νότιο Αφρική. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.005, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. Φακ. 23.06.009.05.02.005 και 
ημερομηνία 22 Ιουνίου 2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, σε σχέση με το ενδεχόμενο 
προσχώρησης της Κύπρου στη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Βία κατά των Γυναικών και την 
Ενδοοικογενειακή Βία: 

α) Στο παρόν στάδιο όλα τα συναρμόδια Υπουργεία μελετούν διεξοδικά και επισταμένα την πιο πάνω 
Σύμβαση, με σκοπό να διαπιστωθεί η έκταση των υποχρεώσεων κάθε κράτους-μέλους, καθώς και οι 
οικονομικές συνέπειες αυτών των υποχρεώσεων. 

β) Στη διαδικασία αυτή θα συνεκτιμηθεί και θα ληφθεί σοβαρά υπόψη και η απόφαση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, η οποία μελετά στο στάδιο αυτό το θέμα και εξετάζει το ενδεχόμενο προσχώρησης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στην εν λόγω Σύμβαση, εκ μέρους όλων των κρατών-μελών της. 

2. Με την ευκαιρία θα ήθελα να τονίσω ότι η καταπολέμηση της βίας κατά των γυναικών και της 
ενδοοικογενειακής βίας εντάσσεται ανάμεσα στις υψηλές προτεραιότητες της κυβέρνησης. Άλλωστε, τα 
τελευταία χρόνια έχουν σημειωθεί πολύ σημαντικά βήματα στον τομέα αυτό στον τόπο μας, περιλαμβανομένης 
της σχετικής νομοθεσίας [περί Βίας στην Οικογένεια (Πρόληψη και Προστασία Θυμάτων) Νομοί του 2000 και 
του 2004 (Νόμοι 119(1) του 2000 και 212(1) του 2004], η οποία κρίθηκε ως πρότυπος νομοθεσία σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, της σύστασης της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της 
Βίας στην Οικογένεια, με την εκπροσώπηση κυβερνητικών και μη κυβερνητικών οργανώσεων που 
παρακολουθούν την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, της υιοθέτησης του πρώτου Εθνικού Σχεδίου Δράσης 
για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια (2010-2013), της ανάπτυξης της έρευνας στον 
τομέα αυτό, της δημιουργίας ειδικού γραφείου στην Αστυνομία και της ενδυνάμωσης των Μη Κυβερνητικών 
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Οργανώσεων που δραστηριοποιούνται στον τομέα αυτό, προκείμενου να λειτουργούν προγράμματα 
πρόληψης και προστασίας των θυμάτων βίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2011 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.007, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.02.007 και ημερ. 22.06.2011, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την ετοιμασία τεχνικών όρων και προδιαγραφών για την εξέταση των αιτήσεων παραχώρησης 
άδειας εγκατάστασης κεραίας κινητής τηλεφωνίας, απαιτείται ενδελεχής έρευνα και μελέτη. 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει ήδη προβεί σε βιβλιογραφική έρευνα και έχει συλλέξει καλές 
πρακτικές που εφαρμόζονται σε άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά και στον διεθνή χώρο σε 
σχέση με την εγκατάσταση και συντήρηση κεραιών τηλεφωνίας. Οι πληροφορίες αυτές μελετώνται και θα 
ληφθούν υπ’ όψη στην υπό επεξεργασία σύνταξη των εν λόγω όρων, οι οποίοι στη συνέχεια θα συζητηθούν με 
τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες. Οι τεχνικοί όροι αναμένεται να ετοιμαστούν μέχρι το τέλος του έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.013, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.02.013, ημερομηνίας 22 Ιουνίου, 2011, 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για την αναφερόμενη υπόθεση, συνελήφθηκαν, δυνάμει δικαστικών ενταλμάτων σύλληψης, τέσσερα 
πρόσωπα τα οποία κατηγορήθηκαν γραπτώς. Η διερεύνηση της αναφερόμενης υπόθεσης έχει ολοκληρωθεί 
και ο Ποινικός Φάκελος θα σταλεί το συντομότερο δυνατό για ποινική δίωξη των κατηγορουμένων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.015, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 22 
Ιουνίου 2011, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη 
και σας πληροφορώ ότι πριν τη νέα νομοθετική ρύθμιση του Κανονισμού για την Πράσινη Γραμμή που 
αναφέρεται στη διαχείριση πατατόσπορου από τους Τουρκοκύπριους, το Τμήμα Γεωργίας είχε σχετικές 
διαβουλεύσεις με το Υπουργείο Εξωτερικών και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Στόχος ήταν να διασφαλιστεί η 
προέλευση του πατατόσπορου που θα χρησιμοποιείται από τους Τουρκοκύπριους για τη δεύτερη 
καλλιεργητική περίοδο παραγωγής πατάτας. 

 Ως εκ τούτου, στο νέο εκτελεστικό Κανονισμό 531/2011 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προστέθηκε ειδική 
πρόνοια όπως ο πατατόσπορος που θα χρησιμοποιείται (farm saved seed) θα ελέγχεται από τους Κοινοτικούς 
εμπειρογνώμονες, οι οποίοι θα βρίσκονται εκεί, ώστε να διενεργούν όλους τους απαραίτητους ελέγχους και να 
εξασφαλίζουν τόσο την ανιχνευσιμότητα του πατατόσπορου, όσο και την απαλλαγή του από πιθανούς εχθρούς 
και ασθένειες. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.020, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 24/6/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και θα ήθελα 
να παρατηρήσω τα εξής: 

2. Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα σε επιστολή της με ημερομηνία 28 
Φεβρουαρίου 2006 ανέφερε μεταξύ άλλων ότι «δεν είναι αναγκαίο να αναγράφεται στα ενδεικτικά και 
απολυτήρια ο τόπος καταγωγής και το ονοματεπώνυμο του πατέρα και της μητέρας του μαθητή» καλώντας το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να διαμορφώσει τα εν λόγω έντυπα από τη σχολική χρονιά 2006-2007 και 
μετά, ώστε να μην περιλαμβάνουν το ονοματεπώνυμο, το επάγγελμα, και τον τόπο καταγωγής του πατέρα και 
της μητέρας του μαθητή. Σε μεταγενέστερο στάδιο με επιστολή της με ημερομηνία 16.7.2008 η Επίτροπος 
υπέδειξε στο ΥΠΠ ότι σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 4(1)(γ) του Περί Επεξεργασίας Δεδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα τα προσωπικά δεδομένα που αναγράφονται στα ενδεικτικά θα πρέπει να «είναι 
συναφή, πρόσφορα και όχι περισσότερα από ό,τι κάθε φορά απαιτείται ενόψει των σκοπών της επεξεργασίας». 
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3. Αναφορικά με την αναγραφή του ονόματος του πατέρα, η Επίτροπος Διοικήσεως σε επιστολές της με 
ημερ. 3/3/2009, 30/9/2009 και 19/11/2009 είχε προβεί σε υποδείξεις προς το ΥΠΠ για την απάλειψή του στα 
ενδεικτικά και απολυτήρια των μαθητών. Μάλιστα, στην τελευταία της επιστολή ζητούσε ενημέρωση για «τις 
ενέργειες του ΥΠΠ σχετικά με την απάλειψη του ονόματος του πατέρα από τα απολυτήρια Μέσης Γενικής και 
Τεχνικής Εκπαίδευσης.» 

4. Με βάση τις πιο πάνω υποδείξεις το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έλαβε την απόφαση από τη 
σχολική χρονιά 2009-2010 (Αρ.Φ. 7.12.16/2 ημερ. 27/5/2010) να αναγράφονται στα απολυτήρια των μαθητών 
τα πιο κάτω προσωπικά στοιχεία: 

α. Αριθμός Δελτίου Ταυτότητας/Προσωπικός Αριθμός Εγγραφής. 

β. Αριθμός Μητρώου. 

γ. Ονοματεπώνυμο.  

δ. Ημερομηνία Γέννησης. 

 Όσον αφορά τα ενδεικτικά η απόφαση θα εφαρμοζόταν από την σχολική χρονιά 2010-2011. 

5. Μετά από αντιδράσεις που υπήρξαν από οργανωμένα σύνολα, όπως της Ο.Ε.Λ.Μ.Ε.Κ., της 
Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων Μέσης Εκπαίδευσης και άλλων το ΥΠΠ μετά από συνάντηση που είχε με 
την Ο.Ε.Λ.Μ.Ε.Κ. στις 17 Ιουνίου 2011 με νέα απόφασή του με ημερομηνία 20 Ιουνίου 2011 επαναφέρει την 
αναγραφή του ονόματος του πατέρα (ή της μητέρας) στα απολυτήρια των Λυκείων ως μέρος του ονόματος του 
μαθητή, αν οι ίδιοι οι ενδιαφερόμενοι το επιλέξουν (για τα Γυμνάσια δεν ίσχυσε γιατί είχαν ήδη ετοιμαστεί 
σύμφωνα με την περσινή εγκύκλιο). Έγινε επικοινωνία με την εταιρεία που δημιούργησε το λογισμικό διοίκησης 
σχολείων «Αβάκιο» και εξασφαλίστηκε ότι υπάρχει η δυνατότητα για επιλογή να συμπληρώνεται στα 
απολυτήρια, στο ονοματεπώνυμο του μαθητή, το όνομα του πατέρα ή και της μητέρας στη γενική. Προβλήματα 
θα υπάρξουν για πολύ μεγάλα ονόματα, κυρίως αυτά που έχουν δύο επίθετα ή δύο ονόματα, γιατί δε θα 
υπάρχει χώρος. 

6. Στη Δημοτική Εκπαίδευση δεν έχει αλλάξει η πολιτική που εφαρμόστηκε από την περσινή χρονιά. Στα 
ενδεικτικά/απολυτήρια των μαθητών αναγράφονται ο προσωπικός αριθμός εγγραφής, ο αριθμός μητρώου, το 
ονοματεπώνυμο του μαθητή και η ημερομηνία γέννησης. 

7. Τέλος, όσον αφορά την απάλειψη του τόπου καταγωγής του μαθητή, αυτή γίνεται μόνο στα ενδεικτικά 
και στα απολυτήρια. Ο τόπος καταγωγής τόσο του πατέρα όσο και μας μητέρας καταχωρούνται στα Μητρώα 
του σχολείου και στα Ατομικά Δελτία των μαθητών. Κατά συνέπεια δεν επηρεάζεται κατά οποιοδήποτε τρόπο η 
μνήμη των κατεχόμενων εδαφών μας, η οποία καλλιεργείται και ενισχύεται μέσω πολλών δραστηριοτήτων στα 
σχολεία μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.021, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 27/6/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, μετά από σύσταση της Νομικής Υπηρεσίας ημερ. 28/3/2011 
απέστειλε στους διευθυντές των ιδιωτικών σχολείων εγκύκλιο στην οποία επισυναπτόταν σημείωμα της 
Νομικής Υπηρεσίας σχετικά με απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
(Ε.Δ.Α.Δ.) η οποία εκδόθηκε κατ έφεση από το Τμήμα Ευρείας Συνθέσεως του Ε.Δ.Α.Δ. (Grand 
Chamber) σε ατομική προσφυγή Ιταλίδας μητέρας εναντίον της Κυβέρνησης της Ιταλίας. 

2. Κρίθηκε αναγκαίο να αποσταλεί η απόφαση ακριβώς επειδή επιβεβαιώνει ότι η ανάρτηση σταυρών στις 
τάξεις δεν παραβιάζει το δικαίωμα της ελευθερίας της συνείδησης, θρησκείας και σκέψης δε μπορεί να 
θεωρηθεί ότι αντιστρατεύεται τις όποιες θρησκευτικές και φιλοσοφικές πεποιθήσεις των γονιών και, 
συνεπώς, κατοχυρώνει το δικαίωμα του κάθε κράτους-μέλους να ακολουθεί ανάλογη πολιτική. 

3. Σημειώνεται ότι η εγκύκλιος δε στάληκε στα δημόσια σχολεία γιατί η πολιτική σ’ αυτά τα θέματα για τα 
δημόσια σχολεία καθορίζεται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού το οποίο δεν έχει οποιαδήποτε 
πρόθεση διαφοροποίησης της μέχρι σήμερα πολιτικής για την ανάρτηση θρησκευτικών συμβόλων στις 
αίθουσες διδασκαλίας και στους χώρους των σχολείων γενικότερα. Τόσο η επιστολή της Νομικής 
Υπηρεσίας όσο και οι δύο εγκύκλιοι των διευθύνσεων Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης 
επισυνάπτονται για μελέτη. 

4. Από τα πιο πάνω προκύπτει καθαρά ότι δεν υπάρχει καμία πρόθεση απομάκρυνσης των θρησκευτικών 
σύμβολων και των εικόνων από τις αίθουσες διδασκαλίας των σχολείων, αλλά αντίθετα το Υπουργείο 
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Παιδείας και Πολιτισμού ενημερώνει τα σχολεία ότι το δικαίωμα να αναρτούν αυτά τα σύμβολα έχει 
κατοχυρωθεί με την απόφαση του Ε.Δ.Α.Δ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.027, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 27 Ιουνίου 2011, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού χαιρετίζει το ενδιαφέρον σας για τη λειτουργία συμπλεγμάτων σε 
σχολεία κυρίως της υπαίθρου και σας βεβαιώνει ότι και το ίδιο επιδεικνύει ιδιαίτερη φροντίδα και 
ενδιαφέρον για το θέμα αυτό, επανεξετάζοντας κατά περιόδους την πολιτική του, ανάλογα με τις 
συνθήκες, προς όφελος των μαθητών. 

2. Στα πλαίσια του ενδιαφέροντος του αυτού ο ανώτατος αριθμός μαθητών σε συμπλέγματα έχει γίνει 
κατορθωτό να μειωθεί από 24 παιδιά που ίσχυε μέχρι το 2004 σε 20. Παράλληλα, από την τρέχουσα 
σχολική χρονιά 2010-2011, όπου υπάρχουν συμπλέγματα τάξεων με αριθμό μαθητών 16-20 
παραχωρείται επιπλέον χρόνος 15 διδακτικών περιόδων, για κάθε σύμπλεγμα, ώστε οι μαθητές να 
διδάσκονται το μάθημα των Ελληνικών και των Μαθηματικών σε αμιγή τμήματα. Ειδικά, όμως, για τα 
συμπλέγματα με 16 μαθητές η παραχώρηση του επιπλέον αυτού χρόνου ισχύει υπό την προϋπόθεση 
ότι καμία τάξη του συμπλέγματος δε θα έχει λιγότερα από 6 παιδιά. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού λαμβάνοντας από την άλλη σοβαρά υπόψη τις θέσεις της 
σύγχρονης παιδαγωγικής επιστήμης, εφαρμόζει εδώ και αρκετά χρόνια, και στις αμιγείς τάξεις, το 
σύστημα των τάξεων με παιδιά μικτής ικανότητας ή διαφορετικών μαθησιακών επιπέδων. Από την 
εφαρμογή του συστήματος αυτού έχει προκύψει η ανάγκη διαφοροποίησης της διδασκαλίας από τους 
εκπαιδευτικούς κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να ικανοποιούνται επαρκώς όλα τα επίπεδα μαθητών που 
έχουν στις τάξεις τους. Στα πλαίσια αυτής της διαφοροποιημένης διδασκαλίας, οι εκπαιδευτικοί 
καλούνται να μεριμνούν για τις ανάγκες όλων ανεξαίρετα των παιδιών οργανώνοντάς τα σε ομάδες 
εργασίας και αξιοποιώντας ποικιλία διδακτικών προσεγγίσεων, όπως αυτές που χρησιμοποιούνται στα 
συμπλέγματα τάξεων. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει επίσης υπόψη του πορίσματα της διεθνούς βιβλιογραφίας 
(Pratt, 1986. Veenman 1995. Kinsey, 2001 κτλ.), σύμφωνα με τα οποία δεν εντοπίζεται η ύπαρξη μιας 
σαφούς διαφοροποίησης στα γνωστικά και άλλα επιτεύγματα των μαθητών που φοιτούν σε 
διαφορετικούς τύπους σχολείων και ως εκ τούτου η φοίτηση ενός μαθητή σε σύμπλεγμα τάξεων δε θα 
πρέπει να θεωρείται ότι αποτελεί δυσμενή διάκριση σε βάρος του. 

5. Παράλληλα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εκτιμά ότι η περαιτέρω μείωση του αριθμού των 
παιδιών σε ένα τμήμα ή σύμπλεγμα τμημάτων ενδέχεται να μην είναι υποστηρικτική της κοινωνικής 
ανάπτυξης των παιδιών και όχι μόνο, αφού αυτή είναι πιθανό να περιορίζει τις δυνατότητές τους για 
συναναστροφές, συνεργασίες και πολλαπλών μορφών αλληλεπιδράσεις. 

6. Στη βάση των πιο πάνω, και πιο συγκεκριμένα της προόδου που έχει επιτευχθεί μόλις πρόσφατα στον 
ανώτατο αριθμό παιδιών σε συμπλέγματα τάξεων, σε συνδυασμό και με τον αυξημένο αριθμό 
διδακτικών περιόδων που παρέχονται σε συμπλέγματα τάξεων με 16-20 μαθητές, καθώς και των 
δεδομένων της διεθνούς βιβλιογραφίας στο θέμα αυτό, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει τη  
θέση ότι επί του παρόντος δε δικαιολογείται οποιαδήποτε περαιτέρω θεσμική μείωση του ανώτατου 
αριθμού μαθητών στα συμπλέγματα τάξεων. 

7. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ανδρέα 
Δημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.028, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερ. 27.6.2011 σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

 Το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης Κοιλανίου έχει περιληφθεί στο Δίκτυο Κέντρων 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (ΔΚΠΕ) του Υπουργείου και Πολιτισμού, ως ένα από τα εφτά κρατικά Κέντρα 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (ΚΠΕ), που προβλέπεται να λειτουργήσουν Παγκύπρια. Η ίδρυση του ΚΠΕ 
Κοιλανίου περιλαμβάνεται στο Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Δράσης για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση με 
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επίκεντρο την Αειφόρο Ανάπτυξη, το οποίο εγκρίθηκε για υλοποίηση από το Υπουργικό Συμβούλιο τον 
Οκτώβριο του 2007 (Αρ. Απόφασης 66.145, Αρ. Πρ. 971/2007). 

 Ο σχεδιασμός και η λειτουργία του ΔΚΠΕ είναι αποτέλεσμα μακροχρόνιας έρευνας και η εφαρμογή του 
Δικτύου έγινε στη βάση της σταδιακής λειτουργίας των Κέντρων. Στην παρούσα φάση έχουν λειτουργήσει από 
το 2007 τέσσερα ΚΠΕ (Κοινότητα Πεδουλά, Εθνικό Δασικό Πάρκο Αθαλάσσας, Κοινότητα Ακρωτηρίου, 
Κοινότητα Σαλαμιούς). Βρίσκεται σε εξέλιξη η δημιουργία του ΚΠΕ στην περιοχή του Κάβο Γκρέκο και η 
ολοκλήρωση της εφαρμογής του Δικτύου των ΚΠΕ υπολογίζεται στα επόμενα 4 χρόνια με τη λειτουργία του 
ΚΠΕ Παναγιάς και του ΚΠΕ Κοιλανίου. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί την ίδρυση του ΚΠΕ Κοιλανίου ως ένα ιδιαίτερα 
σημαντικό έργο, δεδομένου ότι η δημιουργία του θα καλύψει μια σημαντική περιοχή ιδιαίτερου περιβαλλοντικού 
και πολιτιστικού ενδιαφέροντος για τον τόπο μας. 

 Η μετάθεση των χρονοδιαγραμμάτων σε ότι αφορά τη λειτουργία του ΚΠΕ Κοιλανίου μέσα στην επόμενη 
τετραετία ήταν αποτέλεσμα της μη-ενεργοποίησης του Κοινοτικού Συμβουλίου Κοιλανίου για τη στήριξη του 
συγκεκριμένου έργου, κάτι το οποίο αποτελεί βασικό κριτήριο για τη λειτουργία του ΔΚΠΕ του ΥΠΠ, όπως αυτό 
προβλέπεται και Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Δράσης για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση με επίκεντρο την 
Αειφόρο Ανάπτυξη. Στη βάση αυτής της συνεργασίας και του στενού συντονισμού έχουν δημιουργηθεί και όλα 
τα υπόλοιπα ΚΠΕ. 

 Σχετική επιστολή για το θέμα αποστάληκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο Κοιλανίου στις 20.4.2011 στην 
οποία επισημαίνεται ότι παρά την καθυστέρηση που έχει παρατηρηθεί από την πλευρά της Κοινότητας να 
ενεργοποιηθεί για την υλοποίηση του συγκεκριμένου έργου το ΥΠΠ θεωρώντας το έργο πολύ σημαντικό, 
προτίθεται να προσκαλέσει όλους τους εμπλεκόμενους φορείς σε σύσκεψη για επανακαθορισμό των 
διαδικασιών και των χρονοδιαγραμμάτων που απαιτούνται για τη λειτουργία του ΚΠΕ Κοιλανίου. 

 Σε σχέση με το θέμα της στέγασης κάποιων Τμημάτων του ΤΕΠΑΚ στην κοινότητα Μονιάτη, σας 
πληροφορώ ότι στα πρώτα στάδια της λειτουργίας του, το ΤΕΠΑΚ επισκέφτηκε διάφορα μέρη σε μια 
προσπάθεια να σχηματίσει ολοκληρωμένη εικόνα για τις δυνατότητες στέγασής του, μεταξύ των οποίων ήταν 
και οι εγκαταστάσεις του Υπουργείου Γεωργίας στην κοινότητα Μονιάτη. 

 Ο σχεδιασμός για ίδρυση και λειτουργία Δημόσιων Σχολών ή Τμημάτων τους προκύπτει μέσα από την 
υποβολή ολοκληρωμένων εισηγήσεων και μελέτης από τους αρμόδιους φορείς και μέχρι σήμερα καμιά 
ολοκληρωμένη εισήγηση ή μελέτη δεν υποβλήθηκε για στέγαση οποιασδήποτε Σχολής ή Τμήματος του ΤΕΠΑΚ 
στην κοινότητα Μονιάτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.040, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ.: Ερ. 23.06.009.05.02.040 και με ημερομηνία 11/7/2011, σχετικά 
με την ονομασία του νέου Λυκείου στην περιοχή Κολοσσίου και σας πληροφορώ ότι η επιλογή του ονόματος 
“Περιφερειακό Λύκειο Κολοσσίου” έγινε, κατά κύριο λόγο, για αποφυγή περαιτέρω αντιδράσεων εκ μέρους των 
εμπλεκόμενων φορέων και για την προβολή του ενοποιητικού και περιφερειακού χαρακτήρα του σχολείου. 

 Όπως γνωρίζετε η κοινότητα Κολοσσίου αποτελείται από δύο ενορίες, την ενορία Αποστόλου Λουκά και 
την ενορία Αποστόλου Ανδρέα που είναι οι προσφυγικοί οικισμοί και κάθε ενορία έχει ξεχωριστό κοινοτικό 
συμβούλιο. Ο κοινοτάρχης δε της ενορίας Αποστόλου Ανδρέα έχει ζητήσει όπως στην Προεδρία της Σχολικής 
Εφορείας υπηρετούν εκ περιτροπής οι δύο κοινοτάρχες και τα μέλη της Σχολικής Εφορείας διαμοιραστούν 
εξίσου μεταξύ των δύο ενοριών. Για το θέμα έχει ζητηθεί γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. 

 Για αποφυγή περαιτέρω διενέξεων μεταξύ των δύο Προέδρων των Κοινοτικών Συμβουλίων, ο Υπουργός 
Παιδείας και Πολιτισμού έχει επανεξετάσει το θέμα και θα προταθεί στη Σχολική Εφορεία η ονομασία 
“Περιφερειακό Λύκειο Αποστόλων Λουκά και Ανδρέα Κολοσσίου” έτσι ώστε στην ονομασία του νέου Λυκείου 
να συμπεριλαμβάνονται και τα δύο ονόματα των ενοριών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.043, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.043, ημερομηνίας 1 Ιουλίου 2011, που υποβλήθηκε 
από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλο, σε σχέση με θεσμοθέτηση της δυνατότητας για επιβολή 
εξώδικων προστίμων από δήμους και κοινότητες, με σκοπό τον έλεγχο του φαινομένου της αυθαίρετης και 
ανεξέλεγκτης τοποθέτησης διαφημιστικών πινακίδων, και σας πληροφορώ ότι από το 2002 εκκρεμεί στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ολοκληρωμένο Νομοσχέδιο Κανονισμών, με βάση τον περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο, για την άσκηση ελέγχου διαφημίσεων, με το οποίο ρυθμίζονται όλα τα 
σχετικά θέματα. 
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2. Σχετική με το θέμα είναι η επιστολή μου με αρ. φακέλου 5.33.1.004, ημερ. 05.09.2002 με την οποία 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων προς ψήφιση οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
Διαφημίσεων) Κανονισμοί του 2002, οι οποίοι εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του 
ημερομηνίας 27/07/2002. Οι αναφερόμενοι Κανονισμοί αποσκοπούν στον λεπτομερή καθορισμό διαδικασιών 
υποβολής αίτησης στην Πολεοδομική Αρχή για χορήγηση συναίνεσης για έκθεση διαφημίσεων, τον καθορισμό 
Περιοχών Ειδικού Ελέγχου, για σκοπούς προστασίας των περιοχών αυτών, καθώς και τον καθορισμό 
διαδικασίας επιβολής ελέγχου σε ό,τι αφορά τη μη εξουσιοδοτημένη τοποθέτηση διαφημίσεων. 

 Σχετικές με το θέμα είναι, επίσης, οι επιστολές μου με αρ. φακέλου 5.33.1.004 και ημερομηνίες 
10/06/2008 και 09/04/2010 προς τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

 Με την ευκαιρία της υποβληθείσας Ερώτησης, παρακαλώ για την έναρξη της συζήτησης του 
αναφερόμενου νομοσχεδίου ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, το συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.044, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.02.044 και ημερομηνία 6/07/2011 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στην παρούσα φάση η Διαχειριστική Επιτροπή διεξάγει εντατικές και ουσιαστικές διαπραγματεύσεις με 
τη Κοινοπραξία “Ζήνων” με στόχο την ταχεία και επιτυχή κατάληξη αυτών. Οι διαπραγματεύσεις είναι σχεδόν 
καθημερινές. Ήδη από τον Απρίλιο του 2011, επήλθε συμφωνία της Διαχειριστικής Επιτροπής με την 
Κοινοπραξία επί των βασικότερων οικονομικών θεμάτων που αφορούν κυρίως το λαβείν της Δημοκρατίας επί 
των εσόδων του Επενδυτή. Η συμφωνία αυτή που κατέστη δυνατή μετά από σκληρές διαπραγματεύσεις, 
κυρίως λόγω της οικονομικής κρίσης, συνιστά άρση του μεγαλύτερου εμποδίου που υπήρχε και σηματοδότησε 
την είσοδο στην τελική ευθεία των διαπραγματεύσεων.  Παράλληλα, η εντός του Απριλίου ψήφιση από τη 
Βουλή του νόμου για την Αρχή Λιμένων ήρε το νομικό πρόβλημα που υπήρχε για υπογραφή της συμφωνίας. 

 Είμαστε αισιόδοξοι ότι περί το τέλος του έτους θα μπορέσουμε να πετύχουμε την υπογραφή της τελικής 
συμφωνίας που θα αλλάξει για πάντα την εικόνα της πόλης του Ζήνωνα. Ο χρόνος αυτός προκύπτει κυρίως ως 
απαίτηση των τραπεζών οι οποίες θα χρηματοδοτήσουν το Έργο ούτως ώστε να μπορέσουν να 
συμπληρώσουν τον ενδελεχή έλεγχο (due diligence) στον οποίο κατά κανόνα προβαίνουν σε όλα τα έγγραφα 
της συμφωνίας και ο οποίος αναμένεται ιδιαίτερα λεπτομερής ενόψει ενόψει της νέας οικονομικής κατάστασης 
των πραγμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.045, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 
23.06.009.05.02.045, ημερ. 11/07/2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών, αναγνωρίζοντας τη σημασία του προτεινόμενου θεσμού, η εισαγωγή του οποίου θα αναβάθμιζε 
επίσης και τις Τοπικές Αρχές, προτίθεται να επαναφέρει το αίτημα της Ένωσης Δήμων, προς το συναρμόδιο 
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης, ώστε σε περίπτωση θετικής άποψης, να προωθηθεί ταυτόχρονα 
τροποποίηση διαφόρων σχετικών νομοθεσιών και από τα δύο Υπουργεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.050, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της επιστολής σας ημερομηνίας 6.7.2011, σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Πλείστα από τα σημεία που εγείρονται έχουν καλυφθεί σε προηγούμενη επιστολή μας ημερομηνίας 18 
Νοεμβρίου, 2010 (απάντηση στην ερώτηση αρ. 23.06.009.05.01.300, 25/10/2010), η οποία επισυνάπτεται. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι το θέμα του Τερματικού Πετρελαιοειδών στο Βασιλικό προωθείται και η 
σχετική τεχνική επιτροπή προβαίνει σε αξιολόγηση των 10 συνολικά αιτήσεων που έχουν υποβληθεί από 
ενδιαφερόμενους στρατηγικούς συνεργάτες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.058, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



 

60 

 

 

«ΘΕΜΑ: ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ ΑΡ. 8/2010 - ΠΑΡΟΧΗ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΕΛΚΥΣΗ, ΑΠΟΜΑΚΡΥΝΣΗ 
ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΗ ΔΙΑΘΕΣΗ ΤΟΥ ΦΟΡΤΙΟΥ ΑΜΙΑΝΤΟΥ ΠΟΥ ΒΡΙΣΚΕΤΑΙ ΜΕΣΑ ΚΑΙ ΓΥΡΩ ΑΠΟ ΤΟ ΒΥΘΙΣΜΕΝΟ 

ΠΛΟΙΟ “FARSAS II” ΕΞΩ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΙΣΟΔΟ ΤΟΥ ΛΙΜΑΝΙΟΥ ΛΕΜΕΣΟΥ 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, έπειτα από σχετική Ιεραρχική Προσφυγή που υποβλήθηκε, με την 
απόφασή της ημερομηνίας 9/5/2011 ακύρωσε την απόφαση της Αρχής Λιμένων Κύπρου αρ. 218/2010 
ημερομηνίας 15/12/2010 που αφορούσε την ακύρωση του διαγωνισμού και επαναπροκήρυξή του. 

2. Ακολούθως, το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων Κύπρου εξέτασε το θέμα και αποφάσισε όπως 
(απόσπασμα από απόφ. 129/2011, ημερ. 1/6/2011): 

 “....... η Επιτροπή Αξιολόγησης που έχει συσταθεί για το διαγωνισμό μελετήσει και αξιολογήσει τις 
προσφορές που υποβλήθηκαν και ακολούθως υποβάλει τη σχετική έκθεση αξιολόγησης με εισηγήσεις 
στο Συμβούλιο, σύμφωνα με τις πρόνοιες των Κανονισμών της Αρχής (Κ.Δ.Π. 487/2004).” 

3. Οι όροι και προδιαγραφές του Διαγωνισμού φαίνονται στα Έγγραφα του Διαγωνισμού και στις 
εγκυκλίους με αρ. 1 και 2 που εκδόθηκαν πριν την προθεσμία υποβολής των προσφορών. Αντίγραφο 
των σχετικών εγγράφων επισυνάπτεται. Σημειώνεται ότι οι Τεχνικές Προδιαγραφές ετοιμάστηκαν από 
τους ιδιώτες συμβούλους “Enviteam Ltd.”. 

4. Όσον αφορά το ερώτημα κατά πόσο οι έξι προσφοροδότες τηρούν τους όρους και τις προδιαγραφές, 
αυτό θα διαφανεί μετά την ολοκλήρωση της αξιολόγησης που διενεργείται σε αυτή τη φάση και την 
εξέταση και απόφαση του Συμβουλίου για το θέμα. 

5. Το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του Έργου, σύμφωνα με τα Έγγραφα του Διαγωνισμού, είναι σαράντα 
πέντε (45) ημερολογιακές ημέρες από την ημερομηνία υπογραφής της Συμφωνίας, που όπως 
διευκρινίστηκε στην Εγκύκλιο Αρ. 2, ημερομηνίας 22/10/10 αφορά την ανέλκυση των σάκων αμιάντου, 
καθαρισμό της περί αυτών περιοχής του πυθμένα, συσκευασία και προσωρινή αποθήκευση των 
αποβλήτων αμιάντου σε δοχεία κατάλληλων προδιαγραφών και εμπορευματοκιβώτια. Επίσης 
καθορίστηκε ότι η τελική διάθεση των αμιαντούχων υλικών/ιζημάτων θα γίνει στο Ορυχείο Αμιάντου, με 
μέριμνα του αναδόχου και ότι η εξασφάλιση όλων των απαραίτητων εγκρίσεων/αδειών για την τελική 
διάθεση θα γίνει από την Αρχή Λιμένων Κύπρου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2011 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.060, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  10.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Δαμιανού Άριστος Παπαγεωργίου Χαράλαμπος 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 
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Δίπλαρος Ευθύμιος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καρογιάν Μάριος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής της συγκρότησης και των όρων εντολής της λειτουργίας της 
Ad Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Παρακολούθηση της Πορείας των Ερευνών για τα Τραγικά 
Γεγονότα της 11ης Ιουλίου 2011. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

β. «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»,  

γ. «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

δ. «Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και  Υπαλλήλων του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των  Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
(Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) Νόμος του 2011», 

ε. «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων και Συνταξιούχων της Κρατικής 
Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2011», 

στ. «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011»  

 και για  την πρόταση νόμου «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2011»,  

αγορεύσεις και συζήτηση (Δ. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. Νικολαΐδης, Μ. Καρογιάν, Άντρος Κυπριανού, 
Α. Νεοφύτου, Πρόεδρος, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Στ. Ευαγόρου, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. 
Βαρνάβα, Ά. Βότσης) και ψήφισή τους σε νόμους, του έκτου νομοσχεδίου με αρ. 2 και της πρότασης 
νόμου με αρ. 3. 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η δημιουργία διακομιστικού σταθμού σκυβάλων στα όρια της κοινότητας Σωτήρας Αμμοχώστου - 
Ψυχολογική στήριξη προσωπικού αστυνομίας μετά την έκρηξη στο Μαρί - Επέκταση και στελέχωση του 
Τμήματος Πρώτων Βοηθειών του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Αίτημα για δημιουργία 
αναψυκτηρίου και αμφιθεάτρου εντός του Εθνικού Δασικού Πάρκου Ριζοελιάς - Η κατάσταση και οι 
δυνατότητες των νέων ελικοπτέρων της αστυνομίας και της Εθνικής Φρουράς - Αποζημιώσεις σε 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις για τις ζημιές από τις διακοπές του ηλεκτρικού ρεύματος - Μέτρα στήριξης 
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των οικογενειών των θυμάτων της τραγωδίας στο Μαρί - Ανάγκη ανάκλησης του πρεσβευτή της Κύπρου 
και πρεσβευτών κρατών μελών της ΕΕ από τη Λιβύη - Ψήφιση νομοθεσίας για αυτονόμηση και 
αναβάθμιση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - Εκτίμηση των κινδύνων και έλεγχος των μέτρων 
ασφαλείας στην περιοχή Βασιλικού - Νοσηλεία ατόμων με νοητική στέρηση στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας 
- Δυνατότητα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από φράγματα - Αποστολή ασθενών από το Υπουργείο 
Υγείας στο εξωτερικό μέσω αντιπροσώπων - Πρόσληψη λειτουργών υγείας για παρακολούθηση των 
ασθενών που στέλνονται στο εξωτερικό - Πυρασφάλεια κεντρικής αποθήκης Ιατρικών Υπηρεσιών - Η 
έρευνα για τη μη επιστροφή αριθμού στεντ στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού - Τήρηση του μητρώου 
συμβολαίων ιατρικού εξοπλισμού - Η εκπαίδευση ακτινολόγων και ακτινογράφων για τη λειτουργία του 
μαγνητικού τομογράφου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Διαπίστευση των νοσηλευτηρίων - 
Επίλυση των προβλημάτων του κτιρίου του Υπουργείου Υγείας - Δημιουργία μητρώου συμβάσεων 
παροχής ιατρικών υπηρεσιών με τον ιδιωτικό τομέα - Εθνική Στρατηγική για τον Καρκίνο - Το 
προτεινόμενο σχέδιο αξιολόγησης εκπαιδευτικού έργου και εκπαιδευτικών - Επιδιόρθωση του κτιρίου 
του Α΄ Δημοτικού Σχολείου Σωτήρας - Επίδομα ετήσιας άδειας σε γυναίκες με άδεια μητρότητας στον 
ιδιωτικό τομέα - Απαγόρευση διενέργειας τηλεφωνικού εράνου από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου - 
Εγκατάσταση και λειτουργία συσκευής λέιζερ στο νοσοκομείο Πάφου - Έλεγχος υπερωριακής 
απασχόλησης ιατρικού προσωπικού - Δυνατότητα υποθήκευσης οικοπέδων που παραχωρήθηκαν βάσει 
του σχεδίου μεταστέγασης από το Μαρί στο Ζύγι - Ερωτήματα σχετικά με την πρόσβαση σε ιδιωτικό 
χώρο πάνω σε διάβαση πεζών στην Αγία Νάπα - Καθυστέρηση στην ανέγερση του Ολυμπιακού 
Κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Ανάγκη για ειδικό εξοπλισμό οξυγόνωσης στο αποχετευτικό σύστημα της 
Λάρνακας - Εργατικό ατύχημα στις βρετανικές βάσεις - Εξέταση καρκινοπαθών από ιατρικά συμβούλια 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Ερωτήματα για τη λειτουργία του 
Τουβλοποιείου Παρασκευαΐδη στη Μια Μηλιά - Παράνομα υποστατικά στη Λάρα - Ερωτήματα σχετικά 
με το βιοκτόνο “Proctitor” - Αναστολή της κατασκευής του παρακαμπτήριου δρόμου από το νέο κόμβο 
του ΓΣΠ μέχρι τη Λακατάμια - Προβλήματα από διπλές αιτήσεις για εκταρικές επιδοτήσεις - Λάθος 
σήμανση σε προϊόντα προσωπικής φροντίδας ως βιολογικά - Περιβαλλοντική μελέτη για τις επιπτώσεις 
της έκρηξης στο Μαρί - Κύρωση και εφαρμογή της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα Δικαιώματα 
των Ατόμων με Αναπηρίες - Εγγραφή του συνδέσμου ACCEPT - “Πολιτική ξυρίσματος” καταδίκων και 
υποδίκων στις Κεντρικές Φυλακές - Το “Εγχειρίδιο Διατμηματικών Διαδικασιών” για την ενδοοικογενειακή 
βία - Η εξασφάλιση των απαιτούμενων αδειών για τη στέγαση της Αθλητικής Ένωσης Μόρφου - Τα 
προσόντα των οικογενειακών συμβούλων των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Δημιουργία 
δημόσιου καταφυγίου για τα θύματα ενδοοικογενειακής βίας - Ο χειρισμός υποθέσεων με θύματα 
ενδοοικογενειακής βίας από την αστυνομία - Πρόγραμμα εκπαίδευσης των επαγγελματιών υγείας 
σχετικά με την ενδοοικογενειακή βία - Ιατρική και ψυχολογική στήριξη σε γυναίκες θύματα βιασμού - 
Προστασία των παλιών γεφυριών της Κύπρου από το Τμήμα Αρχαιοτήτων - Επιδημιολογική μελέτη για 
εντοπισμό χημικών ουσιών από την έκρηξη στους κατοίκους του Μαρί και παροχή ιατρικής βοήθειας - 
Κάλυψη εξόδων για τοποθέτηση κοχλιακών εμφυτευμάτων σε παιδιά. 

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Το ελικοδρόμιο του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου - Λειτουργία σιδηροδρομικής γραμμής στην 
Κύπρο - Ανταλλαγή ιδιόκτητων τεμαχίων γης με τουρκοκυπριακά στην Πόλη Χρυσοχούς - Οι λόγοι της 
μη εκτέλεσης των οδηγιών του Υπουργού Εσωτερικών για μεταφορά χοιροστασίου από την Αγία 
Μαρινούδα και παραχώρηση κρατικής γης - Παράνομη καύση υλικών στην ύπαιθρο και μόλυνση της 
ατμόσφαιρας - Εξώδικα πρόστιμα από την τοπική αυτοδιοίκηση - Κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών 
εντός της οικιστικής ζώνης στο χωριό Ορμίδεια στη Λάρνακα - Το έργο αποχέτευσης ομβρίων υδάτων 
στην Τίμη - Ανάγκη επανεκτίμησης της μελέτης για τις επιπτώσεις από τις κεραίες στο Ακρωτήρι - 
Αντικανονική λειτουργία πρατηρίων πετρελαιοειδών στη Λάρνακα - Μη λήψη σήματος της Cyta σε 
κινητά τηλέφωνα στη Σωτήρα Αμμοχώστου - Τα αιτήματα της Ομάδας Πρωτοβουλίας Εκπαιδευτικών - 
Το αποτέλεσμα των ελέγχων του Τμήματος Δασών για την υλοτομία εντός και εκτός των κρατικών 
δασών - Προβλήματα σιτοπαραγωγών του Καλού Χωριού από τις ασκήσεις της Εθνικής Φρουράς στο 
πεδίο βολής - Παραχώρηση δικαιώματος μετεγγραφής σε Κυπρίους που σπουδάζουν στην Ελλάδα - 
Έργα στην Αναρίτα - Επιδόματα σε Τουρκοκυπρίους και αριθμός αιτητών πολιτικού ασύλου με τουρκικό 
διαβατήριο - Προγραμματισμοί σε σχέση με τα δημόσια και κοινοτικά νηπιαγωγεία - Ενίσχυση 
ιδρυμάτων που διοργανώνουν πολιτιστικές εκδηλώσεις - Διάνοιξη δρόμων στην κοινότητα Πραιτωρίου - 
Ένταξη της Κύπρου στη Σύμβαση-Πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών για την Κλιματική Αλλαγή - Σύμβαση 
για την καταπολέμηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοικογενειακής βίας - Ετοιμασία όρων και 
προδιαγραφών για εξέταση των αιτήσεων παραχώρησης άδειας εγκατάστασης κεραίας κινητής 
τηλεφωνίας - Επίθεση χούλιγκαν σε μπαρ στη Λευκωσία - Έλεγχος εμπορίου πατατών από τα 
κατεχόμενα - Αφαίρεση στοιχείων καταγωγής των μαθητών από τα απολυτήρια και τα ενδεικτικά τους - 
Απομάκρυνση θρησκευτικών συμβόλων και εικόνων από τις αίθουσες διδασκαλίας των σχολείων - 
Μείωση του απαιτούμενου αριθμού μαθητών για τη δημιουργία συμπλέγματος τάξεων στα σχολεία της 
υπαίθρου - Δημιουργία κέντρου περιβαλλοντικής εκπαίδευσης στην κοινότητα Κοιλανίου και στέγαση 
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τμημάτων του ΤΕΠΑΚ στην κοινότητα Μονιάτη - Η ονομασία του νέου περιφερειακού λυκείου Κολοσσίου 
- Αίτημα για έλεγχο της τοποθέτησης διαφημιστικών πινακίδων από τις δημοτικές και κοινοτικές αρχές - 
Ανάπτυξη λιμανιού και μαρίνας Λάρνακας - Αίτημα της Ένωσης Δήμων Κύπρου για δημιουργία 
δημοτικής αστυνομίας - Ανάγκη αποπεράτωσης του νέου τερματικού καυσίμων στην περιοχή Βασιλικού 
και μετακίνησης των παλαιών εγκαταστάσεων - Ανέλκυση και απομάκρυνση φορτίου αμιάντου από το 
λιμάνι Λεμεσού και τελική διάθεσή του - Ερωτήματα σχετικά με τις στρατιωτικές διευκολύνσεις που 
παρέχονται σε Καναδούς στο λιμάνι της Λάρνακας (εμπιστευτική απάντηση). 

 [Στις 12 Σεπτεμβρίου 2011 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης συνεδρίας της Πρώτης 
Συνόδου της Δέκατης Βουλευτικής Περιόδου:  

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της 
συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 15 Σεπτεμβρίου 2011, στις 4.00 το απόγευμα, έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.135-2011). 

 2.  Ο περί Νοσηλευτικής και Μαιευτικής (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.144-2011). 

 3.  Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.142-2011). 

 4.  Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.143-2011). 

…. 5.  Ο περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.199-2007). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η μειωμένη συμμετοχή των γυναικών στα κέντρα λήψεως 
αποφάσεων και τρόποι αντιμετώπισης του φαινομένου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κ. Ρούλας Μαυρονικόλα εκ 
μέρους του Κ.Σ. ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.044.002-2011). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και τρόποι 
αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ 
μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.044.003-2011). 

 3. «Εκσυγχρονισμός της Δημόσιας Υπηρεσίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους 
του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.044.004-2011).] 

 


